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روزنامه صبح ایران
رییس ستاد انتخابات کشور در آستانه آغاز ثبت نام کاندیداهای 
مجلس یازدهم اعلام کرد که پیشنهاد ما این است که نگاه انبساطی 
به تایید صلاحیت ها وجود داشته باشد.  جمال عرف در نشست 
خبری دیروز با اشاره به آغاز فرایند اجرایی انتخابات از دهم آذر، اظهار 
کرد: در ماه های گذشته به دو هزار نفر از فرمانداران و بخشداران 
آموزش داده و به ابهامات و سوالات آنها پاسخ داده ایم. هیچ نیروی 
اجرایی نداریم که آموزش ندیده باشد. کارهای اجرایی انتخابات به روز 
در حال اجرایی است. وزیر کشور به پنج استان که انتخابات خبرگان 

دادستان کل کشور از نفوذ جریان فکری انحرافی در حوزه علمیه 
قم خبر داد و درباره اعتراضات اخیر گفت که عناصر اصلی خائن 
دستگیر شده و عده ای فراری و عده ای هم مخفی شده اند. حجت 
الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری روز شنبه در نشست 
»۴۰ سال قانونگذاری اسلامی سازمان بسیج حقوقدان ها« که 
در مرکز پژوهشهای مجلس شورای اسلامی برگزار شد با بیان این 
مطلب افزود: هر وقت هم در مورد خطر نفوذی ها به مسئولان 

هشدار می دهیم، متهم می شویم. وی ادامه داد: نفوذ واقعیتی

رییس ستاد انتخابات کشور :

نگاه انبساطی به تایید صلاحیت ها
 داشته باشیم

دادستان کل کشور مطرح کرد

نفوذ جریان فکری انحرافی
 در حوزه علمیه قم
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نکاتی که هنگام خرید نباید فراموش شود

چگونه از گران فروشی شکایت کنیم؟

عبدالواحد موسوی لاری:

اصلاح طلبان باید 
بامردم هم صدا شوند
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وزیر کشور دوران اصلاحات گفت :اصلاح طلبان هم الان باید نگاهشان به آینده باشد. حتما باید به دنبال تغییر 
گفتار و رفتار و ساختار باشند و خودشان را روزآمد  کنند. همچنین روی مطالبات مردم کار  کنند تا بتوانند با مردم 

هم صدا شوند. عبدالواحد موسوی لاری در ارتباط با نحوه ورود دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا به انتخابات پیش

لازم  کالاها  قیمت  هیجانی  افزایش  از  جلوگیری  برای 
حقوق  از  حمایت کننده  نهادهای  با  شهروندان  است 
مصرف کنندگان در حوزه های مختلف آشنا باشند تا در 
برای  بتوانند  هزینه،  و  وقت  اتلاف  بدون  لزوم،  صورت 

مطالبه  حقوق  خود اقدام کنند. خرید، فروش و مصرف، 
مقولاتی روزمره هستند. هدف از تجارت، فروش بیشتر 
و کسب سود، و هدف از خرید، برطرف کردن نیاز است. 
در این مناسبات به دلایل زیادی مانند ناگزیری احتیاجات، 

سرلشکر باقری: 

حوادث اخیر در کشور، توطئه ای برنامه ریزی 
شده بود

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: دشمنان با برنامه ریزی مترصد فرصتی مانند 
اجرای طرح اصلاح قیمت سوخت بودند تا با بهره گیری از این فرصت و سوار شدن بر موج 

اعتراضات مردمی، دست به اقدام علیه امنیت کشور بزنند.
سرلشکر محمد باقری در مراسم تکریم و معارفه رؤسای پیشین و جدید پژوهشگاه علوم و 
معارف دفاع مقدس که دیروز در ستاد کل نیرو های مسلح برگزار شد، اظهار داشت: ملت 
ایران در روزهای اخیر گام بلندی در نمایش وحدت، بصیرت، هوشمندی، اقتدار و دفاع از 

انقلاب اسلامی و امنیت کشور برداشتند.
و  طراحی  کشور  علیه  که  بود  توطئه ای  کشور،  در  اخیر  روز های  حوادث  افزود:  وی 
برنامه ریزی شده بود؛ بعد از حوادث دی ماه ۹۶ و به موازات روز به روز سخت تر شدنِ تهاجم 
نظامی به کشور ما، دشمنان انقلاب اسلامی و مردم احساس کردند که ایجاد ناامنی در 
کشور با سوءاستفاده از اعتراضات مردمی و موج سواری بر مشکلات مردم راه کم هزینه و 

احتمالًا پر نتیجه ای برای آسیب رساندن به اقتدار این ملت خواهد بود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: دشمنان با برنامه ریزی مترصد فرصتی مانند 
اجرای طرح اصلاح قیمت سوخت بودند تا با بهره گیری از این فرصت و سوار شدن بر موج 

اعتراضات مردمی، دست به اقدام علیه امنیت کشور بزنند.
مشکلات اقتصادی و معیشتی واقعیتی غیرقابل انکار است

سرلشکر باقری اضافه کرد: وجود مشکلات معیشتی و اقتصادی در جامعه، واقعیتی 
غیرقابل انکار است؛ البته همه مسئولان کشور به صورت شبانه روزی و با تدبیر، تلاش و 
حرکت در مسیر راهگشای رهبر معظم انقلاب اسلامی به دنبال حل مشکلات مردم عزیزمان 
هستند که این در جای خود کاملا محفوظ است؛ اما اینکه اعتراض مسالمت آمیز نسبت به 
یک تصمیم به سرعت به یک رفتار فوق العاده خشونت آمیز، تخریب، قتل و آسیب رسانی به 
مردم و اماکن که باعث بر هم خوردن امنیت کشور می شود، موضوعی عادی نیست. وی 
با بیان اینکه از مردم عادی چنین انتظاری نمی رود، ادامه داد: در همان ۲۴ ساعت اول، 
مشخص شد آنچه که مردم انجام می دادند، اعتراض عادی بود؛ اما عده ای برای اغتشاش، 
تخریب و نابودسازی امنیت کشور به خیابان ها آمده بودند و اگر اقدام و بیان شجاعانه و 
ایثارگرانه رهبر معظم انقلاب اسلامی در تأیید تصمیم سران قوا و همچنین سایر اقدامات 
صورت گرفته برای بازگرداندن آرامش به کشور نبود، ادامه چنین رویه ای می توانست برای 
کشور، مشکل ساز باشد. رئیس ستاد کل نیرو های مسلح تصریح کرد: در ذیل این تصمیم 
و بیان شجاعانه، بصیرت ملت شریف ایران در جدایی صفوف شان از آشوبگران و انجام 
تظاهرات خودجوش مردمی در حمایت از امنیت و محکومیت اقدامات اغتشاشگران، تأثیر 
به سزایی در بازگشت امنیت به جامعه داشت و طبیعی است که تلاش شبانه روزی حافظان 
امنیت کشور، نیروی انتظامی، سپاه پاسداران و بسیج قهرمان هم در این زمینه بسیار 
مهم بود. سردار باقری ادامه داد: مدیریت بستر فضای مجازی که به عنوان وسیله هدایت 
آشوبگران و گزارش گیری از صحنه آشوب ها عمل می کرد، به ما در برقراری امنیت کمک کرد.

 باید زمینه پایداری و ثبات امنیتی کشور را فراهم کنیم
وی افزود: آنچه که به عنوان درس می توانیم از این حادثه بگیریم، این است که ما به عنوان 
مسئولان تأمین امنیت و دفاع از کشور با درک و تحقیق مناسب تحولات و اتفاقات احتمالی، 
تدوین سناریو های محتمل، تلاش برای کشف نیات، طرح ها و توطئه های دشمنان و 
آماده سازی مناسب نیرو های مسلح در کنار مطالبه از مدیران کشور برای حل معضلات 

مردم، باید زمینه پایداری و ثبات امنیتی در کشور را فراهم کنیم.
 

دادستان کل کشور:

 آمارها درباره بازداشتی ها و کشته های اغتشاشات 
صحت ندارد

 دادستان کل کشور از آزادی تعداد بیشتری از دستگیر شدگان اغتشاشات اخیر خبر 
داد و گفت: هیچ کدام از آمارهای منتشره درباره بازداشت شدگان و کشته شدگان حوادث 
اخیر اعتبار ندارد.  حجت الاسلام محمد جعفر منتظری در حاشیه نشست هم اندیشی 
بسیجیان قوه مقننه در جمع خبرنگاران گفت: نیروهای اطلاعاتی، امنیتی، انتظامی و 
قضایی تمام تلاش خود را انجام دادند تا آنهایی که تخلفات جزیی داشتند یا احیانا ممکن 
بود که در صحنه اغتشاشات دستگیر شده باشند هر چه زودتر آزاد شوند. دادستان کل 
کشور در پاسخ به سوالی درباره آمار کشته ها و بازداشتی ها نیز خاطرنشان کرد: من آخرین 
آمار را ندارم ولی می دانم که تعداد بسیاری از آنها آزاد شدند و آنهایی هم که بازداشت هستند 
در صحنه جرم مجرم شناخته شده اند و دلایل و مدارکی درباره مجرم بودن آنها وجود دارد 
که تحقیقات و بازجویی از آنها ادامه دارد و امیدواریم که در اولین فرصت به اتمام برسد. وی 
در خصوص آمارهایی که رسانه های خارجی از کشته ها و بازداشتی ها ارائه می کنند، نیز 
گفت: خوشبختانه به لحاظ همین که افرادی که خارج از کشور هستند هیچ دسترسی به 

اطلاعات و آمار ندارند آمارهای مختلفی می دهند و هیچ کدام از آنها اعتبار ندارد.

سخنی با رییس جمهور

گرچه   دیراست ؛ اما...
آینده  برای  همواره  گرفتن  درس  و  گذشته  به  نگاه 
درباره  جمهور  رئیس   راهگشاست.اظهارعدم اطلاع 

اجرای زمان سهمیه بندی بنزین انتقادها و واکنش های متعددی را برانگیخت که 
ضرورت دارد تا نگاهی به روابط متقابل  اصلاح طلبان و نقشی که او می تواند در سپهر 
سیاسی ایفا کند، بیندازیم.اصلاح طلبان در انتخابات مجلس ششم تصمیم گرفتند 
مقابل آیت ا...هاشمی بایستند و هر چه در توان داشتند برای تخریب ایشان به کار 
بستند. در آن زمان عقلای جریان اصلاحات هشدار می دادند که این نوع رفتارها در 
آینده به ضرراین طیف سیاسی تمام خواهد شد وآنها باید ارتباط با آیت ا...هاشمی 
تاثیرگذار می تواند حلقه  را در پیش بگیرند، چراکه می پنداشتند این شخصیت 
واسط میان جریان های مختلف کشور باشد و بر سیاست های حاکمیت تأثیر مثبت 
بگذارد. پس از مدت ها در سال 13۹۲ شاهداین موضوع بودیم؛ فداکاری و درایت 
آیت ا... هاشمی و وروداو به صحنه انتخابات، پیروزی اصلاح طلبان و جریان سیاسی 
نزدیک به آیت ا...هاشمی را رقم زدوآن ها پس از چند سال که توان بازگشت به عرصه 
قدرت را نداشتند، توانستند وارد میدان شوند و قوه مجریه را تا حدودی در اختیار 
بگیرند. منصفان به خوبی می دانندآقای روحانی در سایه درایت و حمایت آیت ا... 
هاشمی توانست بر کرسی ریاست جمهوری تکیه بزند. آقای رئیس جمهور باید 
تلاش کنند با تبعیت از مشی مصلحانه آیت ا... هاشمی از تکرار آنچه اصلاح طلبان 
در سال 1378 با ایشان انجام دادند، ممانعت کنند. از سوی دیگر اصلاح طلبان نیز 
نبایداشتباهات گذشته خود را تکرار کرده و در دام رقیب بیفتند. بهترین استراتژی 
که در حال حاضر اصلاح طلبان می توانند در پیش گیرند،انتقاد و حمایت همزمان از 
دولت و رئیس جمهوری است. انتقاد سازنده و حمایت ازدولت باید ادامه یابد، حتی 

اگر دولت در شنیدن انتقادات کم شنوا شده باشد. 
این نکته قابل توجه و یادآوری است که آیت ا... هاشمی با مردم و طبقات مختلف 
اجتماع تعامل مستقیم داشت. از سوی دیگر با تمام جریان های سیاسی و گروه های 
می گرفت.  قرار  آنها  نظرات  و  انتقادات  جریان  در  و  می کرد  دیدار  دائما  مراجع 
و  با مردم، مسئولان، حامیان  بهتر است در شرایط فعلی درارتباط  آقای روحانی 
جناحی که او را به پیروزی رساندند، تجدیدنظر نموده و تعامل جدیدی برقرار کند.
این یک واجب عینی برای سیاست های آینده است؛اگر آقای روحانی بخواهد دو 
سال باقی مانده را نیز به سلامت بگذراند و به سرنوشت رؤسای جمهور پیشین دچار 
نشود. تجربه نشان داده تنها در کنار مردم قرار گرفتن می تواند برای یک شخصیت 
سیاسی مصونیت بسزایی ایجاد کند. این موضوع در سیره آیت ا...هاشمی به ویژه 
در اواخر دهه 80 و اوایل دهه ۹0 نمود عینی تر داشت. درآن زمان ایشان با سعه صدر 
با تمام اقشار جامعه و سیاسیون ارتباط رو در رو داشت و هر زمان که یک شخصیت 
سیاسی یا گروهی از احزاب یااصناف مختلف کشور می خواستند با آیت ا... هاشمی 
دیدار کنند، این امر مهیا بود. اصلاح طلبان نباید به عنوان جناح حامی دولت »عبور 
از روحانی« را طرح و پیاده سازی کنند. این اشتباه یک بار تکرار شد و نتیجه آن 
برای اصلاح طلبان مطلوب نبود.البته آقای روحانی از لحاظ شخصیتی و رفتاری 
تفاوت هایی با آیت ا... هاشمی دارد اما اگر به هر طریق عبور از روحانی از سوی 
حامیان اصلی اش کلید بخورد، خود آنها در وهله نخست قدرت مانور و شعاع نفوذ 
خود را از دست می دهند و بازگشت به وضعیت نرمال برایشان سخت خواهد شد. 
به همین دلیل است که به رغم انتقادات بحق نسبت به عملکرد دولت باید با حمایت 
و انتقاد همزمان، رئیس جمهور را کمک کرد. متاسفانه معلوم نیست که چرا سخنان 
رئیس جمهور اخیراً خیلی با مردم فاصله پیدا کرده است و باز معلوم نیست نقش 
مشاوران رئیس جمهور در این میان چیست؟ گاهی مردم می مانند که در مقابل برخی 
سخنان آقای روحانی باید بگریند یا بخندند! اینکه رئیس جمهور از تاریخ اجرای طرح 
سهمیه بندی بنزین اظهار بی اطلاعی می کند، نه شایسته جایگاه وی است و نه برای 
مردم قابل پذیرش. در شرایط کنونی رئیس جمهور بایداز سخنرانی های کلیشه ای 
گذر کند و به ارتباط مستقیم با اقشار مختلف مردم، نمایندگان، نخبگان و فعالان 
سیاسی و رسانه ا ی روی آورد. بپذیریم که پل اعتماد مردم ضربه  سنگینی خورده و 
زودتر باید ترمیم شود؛ چرا که اگر این مهم صورت نگیرد بازگرداندن اعتماد مردم 
امری نزدیک به غیرممکن خواهد بود. گرچه دیر است؛ اما این رئیس جمهوراست 
که برای حل مشکل بی اعتمادی بایستی دست یاری به سوی جریان های حامی 
ودلسوزان واقعی دراز کندوازآن ها برای عبوراز وضعیت موجود درخواست مساعدت 
نماید. ترمیم کابینه، انتصاب مدیران همسو، دلجویی از آسیب دیدگان و باز ماندگان 
وضعیت  به  جدی  توجه  آنهاو  مادی  خسارات  جبران  و  اخیر  قربانیان اعتراضات 
معیشتی مردم و گروه های سیاسی حامی دولت از جمله اتفاقاتی است که می تواند 

در دستور کار ایشان قرار گیرد.
اگر این موارد عملیاتی شود، در ایام انتخابات مجلس یازدهم جریان نزدیک به 
دولت و حامیان بروز و ظهور مناسبی خواهند داشت و رئیس جمهور در برابر مخالفان 

تندرو تک و تنها نمی ماند.

حسین عبداللهی *

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

آخرین وضعیت روح الله زم در زندان
2
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گزارشی از رسیدگی مجدد به پرونده قتل میترا استاد

محمدعلی نجفی: با هدف شلیک نکردم

 وزارت اطلاعات: 

عناصر ایران اینترنشنال شناسایی و دستگیر شدند

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

با تندروی، حذف و تخریب نمی شود به جایی رسید 
جریان رقیب اصلاح طلبان فقط اصولگرایان نیستند 

باید ساختاراصلاحات را اصلاح کنیم 

2

 مدیرکل حج و زیارت استان قم گفت:  ودیعه گذاران حج تمتع که از استان قم برای حضور 
https:// در این سفر معنوی ثبت نام کرده اند، هرچه سریع تر اطلاعات خود را در سامانه
reserve.haj.ir تکمیل کنند.  مهدی صالحی بیان کرد: مبنای تخصیص کاروان حج به 
استان ها تعداد افراد شرکت کننده در فراخوان است، بنابراین هرچه تعداد افراد بیشتری 
از قم در این سامانه اطلاعات خود را تکمیل کنند، تعداد کاروان های اختصاص یافته به استان 
برای حج تمتع افزایش می یابد. وی افزود:  لازم است تا همه ودیعه گذاران حج تمتع که در 
سال های ۸۴ تا ۸۶ و حتی قبل از آن برای این سفر معنوی ثبت نام کرده اند،  اطلاعات خود را 
در سامانه یادشده ویرایش و تکمیل کنند،  چراکه در آن سال ها اطلاعات به صورت کامل گرفته 
نمی شد و اکنون نیاز به اصلاح و تکمیل شدن دارد. وی ادامه داد: با توجه به این که فرآیند 

عملیات حج تمتع سال ۱۳۹۹ درحال آغاز شدن است، تکمیل اطلاعات ودیعه گذاران

رئیس ستاد انتخابات استان قم  گفت :ثبت نام از داوطلبین  نمایندگی مجلس همزمان با 
سراسر کشور از ۱۰ آذر شروع و تا ۱۶ آذر ادامه خواهد داشت و بعد از آن شاهد ثبت نام از 
دواطلبین مجلس خبرگان رهبری انجام می شود.  بیژن سلیمان پور عصردیروز درنشست 
خبری که با موضوع تشریح  برنامه های ستاد انتخابات استان قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
انتخابات امسال در کشور اظهارداشت : بعد از پیروزی انقلاب، شاهد تدوین قانون اساسی 
در کشور با نگاه، توجه و رسیدگی به حقوق مردم بودیم. معاون امنیتی سیاسی اجتماعی 
استانداری قم افزود: در اصل ششم قانون اساسی بر اتکاء به آراء مردم تأکید و اصل 5۶ در نظام 
جمهوری اسلامی نیز بر اهمیت همین مسئله و ایفاء نقش در حاکمیت توجه شده است. وی 
بیان داشت: امام راحل بر مسئله دموکراسی و حضور فعالانه مردم در انتخابات کشور تأکید، 
لازم و  ضروری و مشروعیت نظام را به مردم می دانند. به دلیل همین مسائل، از همان زمان، 

مدیرکل حج و زیارت  استان قم:

ودیعه گذاران حج تمتع اطلاعات خود را تکمیل کنند
رئیس ستاد انتخابات استان قم خبرداد

آعاز ثبت نام از داوطلبین نمایندگی مجلس 

88

لاریجانی به شائبه ها برسرآمدن یا نیامدنش پایان داد

قصد شرکت در انتخابات مجلس را ندارم
آیا آقای فیلسوف سودای پاستور درسردارد؟

عکس/ فرج صمدی
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اخبار

طرف های اروپایی 
و آینده برجام

به لحاظ حقوقی اقدام ایران در واکنش به نقض برجام 
توسط طرف های دیگر این توافق انجام شده است و نه 

ابتدا به ساکن؛ بدیهی است که این طرف های مقابل نمی توانند اقدام جبرانی ایران را 
ابتدا به ساکن فرض کرده و در مقابل آن دست به واکنشی از کانال بندهای 3۶ و 37 

برجام یا بندهای مربوطه در قطعنامه ۲۲31 بزنند. 
با برداشته شدن گام چهارم کاهش تعهدات ایران ذیل برجام، جانب اروپایی تحرکات 
جدیدی را آغاز کرده است، پیش از این 3 کشور اروپایی به طور غیررسمی تهدید کرده 
بودند که در صورت برداشته شدن گام چهارم، اروپا از برجام خارج خواهد شد. سخنان 
وزیر خارجه فرانسه در مجلس ملی این کشور، تازه ترین تحرک در این رابطه است. او 
گفته است که فرانسه »در حال بررسی توسل به سازوکار حل اختلافات در برجام است.« 
اشاره وزیر فرانسوی در اینجا به مواد 3۶ و 37 برجام است که در آن پیش بینی هایی برای 
حل اختلافات شده است. در این دو بند طرفی که شکایتی داشته باشد، می تواند در 
کمیسیون مشترک برجام طرح موضوع کند و در صورت عدم نیل به مقصود می تواند 
خواستار بررسی موضوع توسط نشست وزرای کمیسیون شود. نهایتا در صورت لاینحل 
ماندن موضوع برای کشور شاکی دو امکان پیش بینی شده: یکی تعلیق اجرای تعهدات 
ذیل برجام به طور جزیی یا کامل و دوم گزارش موضوع به شورای امنیت به عنوان 
»عدم اجرای عمده« برجام. مطابق بند 37 شورای امنیت قطعنامه ای را برای تداوم لغو 
قطعنامه های پیشین به رای خواهد گذاشت که در صورت عدم تصویب آن، قطعنامه های 
پیشین ظرف 30 روز بعد از اعلام شکایت به شورای امنیت به طور اتوماتیک اعاده 
خواهند شد. روندی مشابه بخش اخیر در بندهای 11 و 1۲ قطعنامه ۲۲31 نیز پیش 
بینی شده بدون آنکه در این بندها سخنی از بندهای 3۶ و 37 برجام رفته باشد. لذا 
می توان تصور کرد که به اصطلاح مکانیسم ماشه به طور مستقیم از طریق توسل به 
قطعنامه ۲۲31 و بدون طی کردن مراحل مطرح شده در بندهای 3۶ و 37 برجام نیز 
می تواند ممکن باشد. در این موارد وزیر فرانسوی گفته که در نشست ۶ دسامبر در وین در 
این موارد تصمیم خواهیم گرفت. در این میان آنچه برای این نگارنده هنوز روشن نیست 
این است که آیا ایران سازوکار حل اختلاف در ارتباط با نقض برجام توسط طرف های 
اروپایی را فعال کرده است یا خیر. صرف نظر از ابعاد حقوقی موضوع، سوال این است که 
طرفین در دوره کنونی به لحاظ سیاسی در چه شرایطی قرار دارند. وزیر خارجه فرانسه 
در همین سخنان خود در مجلس ملی فرانسه از »تلاش هایی که پیش از این در جریان 
بوده اما در این موارد در حال عقبگرد هستیم« سخن گفته و به 3 مورد اشاره کرده: 
یکی »فرانسوی هایی که ]در ایران[ در زندان هستند« و دیگر اینکه »از جانب مقامات 
ایران، حملاتی در سطح منطقه را شاهد بودیم از جمله علیه عربستان سعودی« و سوم 
اینکه »ما به وضوح سرکوب خیلی شدید که توسط مقامات ایران انجام شده را محکوم 
کردیم.« وزیر خارجه فرانسه همچنین مدعی شده که »ابعاد اعتراضات اخیر در ایران، 
نحوه پاسخ مقامات به آن، متقاعد کردن آمریکا برای کاهش تنش را دشوارتر کرده چراکه 
ظاهرا آمریکا اکنون تصور می کند که منطق فشار حداکثری بیشتر ثابت شده است.« به 
موازات این موضع گیری ها، وزیر دفاع فرانسه نیز سخنانی در انتقاد از بی عملی آمریکا 
در برابر اقدامات ایران در منطقه ایراد کرده و نیز از تلاش جدی تر فرانسه برای ایجاد 
یک ائتلاف دریایی اروپایی برای محافظت از امنیت کشتیرانی در خلیج فارس سخن 
گفته است. این ائتلاف اروپایی به موازات ائتلاف آمریکایی در حال شکل گیری است و 
ادعا شده که 10 کشور اروپایی آماده پیوستن به آن هستند. همزمان مقامات آمریکا نیز 
مدعی شده اند که قطر و کویت برای پیوستن به ائتلاف امریکایی اعلام آمادگی کرده اند 
و مذاکراتی در این رابطه نیز با کانادا در جریان است. مجموعه این تحولات حاکی از آن 
است که با لاینحل ماندن مسائل برجام، روزبه روز بر پیچیدگی و دشواری کار افزوده می 
شود. البته تا آنجا که به برجام و سازوکار حل اختلافات برمی گردد کاملا روشن است 
که طی یک سال و نیم گذشته، حقوق ایران ذیل برجام کاملا تضییع شده است. در 
حالی که ایران همچنان عمدتا و به رغم برخی کاهش تعهدات به برجام متعهد است، 
طرف های اروپایی نخواسته اند یا نتوانسته اند به تعهدات خود در مورد عادی سازی روابط 
اقتصادی با ایران عمل کنند. دقیقا به همین دلیل و مطابق مفاد بند 3۶ برجام، ایران در 
حال نشان دادن واکنش از جمله کاهش تعهدات خود است. به لحاظ حقوقی روشن 
است که اقدام ایران در واکنش به نقض برجام توسط طرف های دیگر این توافق انجام 
شده و نه ابتدا به ساکن. لذا بدیهی است که طرف های مقابل نمی توانند اقدام جبرانی 
ایران را ابتدا به ساکن فرض کرده و در مقابل آن دست به واکنشی از کانال بندهای 3۶ و 
37 برجام یا بندهای مربوطه در قطعنامه ۲۲31 بزنند. به رغم اینکه مواضع ایران در این 
رابطه به لحاظ حقوقی دارای وجاهت قانونی است اما روابط بین کشورها قبل از اینکه 
از کانال های حقوقی قابل حل و فصل باشد عملا ابعاد سیاسی تحولات در مرکز توجه و 
مبنای عمل قرار می گیرد. تحولات اخیر در ایران و نیز اعتراضات جاری در عراق و لبنان 
شرایط را دچار تحولاتی جدی کرده و ممکن است، طرف های غربی را دچار وسوسه 
سوءاستفاده از آنها کرده باشد. در شرایطی که چشم انداز آینده چندان روشن نیست، 
اتفاق نظر بین جناح های حکومتی در ایران و تلاش برای نیل به اجماع در سطح ملی 

برای مواجهه موثر با چالش های آتی حداقل نیاز مبرم روز است.

بگذاریم مجلس در 
»رأس امور« بماند

در حالی به 10 آذرماه که روز مجلس نام گرفته است، 
نزدیک می شویم، گاهی شنیده می شود مجلس دیگر 

راس امور نیست. مجلس شورای اسلامی در قانون اساسی جمهوری اسلامی نهادی 
است که باید تبلور مردم سالاری باشد و در عالی ترین جایگاه دموکراسی قرار گرفته و 
برخواسته از اراده ملت باشد. متاسفانه نهاد پارلمان هرچه پیش رفته از آن وزانت و 

سنگینی که مجلس اول داشت فاصله گرفته و جایگاه سیاسی اش کمرنگ شده است.
یک دلیل آن بدون شک ایجاد نهادهای موازی در کنار قوه مقننه است که گاها وظایف 
نظارتی یا قانونگذاری مجلس را بصورت موازی انجام می دهند. ورود نهادهایی چون 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، شورای عالی انقلاب فرهنگی، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی با حضور سران قوا به وظایف مجلس، باعث می شود که به مرور زمان جایگاه 
مجلس تنزل پیدا کنند.  به عنوان مثال، هدف از تشکیل شورای هماهنگی اقتصادی 
برای اجرای بهتر امور بوده است. اگر قرار باشد این شورا نهاد فرادستی تلقی شود، در 
این صورت دیگر به مجلس نیاز نداریم. درست است که برخی می گویند نمایندگان از 
افزایش قیمت بنزین داشتند اما اطلاع برخی از نمایندگان از افزایش قیمت سوخت، به 
مفهوم مشارکت نمایندگان در تصمیم گیری نیست. مطلع بودن نمایندگان کافی نبوده 
است بلکه اظهار نظر نمایندگان از سوی ملت در تصمیم گیری ها مهم است.  یا اینکه 
مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی را قانون محسوب می کنند. مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به مسائلی که جنبه نظارتی یا قانون گذاری دارد ورود پیدا کرده است. 
شورای نگهبان به جای اظهار نظر در مورد مصوبات مجلس، که باید تنها دو نکته مشخص 
شود و آن هم مغایرت یا عدم مغایرت آن مصوبات با شرع و قانون اساسی است؛ به مرجله 
قانون گذاری وارد می شود. در چنین شرایطی آیا قدرت و جایگاه مجلس کاهش نخواهد 
یافت؟ برخی نمایندگان هم که گرفتار روابط پشت پرده و رانتی شده اند و به دنبال گرفتن 
امتیاز برای حوزه انتخابییه خودشان هستند، که این موضوع هم به به ضعیف شدن 
جایگاه مجلس بیشتر دامن زده است. راه برون رفت مجلس از باتلاقی که در آن قرارگرفته 
است،  بازنگری اساسی در خصوص برخی اصول  قانون اساسی است. زمانی که سخنان 
و دیدگاه های امام و رهبری را در مورد مجلس بررسی می کنیم؛ نشان دهنده ضرورت 
در راس امور بودن مجلس است. در راس امور بودن یعنی نهاد دموکراتیک قانونگذار و 
ناظر در کشور، باید مجلس باشد درحالی که متاسفانه برخی تصمیمات مجلس را در حد 

تصمیمات سایر نهادهای موازی می دانند.
* نماینده پیشین مجلس

معاون سپاه: 

هدف اصلی آشوب های اخیر
 »استعفای رئیس جمهور« بود

 معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه آمریکا با عربستان 
سعودی، امارات و رژیم صهیونیستی ائتلافی برای ایجاد اغتشاش در کشورهای محور 
مقاومت تشکیل داده اند، اظهار کرد: »به طور مشخص در این مرحله عراق، لبنان و ایران در 
طرح  فتنه دشمنان جای دارند«. سردار حسین نجات با بیان اینکه  تمامی اعتراض ها مدلی 
یکسان داشتند، ادامه داد: »مدل طراحی آنها اول با شروع اعتراضات معیشتی و مقابله با 
فساد شروع شد و در ادامه گروهک های ضد انقلاب که از کشورهای غربی و عربی حقوق 
می گیرند، وارد میدان شدند«. سردار نجات با تأکید بر اینکه شبکه هایی در فضای مجازی 
که در عربستان و امارات هدایت می شوند مردم را برعلیه نظام تحریک می کنند، یادآور شد: 
»در مرحله بعد افراد گروهک های ضدانقلاب تظاهرات مسالمت آمیز را به خشونت آمیز 
می کشند تا امنیت مخدوش شود  و هدف اصلی آنها استعفای رئیس جمهور یا نخست وزیر 
یا نمایندگان پارلمان در این سه کشور است«. سردار نجات با اعلام اینکه قضیه سوخت 
بهانه ای برای آشوب شد، توضیح داد: »عده ای به مشکلات اقتصادی متعرض بودند و یک 
تظاهرات مسالمت آمیز در اعتراض به افزایش قیمت برگزار کردند، ولی بلافاصله جریان های 
ضد انقلاب بر این تظاهرات سوار شدند و جریان را به سمت براندازی نظام بردند«. وی 
ادامه داد: »برخی از سوی ناآگاهی از آشوب ها حمایت کردند ولی بیانات مقام معظم 
رهبری سبب شد تا صف معترضان و مردم از صف اغتشاشگران جدا شود«. معاون فرمانده 
سپاه با بیان اینکه به همت بسیج، نیروی انتظامی و  مردم این غائله تمام شد،  تأکید کرد: 
»عربستان، امارات، رژیم اشغالگر قدس و آمریکا از اغتشاشگران حمایت کردند ولی هر جا 

که مردم صف شان را از اغتشاشگران جدا کنند کار خاصی از دشمن برنمی آید«.

رییس ستاد انتخابات کشور :

نگاه انبساطی به تایید صلاحیت ها داشته باشیم
رییس ستاد انتخابات کشور در آستانه آغاز ثبت نام کاندیداهای مجلس یازدهم اعلام 

کرد که پیشنهاد ما این است که نگاه انبساطی به تایید صلاحیت ها وجود داشته باشد. 
جمال عرف در نشست خبری دیروز با اشاره به آغاز فرایند اجرایی انتخابات از دهم آذر، 
اظهار کرد: در ماه های گذشته به دو هزار نفر از فرمانداران و بخشداران آموزش داده و به 
ابهامات و سوالات آنها پاسخ داده ایم. هیچ نیروی اجرایی نداریم که آموزش ندیده باشد. 
کارهای اجرایی انتخابات به روز در حال اجرایی است. وزیر کشور به پنج استان که انتخابات 
خبرگان همزمان با مجلس برگزار می شود، برگزاری انتخابات خبرگان را ابلاغ  کرده است. 

انتخابات میان دوره ای خبرگان در ۵استان برگزار شده تا هفت نفر انتخاب شوند.
وی ادامه داد: امیدوارم به سمت انتخاباتی با شور، امن و قانونمند و سالم حرکت کنیم. 
اگر همه مجریان و ناظران قانون را مبنا قرار دهند، چنین انتخاباتی برگزار خواهد شد. 

قانون مبنای اقدام همه ما خواهد بود.
قانون جامع انتخابات به این دوره نمی رسد 

معاون سیاسی وزیر کشور درباره مشکلات قانونی که منجر به تعداد زیاد ثبت نام ها در 
انتخابات می شود، تصریح کرد:  امروز ما موظف به اجرای قانون هستیم. دولت با چند 
سال کار کارشناسی، لایحه جامع انتخابات را تهیه و به مجلس ارسال کرد که همزمان 
شد با طرح نمایندگان مجلس و لایحه کنار گذاشته شد، اما طرح مجلس هم فعلا مانده 
است و این طرح به انتخابات امسال نمی رسد. اگر مجلس لایحه را در دستور کار می 
گذاشت شاید بخشی از مشکلات فعلی اجرای انتخابات برطرف می شد. اما اکنون باید 
قانون فعلی را اجرا کنیم. عرف درباره هماهنگی های میان وزارت کشور و شورای نگهبان 
خاطرنشان کرد: ما با شورای نگهبان جلسات مختلفی داریم. وزیرکشور و دبیر شورای 
نگهبان و معاونان دو دستگاه جلسات مختلفی برگزار کرده اند. همه ما ملزم هستیم قانون 
را رعایت کنیم. پیشنهاد ما این است که نگاه انبساطی به تایید صلاحیت ها وجود داشته 
باشد. چهار مرجع مصرح در قانون انتخابات باید مبنای بررسی صلاحیت افراد قرار گیرد 

و مرجع دیگری اظهارنظر نکند.
پیش بینی از آرایش سیاسی داوطلبان 

رئیس ستاد انتخابات کشور درباره روند ثبت نام از داوطلبان انتخابات، گفت: در دوره 
قبل مدارک افراد کامل نبود یا افراد در آخرین لحظات برای ثبت نام اقدام می کردند و این 
اقدامات وقت ما را می گرفت . کسانی که معیارهای اولیه برای ثبت نام ندارند؛ مثل سن یا 
مدرک تحصیلی، برای ثبت نام رجوع نکنند، اما توصیه می کنیم  کسانی که شرایط ماهوی 
را داشته و می توانند به کشور خدمت کنند، در انتخابات ثبت نام کنند. تا پایان آبان ماه، 
براساس برآوردها حدود 7هزار نفر در سراسر کشور برای حضور در انتخابات شناسایی شده 

اند.۲۶درصد آن افراد اصلاح طلب، 3۴درصد اصولگرا و ۴0درصد هم مستقل هستند.
وی درباره تایید صلاحیت ها در وزارت کشور و شورای نگهبان اظهار کرد: هر دو براساس 
هیات های خود بررسی صلاحیت انجام می دهند. مبنای بررسی هیات های اجرایی 
صرفا مراجع چهارگانه و مبنای شورای نگهبان، هیات های نظارت است ولی به طور 
طبیعی اختلافاتی در تایید صلاحیت ها بوجود می اید. رئیس ستاد انتخابات با اشاره به 
جلسات وزارت کشور با جریان های سیاسی  برای بررسی دغدغه های این جریانها برای 
انتخابات، گفت: نگاه انبساطی در احراز صلاحیت ها ورود می کند و وزیر تاکید کرد در 
این زمینه تمام تلاش خود را می کند. باید فضایی ایجاد کنیم تا همه کسانی که در خانواده 
نظام هستند، فرصت حضور در انتخابات را داشته باشند و البته باید قانون مبنا باشد. من 

معتقدم بهترین داور مردم هستند و باید به مردم اعتماد داشت.
تلاش می کنیم در انتخابات بی طرف عمل کنیم

عرف به بی طرفی مجریان در انتخابات پیش رو تاکید کرد و اظهار داشت: وزیر کشور، 
بنده و بازرسان همه تلاشمان این است که بی طرفی و قانونمداری را حفظ کنیم. به 
استانداران و بخشداران گفته شده است در هر مقطعی به این مهم دست یابیم که  بی 
طرفی رعایت نشده است عزل خواهید شد،  حتی اگر شب انتخابات باشد و با »کفیل« 

انتخابات انجام خواهد شد.

 وزارت اطلاعات: 

عناصر ایران اینترنشنال شناسایی و دستگیر شدند
وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( در جریان کنترل و مدیریت 
اطلاعاتی بحران، ضمن شناسایی افرادی که اقدام به ارسال اطلاعات به شبکه ایران 
اینترنشنال می کردند و کسانی هم که مجری دستورات آن شبکه در استان های مختلف 
بودند حین اجرای دستورات شبکه مذکور برای تشدید اغتشاشات و آتش زدن اماکن را 

شناسایی و دستگیر کرده است. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در این اطلاعیه آمده است: 
شبکه ماهواره ای ایران اینترنشنال که با بودجه های کلان تخصیص یافته از سوی رژیم 
سعودی تاسیس و مجوز فعالیت در انگلیس را اخذ نموده؛ پس از وقوع حوادث روزهای 
اخیر، همانند شبکه بی بی سی فارسی در جریان فتنه سال 88، از همان ساعات اولیه 
با فرمان اغتشاش و آتش وارد صحنه شده و بر تحریک مخاطبان و بزرگنمایی بحران 

درمناطق مختلف کشور متمرکز شد.
این اطلاعیه می افزاید: سربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت اطلاعات در جریان 
کنترل و مدیریت اطلاعاتی بحران؛ کلیه تحرکات و اقدامات این شبکه، مدیران، مجریان 
و کارشناسان و به ویژه ارتباطات با عناصر داخل کشور را مورد رصد و کنترل اطلاعاتی 
قرار داده و ضمن شناسایی افرادی که اقدام به ارسال اطلاعات به این شبکه می کردند و 
کسانی که مجری دستورات آن شبکه در به آتش کشیدن اموال عمومی و شخصی مردم 
در استان های مختلف کشور بودند، حین اجرای دستورات شبکه مذکور برای تشدید 

اغتشاشات و آتش زدن اماکن شناسایی و دستگیر کرده است.
در این اطلاعیه آمده است: وزارت اطلاعات قاطعانه اقدامات این شبکه و کارکنان آن 
را مصداق همکاری با دشمنان جمهوری اسلامی ایران در اقدامات تروریستی دانسته و 
بر همین اساس؛ حکم ممنوع المعاملگی و توقیف کلیه اموال کارکنان و مرتبطین آن در 
داخل کشور توسط قوه قضائیه صادر شد و مورد تعقیب بین الملل نیز قرار خواهند گرفت 
تا درس عبرتی باشد برای کسانی که در خدمت به بیگانگان و خیانت به کشور، آتش زدن به 
اموال مردم را افتخاری برای خود می دانند. وزارت اطلاعات در عین حال اعلام کرد:  البته 
آن دسته از کارکنان شبکه ها که ضمن ابراز ندامت، همکاری خود را با شبکه های ماهواره 

ای متوقف کنند، مشمول عفو و رافت اسلامی قرار خواهند گرفت.
 

رئیس مجلس شورای اسلامی :

سه دهک اول 2۱ برابر سه دهک پایین جامعه 
بنزین مصرف می کنند

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سه دهک اول، ۲1 برابر بیشتر از سه دهک 
پایین جامعه بنزین مصرف می کنند، گفت: بیشترین استفاده از یارانه بنزین نصیب 

دهک های بالای جامعه است. 
علی لاریجانی عصر شنبه در حاشیه  دیدار مسئولان سازمان صنعت ، معدن و تجارت 
قم در گفت و گو با خبرنگاران عنوان کرد: ۴۵ درصد مردم خودروی سواری نداشته و اصولا 
استفاده ای از یارانه  بنزین نمی کنند. وی اضافه کرد: هدف از اصلاح قیمت سوخت کمک 
به مردم بود اما در شیوه اجرا مشکلاتی به وجود آمد، اصل در اجرای این طرح ایجاد یک 
نظم مشخص برای کمک به طبقات پایین و افراد فاقد اتومبیل بود. رئیس مجلس شورای 
اسلامی بیان داشت: قاچاق حجم بزرگ بنزین یکی از وجوه اصلی در اصلاح قیمت 
مصرف سوخت بود، خسارت واقعی قاچاق بنزین به جیب مردم روانه می شود. لاریجانی با 
اشاره به اینکه بخش مهمی از تبعات اجتماعی بعد از اصلاح قیمت سوخت، تبعات روانی 
بوده و واقعیت خارجی ندارد، گفت: کشور در زمینه اصلاح قیمت سوخت در میانه راه قرار 
داشته و در آینده مشکلات این عرصه حل خواهد شد. وی بیان کرد: در وضعیتی که فشار 
شدیدی روی مردم است باید مسئولان و بازرسان سازمان های نظارتی دقت نظر بیشتری 
به خرج دهند. لاریجانی گفت: نظارت کارگروه های تنظیم بازار و تعزیرات حکومتی برای 
عرضه منصفانه کالا و خدمات باید افزایش پیدا کند تا  راه دسترسی بخش های نظارتی 
برای ارتباط با مردم ساده تر شود. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: کاستی های 
موجود در سامانه های پیگیری شکایات مردمی در سازمان های صنعت ، معدن و تجارت و 

تعزیرات حکومتی برطرف شود.

یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:
پخش اعترافات تلویزیونی باید با حکم دادگاه باشد

باید زمانی اعترافات  یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: 
تلویزیونی از تلویزیون پخش شود که جرم متهمان در دادگاه اثبات شده باشد چرا که 

بخشی از افزایش اعتماد مردم به نظام در همین اعترافات تلویزیونی است. 
احمد سالک در گفت وگو با ایسنا در خصوص پخش اعترافات تلویزیونی، اظهار کرد: 
اینکه طرحی در مجلس ارائه شده باشد که صدا و سیما را از پخش اعترافات تلویزیونی 
منع کند صحت ندارد و فقط یک نماینده در این خصوص سخنرانی کرد. اعتقاد دارم 
قوه قضائیه باید بعد از اینکه اتهام لیدرهای این جریان شورشی و ارتباطات آنان با خارج 
و آموزش هایی که دریافت کردند محرز شد فیلمی از آنان تهیه کند و بعد در دادگاه مورد 
رسیدگی قرا گیرد و حکمی که برای این افراد صادر می شود مورد رسیدگی قرار گیرد و 
حکم متناسب صادر شود. در این زمان باید فیلم اعترافات این مجرمان به حکم دادگاه 
از تلویزیون پخش شود. وی افزود: مردم باید بدانند که قوه قضائیه با چه کسانی برخورد 
می کند. بخشی از افزایش اعتماد مردم به نظام در همین اعترافات تلویزیونی است. 
بنابراین در این خصوص اصلًا نباید کوتاه بیایند و قوه قضائیه هم باید زودتر موضع گیری 
کند و با گذاشتن یک شعبه ویژه برای بررسی اتهام اغتشاشگران هر چه زودتر افکار 
عمومی را روشن کند. نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
البته اعترافات تلویزیونی باید به گونه ای پخش شود که به ضدتبلیغ تبدیل نشود. در مقابل 
هر موضوعی باید صدا و سیما روشن سازی کند که نیروهای امنیتی چگونه با اغتشاشات 

برخورد کرده اند و در مقابل این ناامنی باید تقویت دستگاه ها مورد نظر باشد.

 فاطمه استیری

آغازین  زنگ  شدن  نواخته  به  مانده  ساعت  چند  تنها   
یازدهمین انتخابات مجلس، بمب خبری را منفجر کرد؛»سه 
دوره چهارساله وکیل مردم قم بودم و برای من افتخاری بود 
که بتوانم به این مردم خدمت کنم اما در این دوره از انتخابات 

مجلس برنامه ای برای حضور ندارم.«
علی لاریجانی با گفتن این جمله و بدون اشاره به دلیل 
انصرافش از کاندیداتوری، نه تنها به زمزمه های خبری بر 
سر آمدن یا نیامدنش تا حد زیادی پایان داد، بلکه تکلیف 
برخی کاندیداهای احتمالی را هم روشن کرد، همان ها 
که از مدت ها پیش چشم به مرد شماره یک پارلمان دوخته 
بودند و منتظر بودند بعد از تصمیم گیری او درباره حضور 
یا عدم حضور در انتخابات، تصمیم شان برای این دوره از 
انتخابات را بگیرند. همان ها که لاریجانی را یک سد محکم 
و نفوذناپذیر برای رسیدن به صندلی ریاست قوه مقننه می 
مجلس  ریاست  خواب  روزها  این  که  ها  همان  دانستند. 

یازدهم را می بینند  آنهم به کرات.
لاریجانی تکلیف همه را روشن کرد

زمزمه های نیامدن لاریجانی طی چند ماه اخیر بیشتر از 
آمدنش شنیده می شد، خود او اما سکوت اختیار کرده بود 
و هیچ حرف صریحی درباره حضورش در انتخابات پیش رو 
نمی زد. سکوتی که فضا برای گمانه زنی ها در اطراف رئیس 
1۲ ساله پارلمان را باز کرده بود.آنچنان که حتی برخی چون 
کوهکن و نعمتی معتقد بودند این سکوت به معنای انصراف 
نیست و لاریجانی انتخابات مجلس را ترک نخواهد کرد. اما 
تحلیلگرانی هم بودند که تاکید داشتند لاریجانی با سیاست 

پارلمانی خداحافظی خواهد کرد.
این  به  ای  کنایه  نگاه  با  پیش  وقت  چند  اما  لاریجانی 
احتمالات گفته بود»علی الظاهر تنها کسی که در رابطه با 
این موضوع اظهار نظر نکرده خود من هستم.«یک پاسخ 
مرموز و چند پهلو. او امروز اما تکلیف همه را روشن کرد و 
راهش را از بهارستان جدا کرد، تصمیمی که بعید است تغییر 
کند مگر آنکه شوک ها و سوپرایزهای لحظه آخری آیت الله 
زاده فیلسوف را مجاب کند برای چهارمین بار کاندیدای 

انتخابات مجلس شود.
جلیلی و قالیباف نفس راحت کشیدند

اما چشم بسیاری به او دوخته شده بود تا ببینند آیا با 
را  بهارستان  سودای  باید  فیلسوف،  آقایِ  علی  نامزدی 
فراموش کنند یا با نیامدنش رویای آن را در سر زنده نگه 
دارند. انتظاری که بالاخره به سر آمد و لاریجانی با کناره 
از تردید نجات داد و راه را  آنها را  انتخابات،  از این  گیری 
برایشان باز کرد تا بالاخره نفسی راحت کشیده و از فردا که 
زنگ آغاز انتخابات به صدا در می آید با پرونده راهی وزارت 
کشور شوند و نامشان را در لیست کاندیداها به ثبت برسانند.

در صدر این لیست اما دو نام پررنگ تر به چشم می خورد، 
محمدباقر قالیباف و سعید جلیلی. دو چهره اصولگرا که از 
قضا این روزها نامشان به کرات در محافل سیاسی و رسانه 
ای به عنوان گزینه های کاندیداتوری و البته ریاست مجلس 

بعدی به گوش می رسد.
تحرکات چند ماه اخیر محمدباقر قالیباف در یک سوی 
طیف اصولگرا و سعید جلیلی در سوی دیگر طیف اصولگرا 
از آن داشت که مردان دیروز میدان  همه و همه حکایت 
انتخابات ریاست جمهوری بدشان نمی آید که مسیر را از 
پاستور به سمت بهارستان تغییر دهند تا شاید اگر ریاست 
پاستور نصیب شان نشد ریاست بهارستان را به نام خود ثبت 

کند. 
رویایی که البته با کاندیداتوری لاریجانی خیلی دور به نظر 
می رسید اما نیامدن لاریجانی یک امید دیگر برای این دو 
چهره خواهد بود. در این میان نام قالیباف بیشتر به عنوان 
سرلیست اصولگرایان تهران به چشم می خورد و نام جلیلی 

به عنوان سرلیست پایداری ها در مشهد. 
اما این تنها قالیباف و جلیلی نیستند که با نیامدن لاریجانی 
یک نفس راحت خواهند کشید. دیگرانی هم هستند که 
با فاصله ای دورتر از پایتخت، آنقدر ترس از کاندیداتوری 
تخریب  استارت  پیش  چندماه  از  که  داشتند  لاریجانی 
رئیس قوه مقننه را زده بودند و حتی لیستی بدون نام او در 
قم منتشر کرده بودند. لیستی که در صورت کاندیداتوری 
لاریجانی بدون شک با تایید مراجع قم روبرو نمی شد اما 
تندروها که همیشه لاریجانی را مانعی در مسیر حرکت خود 
می دیدند از تک و تا نیفتادند و نه تنها نام لاریجانی را در 
لیست قم قرار ندادند که حتی کاندیدای اجاره ای یعنی 
زاکانی را از تهران به قم آوردند تا با کمک او رقیبی در مقابل 
لاریجانی شوند، غافل از آنکه فیلسوفِ خاندان لاریجانی از 
مدت ها پیش خود را آماده درآوردن ردای نمایندگی مجلس 

کرده بود.
در همین راستا بعید به نظر نمی رسد با نیامدن لاریجانی، 
زاکانی جدی تر از قبل به فکر کاندیداتوری از حوزه انتخابیه 

قم بیفتد. جایی که شانس بیشتری برای سرلیستی دارد.
استراحت کوتاه مدت برای حضور در انتخابات 

۱۴۰۰؟
معنایی  چه  مجلس  انتخابات  در  لاریجانی  نیامدن  اما 
دارد؟ آیا او همچون سال 8۴ سودای پاستور را کرده است؟ 
آیا آنگونه که برخی روایت می کنند او دلخور از هم طیفان 
سیاسی اصولگرایش مسیر دور شدن از سیاست عملیاتی را 
آغاز کرده است؟ آیا خسرانی دیگر در انتظار راست گرایان 

است؟
لاریجانی دهه 80 و ۹0 را می توان نزدیک ترین مصداق به 
مشی و روش ناطق نوری دانست. او همچون شیخ، مسیر 
اعتدال را برای سیاست ورزی خود برگزیده است و در این 
مسیر گرچه اصلاح طلبان را رقبای سیاسی خود می بیند 
اما سخت و محکم بودن در اصولگرایی او را به وادی تندروی 
و افراط علیه رقبای سیاسی اش نکشانده است.اما به همان 
اندازه بخاطر این مشی خود هزینه داده است.هزینه دادن 
هایی که بعید به نظر نمی رسد او را خسته دنیای سیاست 
کرده باشد. شاید از همین روست که برخی معتقدند بعید 
نیست که لاریجانی نیز چون ناطق نوری مسیر دور شدن از 
سیاست را در پیش بگیرد، دور شدنی که یک ضربه ای دیگر 

بر پیکیره جریان اصولگرا خواهد زد.
اما یک احتمال دیگر هم در این میان مطرح می شود. 
به  جدی  ورود  و  لاریجانی  مدت  کوتاه  استراحت  آنهم 
انتخابات 1۴00. لاریجانی از مدت ها پیش یک گزینه جدی 
برای انتخابات 1۴00 معرفی می شود، یک گزینه جدی که 
حتی برخی از کاندیداهای بالقوه آن انتخابات را نگران هم 
کرده است. با این وجود برخی همچنان براین اعتقادند که 
لاریجانی بعید است حتی برای انتخابات 1۴00 هم نقشه 

انتخاباتی داشته باشد.

لاریجانی به شائبه ها برسرآمدن یا نیامدنش پایان داد

قصد شرکت در انتخابات مجلس را ندارم

دادستان کل کشور از نفوذ جریان فکری انحرافی در حوزه علمیه قم خبر داد و درباره 
اعتراضات اخیر گفت که عناصر اصلی خائن دستگیر شده و عده ای فراری و عده ای 

هم مخفی شده اند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری روز شنبه در نشست »۴0 سال 
قانونگذاری اسلامی سازمان بسیج حقوقدان ها« که در مرکز پژوهشهای مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد با بیان این مطلب افزود: هر وقت هم در مورد خطر نفوذی 
ها به مسئولان هشدار می دهیم، متهم می شویم. وی ادامه داد: نفوذ واقعیتی غیر 
قابل انکار در اندیشه و تفکرات نسل جوان، اقتصاد، فرهنگ و آن عناصری که می تواند 
موثر در مقام باشد، است. پیدا کردن نفوذی هم کار مشکلی است و همه هم وظیفه 

جاسوسی ندارند بلکه یک عده هم جاده صاف کن دشمن هستند.
منتظری با اشاره به اینکه برخی شاید ندانند که عامل نفوذی دشمن هستند بلکه 
عملکرد آنان عملکردی است که جاده را برای دشمن صاف می کند، گفت: یکی از 
مراقبت های جدی و حساس بسیج باید همین مساله نفوذ باشد که مقام معظم رهبری 

هم به آن اشاره فرمودند.
وی افزود: شناخت گونه و راه های نفوذ را باید به متخصصان بسپاریم. خطر نفوذ 

جدی است و باید آن را جدی بگیریم و در پیشگیری از آن درست حرکت کنیم.
منتظری با گرامیداشت هفته بسیج گفت: با پست سر گذاشتن هفته بسیج، فرصت 
را غنیمت می شمارم که یادآوری کنم بسیج مستضعفین، این درخت تنومند طیبه باید 
تجدیدنظری در راهبردها و عملکرد خود داشته باشد تا بتواند از این فرصت در حوزه 

های مختلف توانمندی و خدمات ارزنده خود را به جامعه ارایه دهد.
وی خاطرنشان کرد: جامع ترین و حکیمانه ترین و راهبردی ترین سخنان درباره 
بسیج را در سه روز قبل از جانباز بسیجی انقلاب رهبر بزرگوار شنیدیم و حقیقتا کلمات 
ایشان کلماتی است که حتما مسئولان بسیج و سپاه پاسداران بایستی نسبت به تبیین 

و تشریح و کاربردی کردن آن تلاش وافری داشته باشند.
دادستان کل کشور یادآور شد: سخنان ارزشمندی که هر فراز از آن فرمایشات باید به 

صورت تابلویی در منظر همه بسیجیان و جامعه قرار گیرد.
منتظری ضمن اشاره به چند نکته از فرمایشات رهبر انقلاب گفت: تشکیل بسیج 
مصداق تام و تمام تبدیل تهدید به فرصت بود، رفع تهدیدها و تبدیل آن به فرصت. از 
زمان تشکیل بسیج که یکی از الهامات الهی به قلب امام راحل در سال ۵8  بود تا به 
امروز که چهل سال از عمر این شجره طیبه می گذرد ما در نظام جمهوری اسلامی 
تهدیدهای فراوانی مشاهده کردیم و در بسیاری از آن ها بسیج در کنار سایر عناصر موثر 

تهدیدها را تبدیل به فرصت کرد.
دشمن به حوزه های علمیه هم نفوذ کرده است

دادستان کل کشور با اشاره به اینکه مطابق فرمایش رهبری، بسیج دو جلوه در عرصه 
دفاع سخت و دفاع نرم دارد، تصریح کرد: امروز دشمن با همه توان و با همه آنچه را که 
توانسته جمع کند در صحنه جنگ نرم به مقابله با نظام جمهوری اسلامی به میدان 

آمده است.
وی ادامه داد: از حوزه های دینی، مراکز مذهبی و مساجد گرفته تا هر جایی که 
احساس دشمن بر آن بوده که در تحقق و تداوم انقلاب نقش موثری داشته است، 
تلاش بیش تری برای نفوذ در آن مراکز کرده است. نمونه های آن را در برخی حوزه 
های علمیه که دشمن در آن سرمایه گذاری کرده و جریان فکری انحرافی بوجود آورده 
و شاخه هایی از آن را در برخی شهرستان ها و یک شاخه آن هم در عراق و عمدتا در 

کربلا مشاهده کرده ایم.
منتظری یادآور شد: جریان انگلیسی تلاش دارد بهاییت را در بین شیعیان و وهابیت را 
در بین سنی ها رواج دهد. جریان انگلیسی که پایگاه های رسانه ای آن در قلب انگلیس 

برای این کار هزینه می کنند.
مجلس باید در تراز انقلاب گام بردارد

دادستان کل کشور با اشاره به این که فردا آغاز ثبت نام انتخابات مجلس شورای 
بود  انقلاب اسلامی  تراز  در  اگر  ما  آینده است، گفت: مجلس  برای دوره  اسلامی 

مشکلات امروز را شاهد نبودیم.
وی ادامه داد: نماینده ای می تواند کار بسیجی را پیش ببرد که سنگر و صندلی 
را برای خود نپندارد که می تواند از آن جا به جاهای بالا برسد. نباید برای نمایندگی 
میلیاردها تومان هزینه تبلیغات شود. اگر تفکر بسیجی حاکم باشد نماینده مجلس 
صادقانه و بدون وعده های دروغینی که در توانش نیست برنامه هایش را به مردم ارایه 

می کند و تا آخر در خدمت مردم و جامه باقی می ماند.
وی تاکید کرد: مقدمات نظارت بر انتخابات و تبلیغات مجلس فردا رسما آغاز به کار 
خواهد شد تا از یکسری تخلفاتی که می تواند نمایندگی و انتخابات ما را زیر سوال ببرد 
پیشگیری  و پیگیری کنیم از تخلفات و جرایمی که فضای انتخابات را آلوده می کند و 
موجب می شود اندیشه های دیگر وارد مجلس شوند و شاهد مسایلی باشیم که رسانه 

های دشمن برای آن کف می زنند.
حجت الاسلام منتظری متذکر شد: یک نماینده دلسوز تلاش می کند که مشکلات 

را بدون اینکه بخواهد علنی شود، حل کند.

دادستان کل کشور مطرح کرد
نفوذ جریان فکری انحرافی در حوزه علمیه قم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: استیضاح کنندگان 
در روزهای آخر مجلس به دلیل آنکه در حوزه های انتخابیه 
خود با انتقادهای زیادی روبه رو هستند و عملکرد خوبی 
و  می زنند  دست  انتحار  به  نگذاشته اند  جای  به  خود  از 

می خواهند برای غرق نشدن هرکاری بکنند. 
از حد نصاب انداختن دولت یا استیضاح رئیس جمهور 

هم در چنین برنامه ای تعربف می شود.
از  برخی  مخالفت های  که  دارد  باور  خباز  محمدرضا 
اصولگریان با دولت صرفا مربوط به مقطع کنونی نیست و 
ریشه در گذشته دارد. او درباره علت چنین مخالفت هایی به 
»نامه نیوز« گفت: »مخالفان کینه توز روحانی در مجلس از 
روز نخست دولت عداوت خود را آشکار کردند و حتی به یاد 
داریم که یکی از نمایندگان در یکی از جلسات رأی اعتماد 
از وضعیت گرانی، بیکاری  به کابینه دولت اول روحانی 
روحانی  آقای  را دولت  و مسئولش  تورم گلایه می کرد  و 
می دانست درصورتی که دولت هنوز به طور کامل کارش 
را شروع نکرده بود. این یک مثال بود از میزان عداوت ورزی 
برخی از نمایندگان. دولت اول روحانی به سختی توانست 
از مجلس نهم رأی اعتماد بگیرد و همان زمان دلواپسان 
می گفتند که این دولت یک بار مصرف است یعنی روحانی 
اولین رئیس جمهوری می شود که یک دوره خواهد بود و 

بیش از چهار سال رئیس جمهور باقی نمی ماند.

دوم  دور  در  وقتی  و  کوبیدند  این طبل  بر   چهار سال 
حتی رأی بیشتری نسبت به دور اول آورد از سر عصبانیت 
هرکاری از دستشان برآمد کردند و هرکاری که از دست 
روحانی برآمد را منفی جلوه می دادند و میزان سوال های 
نادرستشان را به اندازه ای افزایش دادند که واقعا وزرا از کار 
اصلی خود بازمانده بودند و سراسر در مجلس بودند تا به 
سوالات غیرقانونی و غیرمنطقی برخی از نمایندگان پاسخ 
دهند اما خدا عنایت کرد که این دولت به کارش ادامه داد و 

مجلس هم به پایان راه خود نزدیک شده است.
 انتظار این بود که آن نمایندگانی همه همت خود بر 
احترام  مردم  رأی  به  می داشتند  مصروف  دولت  تخریب 
متأسفانه  که  می کردند  دوری  عداوت  از  و  می گذاشتند 
چنین نشد. اکنون هم در روزهای آخر مجلس به دلیل 
آنکه در حوزه های انتخابیه خود با انتقادهای زیادی روبه رو 
هستند و عملکرد خوبی از خود به جای نگذاشته اند به 
نشدن  غرق  برای  می خواهند  و  می زنند  دست  انتحار 

هرکاری بکنند. 
از حد نصاب انداختن دولت یا استیضاح رئیس جمهور 
هم در چنین برنامه ای تعریف می شود«. این فعال سیاسی 
ادامه داد: »البته تردید نکنید که کاری از دستشان بر زیرا 
مملکت که ملک طلق کسی نیست که هر کاری بخواهند 
بکنند. تندروها به بن بست رسیده اند و نمی توانند نظام 

من  حتی  دهند.  جلوه  ناکارآمد  را  اسلامی  جمهوری 
مشکوک هستم که هر آنکس که این قدر تندروی می کند 
نفوذی باشد زیرا تمام حرف های آنها سوژه معاندین نظام 

مانند ترامپ و نتانیاهو را تأمین می کند.
به  اجازه  ایران  بصیر  مردم  و  دارد  صاحب  کشور  این   
نتیجه رسیدن تندروی های آنان را نمی دهند. آنها برای 
غرق نشدن دست وپا می زند یامی خواهند اگر غرق شدند 
دیگران را هم با خود به زیر آب ببرند که در نظام ایران چنین 
امری محقق نمی شود و انشالله دولت تا پایان دوره اش با 
صلابت به کارش ادامه می دهد«. خباز درباره اقداماتی که 
دولت می تواند انجام دهد تا ثبات اقتصادی و آرامش روانی 
را به کشور بازگرداند، اظهار کرد: »ما باید صف معترضان 
شنوا  گوش  باید  دولت  کنیم.  جدا  اغتشاش گران  از  را 
داشته باشد و انتقادها و پینشهادها را بشوند و اعتراض ها 
مقابل  در  کشورها  از  بعضی  در  بشناسد.  رسمیت  به  را 
پارلمان، کاخ ریاست جمهوری یا قوه قضائیه زمین بزرگی 
اختصاص داده شده است که مردم در آنجا به اعتراض 
بپردازند تا علاوه بر آنکه تخلیه روانی شوند، دغدغه هایشان 
را به مسئولان منتقل کنند. ما باید اعتراضات را رسمیت 
بشناسیم تا حربه سوءاستفاده دست دشمن ندهیم. از 
سوی دیگر دولت نباید ابهام ها را بی پاسخ بگذارد. باید به 

مردم پاسخ دهد تا اقناع عمومی صورت بگیرد«.

استیضاح روحانی و وزرای دولت یک انتحار است

خباز: استیضاح کنندگان برای غرق نشدن دست وپا می زنند

کوروش احمدی*

معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران گفت: روابط بسیار خوب و رو به گسترشی با چین 
داریم و علیرغم شوک هایی که بعد از خروج آمریکا از برجام به روابط اقتصادی ما با کشورهای 
شریک اقتصادی وارد شد این شوک ها اکنون فرو نشسته و ساز و کارهای جدیدی در روابط 

با کشورهای شریک اقتصادی خود به ویژه چین داریم.
پکن در جمع  فرودگاه  در  به چین  ورود  بدو  در  روز شنبه  سید عباس عراقچی صبح 
خبرنگاران افزود: روش های نوینی پیدا شده و در حال بازگشت به یک شرایط باثبات 
اقتصادی در روابط با چین هستیم ولی لازم است موانع را رفع کنیم و روابط اقتصادی دو 

کشور را به سطح بالاتری ارتقا دهیم.
وی با اشاره به اینکه این سفر به دعوت همتای چینی و با هدف ادامه مشورت های سیاسی 

بین دو کشور در خصوص برجام صورت گرفته است افزود: از ابتدای مذاکرات برجام، به 
طور مستمر نشست های مشورتی و تبادل نظر با دوستانمان در چین و روسیه برگزار شده 

و این سفر هم در ادامه این مشورت ها است که طی امروز و فردا در پکن انجام خواهد شد.
عراقچی از برجام به عنوان یک موضوع جدی در عرصه بین المللی نام برد و گفت: به 
دلیل عدم انجام تعهدات کشورهای باقی مانده در برجام بعد از خروج آمریکا، برجام وضعیت 
مناسبی ندارد و جمهوری اسلامی ایران از منافعی که باید در قبال برجام منتفع شود 
برخوردار نیست. وی ادامه داد: بعد از آغاز روند کاهش تدریجی تعهدات ایران در برجام، 
وضعیت این توافق در شرایطی است که اقتضا می کند مشورت های جدی تر و نزدیک تری 

با دوستانمان داشته باشیم.

سید عباس عراقچی: 

شوک اقتصادی خروج آمریکا از برجام فرو نشسته است

جواد آرین منش*
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آنچه درباره فواید شلغم باید بدانید

شلغم )Brassicarapa( یک سبزی ریشه ای و از اعضای خانواده سبزیجات چلیپایی 
است که از دیگر اعضای آن می توان به بروکلی، جوانه های بروکسل، کلم و بوک چویی 

اشاره کرد.
شلغم یکی از مهم ترین محصولات گیاهی در جهان است زیرا هم برای تغذیه انسان و 

هم دام استفاده می شود.
رایج ترین انواع شلغم دارای پوستی بنفش، قرمز، یا سبز و بخش داخلی سفید رنگ 
هستند. هم ریشه و هم برگ های شلغم برای مصرف بی خطر هستند و همانند بیشتر 

سبزیجات چلیپایی، فواید سلامت مختلف را ارائه می کنند.
مواد مغذی شلغم

شلغم از محتوای مواد مغذی جالب توجه ای سود می برد. همانند دیگر سبزیجات 
چلیپایی، شلغم کالری کمی دارد و سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی است.

یک پیمانه )130 گرم( شلغم خام حاوی مواد زیر است:
کالری: 3۶

کربوهیدرات: 8 گرم
فیبر: ۲ گرم

پروتئین: 1 گرم
ویتامین C: 30 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

فولات: ۵ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
فسفر: 3 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

کلسیم: 3 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
برگ های شلغم نیز مغذی هستند و یک پیمانه )۵۵ گرم( برگ شلغم مواد زیر را ارائه 

می کند:
کالری: 18

کربوهیدرات: ۴ گرم
فیبر: ۲ گرم

ویتامین K: 11۵ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
ویتامین C: 37 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

پروویتامین A: 3۵ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
فولات: ۲7 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
کلسیم: 8 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

ریشه و برگ های شلغم منابع خوبی برای ویتامین C هستند که از بدن در برابر آسیب 
رادیکال های آزاد مضر محافظت می کند. همچنین، این ماده مغذی جذب آهن را بهبود 

می بخشد و به تنظیم کلسترول خون کمک می کند.
افزون بر این، برگ های شلغم سرشار از ویتامین های محلول در چربی K و A است که 

بدن این مواد مغذی را در صورت مصرف همراه با چربی ها بهتر جذب می کند.
ویتامین K نقشی کلیدی به عنوان یک عامل لخته شدن خون ایفا می کند، به این 
معنی که از خونریزی بیش از حد پیشگیری می کند. ویتامین A نیز برای سلامت چشم، 
پوست، و ریه ضروری است. برگ های شلغم حاوی مقادیر زیاد فولات هستند که به تولید 

گلبول های قرمز خون و پیشگیری از بی نظمی های رشد در جنین کمک می کند.
فواید سلامت شلغم

به واسطه محتوای مواد مغذی، شلغم و برگ شلغم فواید سلامت جالب توجه و مختلفی 
را ارائه می کنند.

ممکن است خواص ضد سرطان داشته باشد
برخوردار  از خواص ضد سرطان  ترکیبات گیاهی مختلفی است که  شلغم حاوی 
هستند. جدا از محتوای ویتامین C زیاد که ممکن است به پیشگیری از رشد و پخش 

شدن سلول های سرطانی کمک کند، شلغم سرشار از گلوکوزینولات ها است.
گلوکوزینولات ها گروهی از ترکیبات گیاهی زیست فعال هستند که فعالیت آنتی 
اکسیدانی نیز ارائه می کنند به این معنی که آثار استرس اکسیداتیو که می تواند به 

سرطان منجر شود را کاهش می دهند.
مطالعات بسیاری مصرف زیاد گلوکوزینولات ها را با کاهش خطر انواع سرطان، از جمله 

سرطان های ریه، روده بزرگ، و مقعد پیوند داده اند.
افزون بر این، شلغم حاوی مقادیر زیاد فلاونوئیدها - بیشتر آنتوسیانین ها - است که 

نوعی آنتی اکسیدان بوده و خواص ضد سرطان آنها اثبات شده است.
آنتوسیانین ها در میوه ها و سبزیجات آبی و بنفش رنگ، مانند شلغم، وجود دارند و 

مصرف آنها با میزان پایین تر بیماری های مزمن و انحطاطی پیوند خورده است.
ممکن است به کنترل سطوح قند خون کمک کند

مدیریت قند خون برای سلامت انسان، به ویژه برای افراد مبتلا به دیابت، اهمیت دارد و 
برخی مطالعات با حضور سوژه های حیوانی نشان داده اند که شلغم ممکن است دارای 
خواص ضد دیابت باشد. طی یک مطالعه بررسی شرایط موش هایی که یک رژیم غذایی 
سرشار از قند را دنبال می کردند نشان داد که دریافت عصاره شلغم به کاهش سطوح قند 

خون و افزایش سطوح انسولین در مقایسه با گروه کنترل منجر شد.
همچنین،این مطالعه نشان داد که عصاره شلغم به اصلاح اختلالات متابولیک مرتبط 

با دیابت مانند سطوح بالای کلسترول و تری گلیسیرید خون کمک کرده است.
طی مطالعه ای دیگر، نتایجی مشابه پس از آزمایش خواص ضد دیابت برگ های شلغم 
نیز کسب شد. هر دو مطالعه به این نکته اشاره داشتند که خواص ضد دیابت عصاره 
شلغم و برگ شلغم ممکن است به واسطه عوامل مختلفی از جمله موارد زیر شکل گرفته 

باشند:
- تقویت پاکسازی قند خون اضافه

- کاهش تولید گلوکز )قند( توسط کبد
- کاهش جذب کربوهیدارت ها

با این وجود، این مطالعات با حضور سوژه های حیوانی و با استفاده از انواع مختلف 
عصاره ها انجام شده اند و مشخص نیست شلغم و برگ شلغم تازه دارای آثاری مشابه 
روی انسان باشند. از این رو، به پژوهش های بیشتر برای نتیجه گیری قطعی در این 

زمینه نیاز است.
ممکن است آثار ضد التهابی داشته باشد

التهاب با بسیاری از بیماری های مزمن از جمله آرتریت، سرطان، و فشار خون بالا 
ناشی از سخت شدن سرخرگ ها پیوند خورده است.

گلوکوزینولات های موجود در شلغم به ایندول ها و ایزوتیوسیانات ها تجزیه می شوند که 
هر دو محصولات جانبی زیست فعال با خواص ضد التهابی هستند.

یک نوع خاص ایندول در شلغم به نام آرولکسین )Arvelexin( نشان داده است که 
توانایی خنثی کردن فعالیت ترکیبات پیش التهابی، مانند اکسید نیتریک، که نوعی 

رادیکال آزاد درگیر در فرآیند التهاب است را دارد.
به عنوان مثال، مطالعات آزمایشگاهی و با حضور سوژه های حیوانی نشان داده اند 
که آرولکسین با غیر فعال کردن مسیرهای التهابی به طور قابل توجهی التهاب و آسیب 

دیدگی در سلول های روده انسان و روده موش ها را کاهش می دهد.
ممکن است در برابر باکتری های مضر از شما محافظت کند

گلوکوزینولات های موجود در شلغم می توانند به ایزوتیوسیانات ها تجزیه شوند که این 
ترکیباب توانایی خود در مهار رشد میکروبی و باکتریایی را نشان داده اند.

مطالعات نشان داده اند که ایزوتیوسیانات ها با باکتری های بیماری زایی مانند ئی. 
کولای و اس. اورئوس مقابله می کنند. افزون بر این، با توجه به افزایش موارد باکتری های 
مقاوم در برابر آنتی بیوتیک، پژوهشگران مطالعات آزمایشگاهی و با حضور سوژه های 
حیوانی را برای ارزیابی اثر بالقوه ترکیب ایزوتیوسیانات ها با آنتی بیوتیک های استاندارد 
بر باکتری ها را دنبال می کنند. نتایج مطالعات نشان داده اند که این دو به همراه هم 

ممکن است اثر چشمگیرتری در کنترل رشد باکتری ها داشته باشند.
فواید سلامت بالقوه دیگر

ریشه و برگ شلغم ممکن است فواید سلامت دیگری را نیز ارائه کنند که از آن جمله می 
توان به موارد زیر اشاره کرد:

ممکن است به مدیریت وزن کمک کنند. شلغم کالری کمی دارد، و یک سبزی غیر 
نشاسته ای با شاخص گلیسمی پایین است، از این رو مصرف آن اثر حداقلی بر سطوح 
قند خون دارد. بنابر نتایج یک پژوهش، این خصوصیات می تواند به پشتیبانی از وزن 
سالم کمک کند. ممکن است سلامت استخوانی را بهبود ببخشند. ویتامین K نقشی 
کلیدی در متابولیسم استخوانی دارد و یک مطالعه با حضور سوژه های حیوانی نشان داد 

که گلوکوزینولات ها ممکن است اثر مثبتی بر تشکیل استخوان داشته باشند.
ممکن است از کبد محافظت کنند. در مطالعاتی با حضور سوژه های حیوانی مشخص 
شده است که محتوای آنتوسیانین ها و ترکیبات گوگردی شلغم، مانند گلوکوزینولات ها، 

می تواند آثار محافظتی برای کبد داشته باشد.
چگونه شلغم را به رژیم غذایی خود اضافه کنیم؟

شلغم را می توانید به صورت خام و پخته مصرف کنید و برگ های شلغم نیز یک افرودنی 
خوب به سالادها محسوب می شوند.از برش های نازک شلغم می توانید برای تهیه 
چیپس شلغم استفاده کنید. شلغم پخته را می توانید به دستور العمل های پوره سیب 
زمینی اضافه کنید. شلغم و برگ شلغم سرخ شده در روغن کم می تواند به عنوان یک 

دورچین سالم مد نظر قرار بگیرد.
پخت شلغم بسیار ساده و راحت است و افزودن آن به برخی غذاها قطعا ارزش تغذیه 

ای آنها را تقویت خواهد کرد.

سلامت 

آمار نشان می دهد آلودگی هوا مسئول مرگ سالانه حدود هفت میلیون نفر در سراسر 
جهان است و اگرچه نمی توان تنفس را متوقف کرد اما برخی انتخاب های غذایی، 

اثرات سمی آلودگی هوا بر بدن را خنثی می کنند.
به گزارش ایسنا، روزنامه دیلی میل در مطلبی در این باره آورده است: افزایش خطر 
ابتلا به برخی انواع سرطان ها، زوال عقل، نابینایی، بیماری های قلبی، دیابت، آسم، 
برونشیت و برخی اختلالات روانی در اثر قرارگیری در معرض آلودگی هوا ثابت شده 
است.  در عین حال این نکته ثابت شده که مصرف اسیدهای چرب امگا 3 به بهبود 
عملکرد ریه ها در برابر آلودگی هوا کمک می کند. روغن زیتون، ماهی و روغن ماهی، 

 E آووکادو، گردو، دانه های چیا و بذر کتان سرشار از این نوع چربی ها به علاوه ویتامین
هستند. این نوع ویتامین نیز التهاب را از بدن دور می کند.

در این مطلب آمده است: برای مقابله با آلودگی هوا، بیشتر کلم بروکلی بخورید. 
نوشیدن آبِ این نوع کلم باعث کاهش التهاب بینی ناشی از دود می شود. ویتامین های 

گروه B موجود در کلم بروکلی نیز از قلب در برابر آلودگی هوا محافظت می کنند.
ذرات سمی موجود در هوا، باعث افزایش تولید رادیکال های آزاد در بدن می شود. این 
مولکول های ناپایدار باعث التهاب در بدن شده و خطر ابتلا به بسیاری از بیماری های 
مزمن را افزایش می دهند. گریپ فروت اما سرشار از آنتی اکسیدان ها است و با خنثی 

کردن اثرات رادیکال های آزاد، از سلول ها در برابر آلاینده های مضر محافظت می کند.
ویتامین C را فراموش نکنید. غذاهای سرشار از این ویتامین مانند پرتقال، سیب، 
فلفل دلمه ای، گل کلم و جوانه بروکسل، التهاب های ناشی از آلودگی هوا را در بدن 

خنثی می کنند و مصرف آنها باعث تقویت سیستم ایمنی بدن می شود.
به گزارش دویچه وله، در آخر، بتاکاروتن های موجود در مواد غذایی قرمز و نارنجی و 
سبزیجات برگ دار در بدن به ویتامین A تبدیل می شود. این ویتامین نه تنها خاصیت 
ضدالتهابی دارد بلکه باعث بهبود سلامت چشم ها شده و از پیری زودرس جلوگیری 

می کند.

غذاهایی که اثرات آلودگی هوا را خنثی می کنند

آنفلوآنزا یک بیماری تنفسی است که ریه ها، بینی، و گلو را تحت تاثیر قرار می دهد و 
موجب علائمی مانند سرفه، بدن درد و گلودرد می شود. این بیماری به واسطه یک عفونت 
ویروسی شکل می گیرد. آنفلوآنزا یک بیماری بسیار واگیردار است و از طریق قطرات ریز 
مایع بدن که می توانند در نتیجه سرفه، عطسه یا صحبت در هوا پراکنده شوند قابل انتقال 
است. همچنین، فرد مبتلا به آنفلوآنزا می تواند بیماری خود را از طریق تماس فیزیکی، 

مانند دست دادن، به دیگران منتقل کند.
چهار نوع آنفلوآنزا شامل A، B، C و D می شوند. آنفلوآنزای A و آنفلوآنزای B در هر 
زمستان موجب همه گیری این بیماری در نقاط مختلف جهان می شوند. آنفلوآنزای نوع 
C معمولا خفیف تر از انواع A و B است و به راحتی پخش نمی شود. نوع D آنفلوآنزا بیشتر 

احشام و نه انسان را تحت تاثیر می دهد.
دانشمندان آنفلوآنزای A را بر اساس پروتئین هایی که روی سطح ویروس وجود دارند به 
 )N( و نورآمینیداز )H( دو زیرنوع اضافه تقسیم کرده اند. این پروتئین ها شامل هماگلوتینین
می شوند که به ویروس در اتصال به سلول ها در بدن کمک کرده و موجب عفونت می شوند.
 N11 تا N1 از N را در بر می گیرند و 11 زیرنوع H18 تا H1 که از H 18 زیرنوع مختلف
وجود دارند. همچنین، هر زیرنوع دارای سویه های مختلف هستند که هرچه بیشتر ویروس 

را تحت تاثیر قرار می دهند.
برخی سویه های ویروس آنفلوآنزا A، مانند ویروس H۵N1 یا آنفلوآنزای پرندگان، گاهی 
اوقات انسان ها را نیز آلوده کرده و موجب بیماری جدی می شوند. کارشناسان به دقت این 
سویه ها را زیر نظر داشته و تلاش می کنند چگونگی تغییر آنها و این که چگونه ممکن است 

بر مردم تاثیرگذار باشند را پیش بینی کنند.
در ادامه با بیماری آنفلوآنزا بیشتر آشنا می شویم.

علائم
یک فرد مبتلا به آنفلوآنزا ممکن است آبریزش یا گرفتگی بینی را تجربه کند. به گفته مرکز 
کنترل و پیشگیری بیماری آمریکا، فرد مبتلا به آنفلوآنزا ممکن است علائم زیر را تجربه کند: 

- دمای بالای بدن که سه تا چهار روز ادامه دارد - آبریزش یا گرفتگی بینی
- عرق سرد و لرز - دردهایی که ممکن است شدید باشند - سردرد - خستگی

همه افراد مبتلا به آنفلوآنزا تمام این علائم را تجربه نمی کنند. به عنوان مثال، فرد مبتلا به 
آنفلوآنزا ممکن است تب نداشته باشد.

علائم آنفلوآنزا معمولا به طور ناگهانی شکل می گیرند و نسبت به سرماخوردگی از شدت 
بیشتری برخوردار هستند. در ابتدا، فرد مبتلا به آنفلوآنزا ممکن است شرایط زیر را تجربه 

کند: - دمای بالای بدن - آبریزش یا گرفتگی بینی - سرفه خشک - عرق سرد و لرز
- درد که ممکن است شدید باشد - سردرد - خستگی و احساس ناخوشی - بی اشتهایی

علائم آنفلوآنزا در بزرگسالان
بزرگسالانی که علائم زیر را تجربه می کنند باید بلافاصله در پی دریافت کمک پزشکی 
باشند: - دشواری در تنفس - درد یا فشار در ناحیه سینه یا شکم - سرگیجه، سردرگمی، یا 
از دست دادن هوشیاری - تشنج - عدم دفع ادرار که ممکن است نشان دهنده کم آبی بدن 
باشد - درد شدید، ضعف، و ناپایداری - تب یا سرفه ای که از بین می رود و دوباره شکل می 

گیرد - تشدید دیگر مشکلات سلامت موجود  
علائم آنفلوآنزا در کودکان

کودکان معمولا علائمی مشابه با بزرگسالان دارند، اما می توانند علائم گوارشی مانند 
تهوع، استفراغ، و اسهال را نیز تجربه کنند.

اگر یک کودک با علائم زیر مواجه است باید بلافاصله کمک پزشکی دریافت کند:
- دشواری در تنفس - تنفس سریع - آبی شدن رنگ پوست صورت یا لب ها

- سینه درد یا کشیده شدن دنده ها به سمت داخل هنگام تنفس - دردهای شدید
- کم آبی بدن، به عنوان مثال، عدم دفع ادرار برای 8 ساعت و گریه بدون اشک - فقدان 
هوشیاری یا عدم تعامل با دیگران - تب بالای 10۴ درجه فارنهایت )۴0 درجه سلسیوس( یا 
هر میزان تب در کودکی که کمتر از 1۲ هفته سن دارد - تب یا سرفه ای که از بین می رود و 

دوباره شکل می گیرد   - تشدید هر گونه مشکل سلامت موجود دیگر
علائم آنفلوآنزا در نوزادان

آنفلوآنزا می تواند برای نوزادان خطرناک باشد. در صورت مشاهده علائم، پدر و مادر یا 
سرپست نوزاد باید در پی دریافت کمک پزشکی فوری باشند.

از علائم آنفلوآنزا در نوزادان می توان به موارد زیر اشاره کرد: - خستگی بسیار زیاد - سرفه 
و گلو درد - آبریزش یا گرفتگی بینی - تب 100 درجه فارنهایت )37.8 درجه سلسیوس( 

یا بیشتر - استفراغ یا اسهال
نوزاد به دریافت کمک پزشکی اضطراری نیاز دارد اگر با علائم زیر مواجه است:

- تمایلی ندارد فردی وی را نگه دارد - پوست وی به رنگ آبی یا خاکستری تغییر کرده 
است - به سرعت نفس می کشد یا با دشواری در تنفس مواجه است - تب همراه با یک 

راش پوستی دارد - علائمی را تجربه می کند که از بین می روند و دوباره شکل می گیرند
- نشانه های کم آبی بدن، به عنوان مثال عدم دفع ادرار، را نشان می دهد - از خواب بیدار 

نمی شود یا تعاملی با دیگران ندارد - استفراغ شدید و پایدار را تجربه می کند
A علائم آنفلوآنزای نوع

اگر فردی با علائم زیر مواجه باشد ممکن است به آنفلوآنزای نوع  A مبتلا شده باشد:
- تب و لرز - سردرد - دردهای عضلانی - خستگی - ضعف - آبریزش یا گرفتگی بینی

- گلو درد و سرفه
B علائم آنفلوآنزای نوع

علائم آنفلوآنزای نوع B نیز مشابه با علائم آنفلوآنزای نوع A هستند.
درمان

بیشتر افراد قادر هستند آنفلوآنزا را در خانه درمان کنند. ترکیبی از درمان های مبتنی 
بر سبک زندگی و داروهای بدون نسخه می توانند به تسکین علائم آنفلوآنزا کمک کنند.

داروهای مسکن می توانند به مدیریت سردرد و دردهای بدن کمک کنند. یک پزشک می 
تواند بهترین گزینه ها را توصیه کند.

برخی داروهای مسکن، مانند آسپرین، برای افراد زیر 1۶ سال مناسب نیستند. استفاده 
از آسپرین در این سنین می تواند ابتلا به »سندرم ری« )Reye's Syndrome( را در پی 

داشته باشد که نوعی اختلال نادر است و مغز و کبد را تحت تاثیر قرار می دهد.
در شرایطی که گزینه های بدون نسخه مختلفی در دسترس هستند، مشورت با یک فرد 

متخصص برای انتخاب بهترین گزینه ها اهمیت دارد.
داروهای آنفلوآنزا

یک ویروس موجب آنفلوآنزا می شود، از این رو، آنتی بیوتیک ها تاثیری در درمان این 
بیماری نخواهند داشت و داروهای ضد ویروس باید تجویز شوند. پزشک تنها زمانی آنتی 
بیوتیک ها را تجویز خواهد کرد که یک عفونت باکتریایی همراه با آنفلوآنزا وجود داشته باشد.
داروهای ضد ویروس از تکثیر ویروس در بدن بیمار پیشگیری می کنند. از جمله این 

داروها می توان به اسلتامیویر )تامیفلو( و زانامیویر )رلنزا( اشاره کرد.
در سال ۲018، سازمان غذا و داروی آمریکا یک داروی جدید به نام بالوکساویر ماربوکسیل 

)زوفلوزا( را برای آنفلوآنزای حاد و بدون عارضه تایید کرد.
افرادی می توانند از این دارو استفاده کنند که 1۲ ساله یا بزرگ تر باشند و در کمتر از ۴8 

ساعت دارای علائم بوده اند.
درمان های خانگی برای آنفلوآنزا

زمانی که فردی به آنفلوآنزا مبتلا شده است، انجام اقدامات زیر ضروری است:
- ماندن در خانه و استراحت به میزان کافی - پرهیز از تماس با افراد دیگر تا حد امکان

- گرم نگه داشتن بدن - مصرف فراوان مایعات و غذاهای سالم - پرهیز از الکل

- پرهیز از سیگار زیرا خطر بروز عوارض را افزایش می دهد
از جمله گزینه های دیگر برای مقابله با آنفلوآنزا در خانه می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- مصرف آب مرغ - مصرف چای های گیاهان دارویی - مصرف مکمل های ویتامین
با این وجود، نتایج مطالعات در این زمینه که موارد بالا می توانند به درمان آنفلوآنزا کمک 

کنند یا خیر یکدست نیستند.
تشخیص آنفلوآنزا

اگر فردی به واسطه علائم آنفلوآنزا به پزشک مراجعه کند، وی ابتدا درباره علائمی که فرد با 
آنها مواجه است، پرسش خواهد کرد و یک معاینه بدنی انجام می دهد. پزشک ممکن است 

از ابزاری شبیه چوب بستنی برای بررسی شرایط این قسمت از بدن بیمار استفاده کند.
سرماخوردگی یا آنفلوآنزا

آنفلوآنزا و سرماخوردگی دارای برخی علائم شبیه به هم هستند و این شرایط می تواند 
اغلب موجب سردرگمی بیمار شود.

از علائم آنفلوآنزا و سرماخوردگی می توان به موارد زیر اشاره کرد: - آبریزش یا گرفتگی 
بینی - گلو درد - سرفه - ناراحتی سینه - خستگی

با این وجود، برخی تفاوت ها بین این دو بیماری وجود دارند:
سرماخوردگی به ندرت با تب همراه است، در شرایطی که تب معمولا یکی از علائم 

آنفلوآنزا است.
علائم سرماخوردگی معمولا به تدریج شکل می گیرند، در شرایطی که علائم آنفلوآنزا به 

طور ناگهانی و به سرعت رخ می دهند.
علائم سرماخوردگی معمولا از شدت کمتری نسبت به علائم آنفلوآنزا برخوردار هستند.
پس از ابتلا به آنفلوآنزا، فرد ممکن است تا چند هفته با احساس خستگی مواجه باشد.

آنفلوآنزا احتمال بیشری دارد موجب عوارض شود و حتی می تواند جان بیمار را در معرض 
خطر قرار دهد.

آنفلوآنزا یا مسمومیت غذایی
انواع بسیاری از ویروس ها وجود دارند و برخی از آنها می توانند بر دستگاه گوارش انسان 
تاثیرگذار باشند. افراد گاهی اوقات این شرایط را »آنفلوآنزای معده« می نامند. این بیماری با 

آنفلوآنزا که یک بیماری تنفسی محسوب می شود، فرق دارد.
شایع ترین دلیل آنفلوآنزای معده نوروویروس است که از طریق غذا یا نوشیدنی آلوده وارد 
بدن می شود. از جمله علائم این شرایط می توان به حالت تهوع، استفراغ، و اسهال اشاره 

کرد. مسمومیت غذایی موجب بروز علائم مشابهی می شود.
آنفلوآنزا یا سینه پهلو

سینه پهلو می تواند عامل باکتریایی یا ویروسی داشته باشد. علائم این بیماری می توانند 
شبیه آنفلوآنزا به نظر برسند، اما بیمار مبتلا به سینه پهلو ممکن است دردی تیز و گزنده را در 

سینه، به ویژه هنگام تنفس عمیق یا سرفه، احساس کند.
سینه پهلوی باکتریایی می تواند به آرامی یا به صورت ناگهانی شکل بگیرد. از جمله علائم 

این بیماری می توان به موارد زیر اشاره کرد: - دمای بسیاری بالای بدن
- تعریق - تنفس و نبض سریع  - آبی شدن بستر ناخن ها به واسطه کمبود اکسیژن

علائم سینه پهلوی ویروسی مشابه با علائم آنفلوآنزا هستند که از آن جمله می توان به 
موارد زیر اشاره کرد: - تب - سرفه خشک - سردرد - بدن درد و ضعف

با این وجود، برخلاف علائم آنفلوآنزا، علائم سینه پهلو معمولا به تدریج شکل می گیرند. 
هر فردی که با تب بالا و دشواری در تنفس مواجه است باید برای بررسی دقیق شرایط  

بلافاصله به پزشک مراجعه کند.
فصل آنفلوآنزا چه زمانی است؟

افراد می توانند در هر زمانی از سال به آنفلوآنزا مبتلا شوند، اما این بیماری طی فصل 
آنفلوآنزا شایع تر است. زمان و مدت فصل آنفلوآنزا از سالی به سال دیگر تغییر می کند، اما 

معمولا در پاییز و زمستان رخ می دهد.
فعالیت آنفلوآنزا اغلب در ماه اکتبر )مهر( افزایش می یابد و می تواند تا اواخر ماه مه 
)اردیبهشت( ادامه یابد. با این وجود، این بیماری از دسامبر )آذر( تا فوریه )بهمن( شایع تر 

است.
پیشگیری

واکسن آنفلوآنزا می تواند به پیشگیری از این بیماری کمک کند، اما 100 درصد موثر 
نیست. افراد باید برخی اقدامات سبک زندگی را برای کاهش خطر ابتلا به این بیماری مد 

نظر قرار دهند که در ادامه به برخی از آنها اشاره شده است.
نکته های سبک زندگی برای پیشگیری از آنفلوآنزا

- رعایت بهداشت، از جمله شستشوی منظم دست ها - تقویت سیستم ایمنی بدن از 
طریق دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم - ترک یا پرهیز از سیگار زیرا افراد سیگاری احتمال 

بیشتری با عوارض مواجه شوند - پرهیز از تماس با افراد مبتلا به آنفلوآنزا
همچنین، افراد مبتلا به آنفلوآنزا باید از تماس با دیگران پرهیز کنند تا احتمال انتقال و 

گسترش بیماری کاهش یابد.
مسری بودن

ویروس آنفلوآنزا می تواند از طریق قطرات مایع ریزی که از بدن فرد بیمار سرچشمه می 
گیرند، منتقل شود. فرد مبتلا به بیماری می تواند ویروس را هنگام سرفه، عطسه، صحبت 

یا تنفس به فرد دیگری تا فاصله ۶ فوتی )حدودا دو متر( انتقال دهد.
فردی که سالم به نظر می رسد نیز می تواند ویروس را یک روز پیش از این که بروز علائم 
را تجربه کند به دیگران منتقل کند. به بیان دیگر، این احتمال وجود دارد که شما ویروس را 
پیش از این که خودتان بدانید بیمار هستید به دیگران انتقال دهید. افراد مبتلا به آنفلوآنزا 

می توانند برای پنج تا هفت روز پس از ظهور علائم ویروس را به دیگران انتقال دهند.
افرادی دارای سیستم ایمنی ضعیف، افراد پیر، و کودکان ممکن است ویروس را برای 

مدت زمانی بیشتر از این به دیگران انتقال دهند.
آنفلوآنزا طی سه تا چهار روز پس از ظهور علائم بسیار مسری است.

انتقال
یک فرد می تواند در صورت ورود ویروس از طریق دهان، بینی یا چشم به بدن و حمله آن 

به دستگاه تنفسی با علائم آنفلوانزا مواجه شود.
این انتقال می تواند به روش های زیر رخ دهد:

- فردی که به ویروس مبتلا نیست در نزدیکی یا در تماس با فرد مبتلا به آنفلوآنزا باشد.
- فردی که به ویروس مبتلا نیست با سطوح حاوی ویروس در تماس باشد و سپس دهان، 

بینی یا چشم های خود را لمس کند.
پژوهش ها نشان داده اند که حتی تنفس نیز می تواند به گسترش ویروس آنفلوآنزا منجر 

شود.
دوره نهفتگی

دوره نهفتگی بیماری مدت زمانی است که بین آلوده شدن فرد توسط ویروس تا زمان بروز 
علائم طول می کشد.

برای آنفلوآنزا این بازه زمانی معمولا حدود ۲ روز است، اما می تواند از یک تا چهار روز متغیر 
باشد. همانگونه که پیشتر نیز اشاره شد، فرد می تواند حتی پیش از ظهور علائم نیز ویروس 

را به دیگران انتقال دهد.
آنفلوآنزا در زمان بارداری

آنفلوآنزا می تواند طی دوران بارداری بسیار جدی تر باشد، زیرا بارداری بر چگونگی 
عملکرد سیستم ایمنی بدن تاثیر می گذارد. اگر زن باردار به آنفلوانزا مبتلا شود، ممکن 

است برای درمان به بستری شدن در بیمارستان نیاز داشته باشد.
از عوارض ابتلا به آنفلوآنزا طی دوران بارداری می توان موارد زیر اشاره کرد: - تولد زودرس 

- وزن کم نوزاد هنگام تولد - زایمان نوزاد مرده
آنفلوآنزا می تواند برای نوزادان تازه به دنیا آمده مرگبار باشد. خطراتی که مادر را تهدید 
می تواند شامل احتمال بیشتر مواجهه با عوارضی مانند برونشیت، و عفونت های گوش 

و خون می شوند.
آنفلوآنزا چه مدت طول می کشد؟

علائم آنفلوآنزا به صورت ناگهانی شکل می گیرند و معمولا دو روز پس از عفونت ظاهر می 
شوند. بیشتر علائم پس از حدود یک هفته از بین می روند، اما سرفه ممکن است برای دو 

هفته ادامه داشته باشد.
در برخی موارد، فرد ممکن است تا یک هفته پس از بهبود علائم همچنان قابلیت انتقال 

بیماری به دیگران را داشته باشد.
در صورت بروز عوارض، مدت زمان لازم برای بهبودی می تواند طولانی تر شود. برخی 
عوارض شدید می توانند اثری بلند مدت، از جمله نارسایی کلیوی، بر سلامت فرد داشته 

باشند.
برخی افراد، خستگی پس از بیماری را برای یک هفته یا بیشتر پس از بهود علائم تجربه 

می کنند. آنها ممکن است با احساس خستگی و ناخوشی مداوم مواجه باشند.
جدول زمانی

به طور معمول، آنفلوآنزا ممکن است به ترتیب زیر پیشرفت کند:
- ویروس معمولا از راه بینی یا دهان وارد بدن فرد شده و وی را آلوده می سازد.

- پس از یک روز، وی ممکن است قادر به انتقال ویروس به دیگران باشد.
- علائم بیماری یک یا دو روز پس از عفونت ظاهر می شوند.

- احتمال انتقال بیماری به دیگران در سه تا چهار روز پس از ظهور علائم در بیشترین 
سطح قرار دارد.

- پس از گذشت چهار روز، تب و دردهای عضلانی تسکین می یابند.
- پس از گذشت یک هفته، بیشتر علائم بیماری از بین می روند.

- خطر انتقال ویروس پنج تا هفت روز پس از ظهور علائم از بین می رود.
- سرفه و خستگی ممکن است بیش از یک هفته ادامه داشته باشند.

گروه هایی که در معرض خطر بیشتری قرار دارند
آنفلوآنزا معمولا یک بیماری جدی نیست، اما شرایطی ناخوشایند است. برخی افراد 
ممکن است با بروز عوارض ناشی از بیماری مواجه شوند که برخی از آنها حتی می توانند 

زندگی فرد را در معرض خطر قرار دهند.
از جمله عوارضی که می توانند به واسطه آنفلوآنزا رخ دهند می توان به موارد زیر اشاره 
کرد: - سینه پهلوی باکتریایی - کم آبی بدن - تشدید بیماری های مزمن دیگر، مانند 

نارسایی احتقانی قلب، آسم، یا دیابت - مشکلات سینوس و عفونت های گوش
خطر تجربه علائم شدید و عوارض آنفلوآنزا در موارد زیر بیشتر است:

- بزرگسالانی که بیش از ۶۵ سال سن دارند
- نوزادان و کودکان - زنان باردار - افرادی که به بیماری قلبی یا قلبی عروقی مبتلا هستند 
- افراد که مشکلات سینه، مانند آسم یا برونشیت مبتلا هستند - افراد که به بیماری کلیوی 
یا دیابت مبتلا هستند - افرادی که از داروهای استروئیدی استفاده می کنند - افرادی که 

تحت درمان سرطان قرار دارند - افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند
واکسن آنفلوآنزا

بهترین روش برای پیشگیری از آنفلوآنزا دریافت هر ساله واکسن این بیماری است.
دو نوع واکسن آنفلوآنزا وجود دارند:

واکسن تزریقی آنفلوآنزا: یک متخصص سلامت و بهداشت با استفاده از سرنگ معمولا 
این واکسن را در بازو تزریق می کند. این نوع برای هر فردی که بیش از شش ماه سن دارد، 

از جمله افراد سالم و آنهایی که به بیماری های مزمن مبتلا هستند، مناسب است.
اسپری بینی واکسن آنفلوآنزا: این نوع نیز حاوی ویروس های آنفلوآنزای زنده و ضعیف 

شده است که موجب بیماری نمی شوند.
واکسن آنفلوآنزای فصلی

یک واکسن آنفلوآنزا حاوی ویروس ضعیف شده آنفلوآنزا است که از آن جمله می توان به 
موارد زیر اشاره کرد: - ویروس آنفلوآنزای A )H1N1( - ویروس )H3N۲( آنفلوآنزا

B یک یا دو ویروس آنفلوآنزا
با این وجود، ویروس ها می توانند با گذشت زمان سازگار شده و تغییر کنند، از این رو، 

دانشمندان ممکن است هر ساله به تنظیم محتوای واکسن ها نیاز داشته باشند.
داده های کسب شده از برنامه های نظارتی بین المللی می تواند به کارشناسان در پیش 
بینی انواع احتمالی ویروس که در فصل آنفلوآنزا شایع می شوند، کمک کنند. محافظت 

حدود دو هفته پس از دریافت واکسن آغاز می شود.
عوارض جانبی واکسن آنفلوآنزا

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا به این نکته اشاره دارد که واکسن آنفلوآنزا از 
سابقه ایمنی خوبی برخوردار است و موجب ابتلا به بیماری آنفلوآنزا نمی شود.

فردی که واکسن آنفلوآنزا را دریافت می کند ممکن است عوارض جانبی زیر را تجربه کند، 
اما شدت آنها خفیف است و معمولا طی چند روز برطرف می شوند: - درد، قرمزی و تورم در 

محل تزریق - سردرد - تب - حالت تهوع - دردهای عضلانی
حدود یک تا دو نفر در هر یک میلیون نفر ممکن است پس از دریافت واکسن آنفلوآنزا 
شرایطی به نام سندرم گیلن باره )Guillain-Barré Syndrom( را تجربه کنند. با این 
وجود، احتمال ابتلا به این شرایط پس از ابتلا به آنفلوآنزا نیز وجود دارد و خطر آن نیز بیشتر 
از زمانی است که فرد واکسن دریافت می کند. خطر ابتلا به سندرم گیلن باره ممکن است 

در صورت استفاده از نسخه اسپری بینی واکسن آنفلوآنزا کمتر باشد.
اگر پس از دریافت واکسن، فرد دچار کهیر، تورم، و دشواری در تنفس شود باید در پی 
دریافت کمک پزشکی فوری باشد زیرا این موارد ممکن است نشانه ای از یک واکنش 
آلرژیک باشند. یک واکنش شدید که به نام »آنافیلاکسی« شناخته می شود می تواند حتی 

زندگی فرد را در معرض خطر قرار دهد.
افرادی که قبلا به دریافت یک واکسن واکنش آلرژیک نشان داده اند نباید از واکسن 

آنفلوآنزا استفاده کنند.
واکسن آنفلوآنزا و بارداری

دریافت واکسن آنفلوآنزا طی دوران باردرای خطری ندارد و پزشکان آن را توصیه می کنند. 
حدود دو هفته طول می کشد تا پس از دریافت واکسن محافظت در بدن شکل بگیرد. 
واکسن به جنین نیز منتقل می شود و مقداری محافظت در برابر آنفلوآنزا نیز برای وی فراهم 

می کند.
نوزادان تازه متولد شده نمی توانند واکسن آنفلوآنزا دریافت کنند، اما آنفلوآنزا می تواند 
برای آنها خطرناک باشد. دریافت واکسن می تواند هم برای مادر و هم برای فرزند متولد 

نشده وی مفید باشد.
اثربخشی واکسن آنفلوآنزا

زیرا  کند  ایجاد  بیماری  برابر  در  درصدی  محافظت 100  تواند  نمی  آنفلوآنزا  واکسن 
دانشمندان نمی توانند به طور دقیق انواع ویروسی که طی یک فصل شایع می شوند را 

پیش بینی کنند.
عوامل مختلفی می توانند در اثربخشی واکسن آنفلوآنزا در هر سال موثر باشند که از آن 
جمله می توان به سن و سلامت کلی فرد دریافت کننده واکسن و همچنین انطباق واکسن 

با ویروس های شایع اشاره کرد.
واکسن آنفلوآنزا و سالمندان

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا دریافت واکسن آنفلوآنزا برای افراد ۶۵ ساله و 
پیرتر را توصیه کرده است. با افزایش سن، احتمال مواجهه با عوارض در صورت ابتلا به 

آنفلوآنزا بیشتر می شود.
افراد پیرتر ممکن است به دوز بیشتری از واکسن نیاز داشته باشند زیرا سیستم ایمنی 
بدن آنها ممکن است توانایی کمتری برای مقاومت در برابر ویروس آنفلوآنزا داشته باشد. 
همانگونه که پیشتر اشاره شد، واکسن نمی تواند محافظت 100 درصدی در برابر بیماری 

ایجاد کند، اما خطر ابتلا به آنفلوآنزا و شدت عوارض آن را کاهش می دهد.
افراد ۶۵ ساله یا پیرتر می توانند با پزشک خود درباره دریافت واکسن آنفلوآنزا صحبت 

کنند. پزشک توصیه های لازم و انتخاب بهترین واکسن را ارائه خواهد کرد.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

در موارد زیر مراجعه به پزشک اهمیت دارد:
- افراد آسیب پذیر یا آنهایی که به یک بیماری و مشکل سلامت دیگر مبتلا هستند.

- افرادی که دارای یک سیستم ایمنی ضعیف هستند.
- نوزادان یا افرادی که ۶۵ سال یا بیشتر سن دارند.

- افرادی که دمای بدن آنها پس از گذشت چهار تا پنج روز همچنان بالا باقی مانده است.
- افرادی که تشدید علائم بیماری را تجربه می کنند یا با علائمی جدی مواجه هستند.

- افرادی که با تنگی نفس، سینه درد یا هر دو مواجه هستند.
- افرادی که سرگیجه و غش را تجربه می کنند.

- افرادی که لرز غیر قابل کنترل را تجربه می کنند.
- سرفه هایی که با تولید خلط سبز یا زرد همراه هستند.

به طور کلی، هر فردی که نگران علائم بیماری خود است باید برای مشورت و بررسی 
دقیق شرایط به پزشک مراجعه کند.

فصل آنفلوآنزا چه زمانی است؟

همه چیز درباره بیماری پردردسر این روزها!
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معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

تخلف در ثبت درسامانه جامع انباربرابر با 
احتکار کالا است 

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: سامانه جامع انبار می تواند با 
رصد کالاهای موجود در کشور و کنترل ورود و خروج کالا، از قاچاق کالا جلوگیری کند. 

امیرحسین پرهام اظهارداشت : هدف از ایجاد سامانه جامع انبار، رصد کالاهای موجود 
در کشور و هم چنین کنترل میزان کالاهای صادر شده و وارد شده است؛ هم چنین این 

سامانه می تواند بر موجودی کالاهای کشور نظارت و از قاچاق کالا هم جلوگیری کند.
وی افزود: با وجود این سامانه هرگونه کالا هنگام ورود و یا خروج از مرز باید بارنامه داشته 
باشد و کالای بدون بارنامه از هیچ مرزی در کشور رد نخواهد شد و به عبارتی با این سامانه 

در واقع مبدأ و مقصد مشخص شده و از ورود کالاهای قاچاق جلوگیری می شود.
به گفته وی تا تاریخ ۶ آبان ماه طبق آخرین گزارش گرفته شده در استان قم ۵ هزار و 
۵08 انبار ثبت شده که ۲1۹ انبار منتظر تأیید از سوی کارشناسان و یک هزار و ۲7 انبار 
هم به تأیید کارشناسان رسیده است. معاون بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم با اشاره به وضعیت ورود و خروج کالا در استان قم، می افزاید: 
تاکنون برای 7 هزار ۶۹8 کالا حواله ورود و برای ۲3 هزار و ۹۴۶ حواله خروج صادر شده 
است و همه واحدهای صنعتی هم باید از سامانه جامع انبار که از زیر شاخه های سامانه 
جامع تجارت است استفاده کنند. وی می گوید: 1۶0 قلم کالا ملزم به ثبت در سامانه 
جامع هستند و اگر بنگاه ها کالاهای خود را در سامانه جامع انبارها ثبت نکنند در غیر 
این صورت اقداماتی که انجام می دهند بر اساس قوانین و مقررات نیست و شناسایی هر 
نوع کالای خارج از شبکه در انبار به عنوان احتکار و اختفای کالا به شمار رفته و بر اساس 
قوانین مبارزه با قاچاق کالا برخورد قانونی می شود. پرهام در بخش دیگری از سخنان 
خود بیان می کند: برای نظارت و بررسی این سامانه کارگروه پایش سامانه جامع انبار هر 
یک ماه یک بار به ریاست فرماندار تشکیل می شود و این کارگروه همه ورودی و خروجی 
انبارهای استان را بررسی و همه دستور العمل های صادره در قالب یک فرم به امضای 
فرماندار می رسد. وی با اشاره به تخلف در زمینه ثبت نکردن کالاها در سامانه جامع انبار، 
اظهار داشت: آن دسته از بنگاه های اقتصادی و یا واحدهای صنعتی که ثبت نام نکردند 
ابتدا به مدت یک هفته اخطار داده می شود و اگر دوباره تخلف کردند به دستگاه قضایی 
معرفی می شوند. معاون بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم بیان می کند: با وجود این سامانه جامع مشخص می شود در کدام استان نیاز به کالای 
اساسی مشخصی دارد و یا این که در کجا باید کالاها دپو شود؛ منظور از انبارها و مراکز 

نگهداری کالاها با تمامی مراکز بارگیری، تخلیه، نگهداری یا ذخیره کالا می باشد.
   

رییس گروه سلامت مادران و باروری سالم مرکز بهداشت قم:

سالانه 22 هزار مادر باردار درقم تحت پوشش 
قرار می گیرند

 رییس گروه سلامت مادران و باروری سالم مرکز بهداشت قم گفت: هرسال به طور 
میانگین ۲۲ هزار مادر باردار در این استان تحت مراقبت قرار می گیرد و حدود 1۵ درصد 

از این مادران در کلاس های آمادگی برای زایمان شرکت می نمایند.
معصومه فرشید مقدم افزود: کلاس های آمادگی برای زایمان فرصت مناسبی برای 
مادران باردار و خانواده های آن هاست تا بتوانند تجربه خوشایندی از یک زایمان موفق و 
تولد نوزاد سالم داشته باشند و با آگاهی کامل به  دوران شیرین مادر شدن و پدر شدن گام 
بگذارند. وی بابیان این که این کلاس ها ترس از ناشناخته ها را که منشا اضطراب مادران 
در مرحله زایمان است حذف می نماید، اضافه کرد: دادن اطلاعات به منظور کاهش 
استرس مادر در هنگام زایمان، افزایش اطلاعات در مورد برنامه های مراقبتی و بهداشتی 
و اصلاح باورهای غلط و تفکرات نادرست در مورد بارداری و زایمان و ازجمله اهداف 
برگزاری کلاس آمادگی برای زایمان است. وی ادامه داد: آموزش مهارت های عصبی 
عضلانی بدن در جهت آمادگی برای زایمان خوشایند، کمک به مادر برای کاهش و کنترل 
درد با حداقل استفاده از دارو، افزایش اعتماد به نفس در مادران، مستحکم کردن ارتباط 
اعضای خانواده، کمک به والدین برای کسب تجربه خوشایند، شیردهی موفق و تطابق 

مناسب با دوره پس از زایمان از دیگر اهداف برگزاری این کلاس ها می باشد.
به گفته مقدم،  کلاس ها از نیمه دوم بارداری )هفته ۲0( هر زن باردار شروع می شود 
و هشت جلسه ادامه دارد که هر جلسه ۹0 دقیقه شامل ۴۵ دقیقه تئوری، 1۵ دقیقه 
پرسش و پاسخ و 30 دقیقه تمرین است. وی خاطرنشان کرد: درهر کلاس حداکثر 10 
خانم باردار و همراهش شرکت می کنند و مطالب تئوری و تمرین های عملی به صورت 
گروهی در کلاس اجرا می شود. وی بیان کرد: همراه داشتن گواهی سلامت از طرف ماما 

یا پزشکی که مادر برای مراقبت های دوران بارداری نزد او می رود ضروری است. 
افزود: در استان قم  باروری سالم مرکز بهداشت قم  و  رییس گروه سلامت مادران 
این کلاس ها در بخش دولتی در بیمارستان ها و مراکز خدمات جامع سلامت و مراکز 
خصوصی مشاوره مامایی برگزار می گردد. وی اضافه کرد: مادران باردار برای اطلاع از 
محل برگزاری کلاس ها می توانند به نزدیک ترین پایگاه سلامت یا مرکز خدمات جامع 
سلامت مراجعه نمایند؛ در برخی از محله های قم برحسب نیاز این کلاس ها به صورت 
رایگان برگزار می گردد. وی به مادران باردار توصیه کرد: به شرط دریافت گواهی سلامت 
از ماما یا پزشک مربوطه خود این کلاس ها را تجربه نمایند. مقدم گفت: مادرانی که برای 
نخستین بار این دوران را سپری می کنند می توانند از تجربه بقیه مادرها در دوران بارداری 
و زایمان و مراقبت از نوزاد بهره بگیرند و با مشاهده فیلم و اسلاید و حضور یک مامای خبره 
آگاهی و مهارت خود را ارتقا دهند. وی افزود: مادرانی که برای بار دوم یا بیشتر دوران 
بارداری را سپری می کنند نیز می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر و حذف رفتارهای 

ناسالم در بارداری و زایمان و کمک به مادران جدید حضور یابند.

 رئیس اداره راه وشهرسازی شهرستان لنجان  خبرداد

پیشرفت 80 درصدی پروژه های راهسازی در 
شهرستان لنجان

    رئیس اداره راه وشهرسازی شهرستان لنجان ، از اختصاص ۶8000 متر مربع زمین 
جهت طرح اقدام ملی مسکن خبر داد.     عزت اله یسلیانی با تشریح پروژه های فعال 
راه، مسکن و شهرسازی در این شهرستان گفت: در حوزه مهندسی و ساخت راهها در 
شهرستان، پروژه احداث تقاطع غیر همسطح چرمهین-زمان آباد با پیشرفت 70 درصد 
فعال است که مسیر ورودی شهر چرمهین و روستای زمان آباد به محور اصلی تونل فجر 
را به صورت ایمن متصل می نماید.    احداث باند دوم محور روستایی الله آباد بطول 
۲/۲کیلومتر پروژه فعال دیگری در شهرستان است که با پیشرفت 80 درصد در حال 
احداث است و با تکمیل آن، جاده ورودی روستا چهار بانده شده و باعث کاهش تصادفات 
در این مسیر می گردد.     احداث تقاطع غیرهمسطح هاردنگ از مسیر ورودی روستا به 
محور اصلی تونل فجر ، احداث کمر بندی باغبهادران بطول 3/۵ کیلومتر  به صورت 
یك کمربندی از محور اصفهان-شهرکرد به سمت محور روستایی چم ها ، احداث تقاطع 
غیر همسطح گردنه رخ، تکمیل عملیات عمرانی محور ورنامخواست-سفیددشت از دیگر 
پروژه های راهسازی شهرستان است که شامل یك دستگاه پل، یك دستگاه سپتینگ 
و 700 متر جاده سازی می باشد که در مرحله مناقصه جهت انتخاب پیمانکار است.    
رئیس اداره راه وشهرسازی شهرستان لنجان در ادامه درخصوص احداث طرح مشارکتی 
بین راهی محور اصفهان-شهرکرد  گفت: این پروژه با تخصیص زمین از سوی اداره کل 
راه و شهرسازی  و صدور مجوزات لازم از سوی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
و احداث توسط بخش خصوصی با هدف محل استراحت و سوختگیری مسافران در این 
محور پر تردد شهرستان در حال انجام است که تاکنون 10 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
است.     یسلیانی افزود: تهیه طرح گردشگری 38 هکتاری سده لنجان و تهیه طرح 
منطقه ای ۶۶ هکتاری کارگاه نیمه مزاحم شهری در حریم شهر زاینده رود، واگذاری 
زمین جهت احداث ساختمان های اداری به ادارات در سایر نقاط شهرستان، آسفالت 
معابر بافت فرسوده شهر ورنامخواست و زرین شهر ، تهیه طرح جامع شهرهای زرین شهر 
و ورنامخواست و تعین تکلیف اراضی دولتی در تصرف در حال انجام می باشد.    وی 
درباره طرح اقدام ملی ساخت مسکن در شهرستان گفت: تاکنون ۶8000 مترمربع 
اراضی در شهرستان و در شهرهای سده لنجان و باغبهادران به این امر اختصاص یافته که 

با تایید استان به متقاضیان در شهرستان اعلام خواهد شد.

  مسئول سازمان بسیج هنرمندان استان قم:
2 هزار هنرمند عضو بسیج هنرمندان استان قم هستند

 مسئول سازمان بسیج هنرمندان استان قم گفت: جامعه هدف در قم 3۵00 هنرمند 
قمی است که در حال حاضر ۲ هزار نفر عضو بسیج هنرمندان استان هستند.

سید محمدحسن یزدی نژاد اظهار داشت: جامعه هدف در استان قم 3۵00 هنرمند 
قمی است که در حال حاضر ۲ هزار نفر عضو بسیج هنرمندان هستند. وی افزود: 
هنرمندان بسیجی در رشته های مختلف و ۹ انجمن هنرهای تجسمی، فیلم وانیشیمن، 
خوشنویسی، نمایش، تئاتر، انجمن ادبیات، انجمن شعر و انجمن صنایع دستی در حال 
فعالیت هستند. مسئول سازمان بسیج هنرمندان قم تصریح کرد:هدف بسیج هنرمندان 
استان تربیت هنرمند طراز انقلاب اسلامی است و اینکه هنرمندان کشور هنرشان به 
سمت موضوعات ارزشی و در خدمت انقلاب اسلامی پیش برود. یزدی نژاد با اشاره به 
برنامه های بسیج هنرمندان استان ادامه داد: برنامه های مختلفی در بسیج هنرمندان 
در حال برگزاری است که کارگاه های مختلف نقاشی و خوشنویسی و صنایع دستی از 
جمله آن است. وی با اشاره به برنامه های بسیج هنرمندان قم در هفته بسیج گفت: 
مراسم خاطره انگیز با حضور هنرمندان بسیجی در ویژه برنامه »این سرو چهل  ساله« با 
همکاری شهرداری، حوزه هنری، ستاد کنگره ملی شهدا و اداره کل ارشاد استان قم 
برگزار شد. مسئول سازمان بسیج هنرمندان قم خاطرنشان کرد: در این مراسم از جواد 
افشار کارگردان سینما، سقائیان شهردار قم، حسینی برگزار کننده برنامه چهارشنبه های 
به عنوان  این مراسم  نیز در  و قانونی طراح نشان ۴0 سالگی بسیج  زهرایی مجتبی 

بسیجیان نمونه تجلیل شدند.

محمدعلی نجفی در دومین جلسه دادگاه رسیدگی مجدد به پرونده قتل میترا استاد، 
با اشاره به نظر کارشناسان در تایید اینکه شلیک ها در حالت کشمکش بوده است، 
گفت: غیر از گلوله اول که به کابینت زیر روشویی برخورد کرد، اراده شلیک و عدم 

شلیک از من گرفته شده بود و اصلا با هدف و اراده شلیک نکردم.
دوم  همسر  استاد،  میترا  قتل  پرونده  به  مجدد  رسیدگی  دادگاه  جلسه  دومین 
محمدعلی نجفی شهردار پیشین تهران دیروز شنبه به صورت علنی در شعبه ۹ دادگاه 
کیفری یک استان تهران به ریاست قاضی محمدی کشکولی و با حضور متهم، وکلای 
مدافع، عوامل بررسی صحنه جرم، کارشناسان دادگستری، مطلعان، نماینده دادستان 

و رسانه ها برگزار شد.
در ابتدای جلسه قاضی کشکولی از محمدعلی نجفی خواست تا برای ارائه دفاعیات 

خود درباره ماهیت جرم در جایگاه قرار گیرد.
نجفی در جایگاه قرار گرفت و ضمن قدردانی از شکیبایی دادگاه، گفت: ابهامات و 
پیچیدگی های حادثه ایجاب می کند به نحو مبسوط به زوایای مختلف آن پرداخته شود 
و اصرار من و وکلای مدافع برای روشن شدن تمام ابعاد است تا به مدلی برسیم که بر 

اساس آن بتوانیم شواهد و قرائن را بیان کرده و پاسخگوی همه آنها باشیم.
وی ادامه داد: این پرونده غیر از مباحث حقوقی و قانونی، باید از منظر علمی و 

کارشناسی هم مطرح شود و اصرار دارم که شواهد و دلایلم مورد توجه قرار گیرد.
نجفی با بیان اینکه پنج نکته در مورد ابهام ها وجود دارد، اضافه کرد: در مورد بخشی از 
اتفاق افتاده مطمئن هستم و می خواهم در مواردی که روشن نیست اگر ابهامی وجود 

دارد، مشخص شود.
وی اظهار داشت: تمام کارشناسان تایید کردند که با توجه به محل پراکندگی اصابت 
گلوله ها درگیری در حالت غیرعادی و کشمکش رخ داده است و حتی یک نفر از آنها 
گفت که گلوله ها قطعاً به دلیل کشمکش شلیک شده و در مورد برخورد گلوله به دست 
مرحومه نیز یکی از کارشناسان گفته است که گلوله از فاصله بسیار نزدیک و در حدود 
پنج سانتی متری به مقتول برخورد کرده و سپس او عقب عقب رفته و به داخل وان 
افتاده است که اگر به این صورت بود، پس من هم باید همراه مقتول به داخل وان 
می افتادم در حالی که ما با یکدیگر فاصله داشته ایم اگر فاصله ما اینقدر نزدیک بود چرا 

به سینه او شلیک نکردم؟ 
نجفی افزود: اینکه او به داخل وان افتاده صحت ندارد. پس از شلیک، مرحومه دست 
مرا رها کرد و به داخل وان افتاده و اگر به این صورت باشد که من به او در وان شلیک 
کرده باشم پس باید خون داخل وان ریخته شده باشد اما چرا قطره خونی داخل وان 
نیست و البته کارشناسان گفتند به دلیل آن که گلوله از بدن مقتول خارج نشده به 
همین دلیل خونی در وان نریخته اما چرا در کف حمام فقط به اندازه دو کاشی خون 

ریخته شده است؟
نجفی با اشاره به خون کف حمام گفت: کارشناسان می گویند چون گلوله از بدن 
خارج نشده است در وان خون کمتری است اما سوال من این است که اگر ایشان در وان 

تیر خورده باشد چرا در وان خون نیست و بیرون از وان خون قابل توجهی ریخته است.
وی درباره زاویه حرکت گلوله گفت: نقطه ورودی و خروجی گلوله دست زاویه دارد 
بنابراین با زاویه کمی گلوله وارد دست شده همچنین گلوله ای که وارد بالای ترقوه 
سمت چپ شده و از پایین پهلوی سمت راست خارج شده است فرق دارد در نتیجه 
اگر یک گلوله بوده است تغییر مسیر داده و کمانه کرده و به سینه خورده است در حالی 
که من فکر می کنم دو گلوله متفاوت بوده است. نجفی به تغییر شکل گلوله اشاره کرد 
و افزود: کارشناسان گفتند که تغییر شکل گلوله و افت سرعت آن سبب شده تا گلوله 
از بدن خارج نشود اما اگر این موضوع صحت داشته باشد یعنی گلوله با یک جسم 
سخت برخورد کرده باشد که از نظر ما این جسم سخت دیوار بوده  است. اما کارشناسان 
گفتند که به دلیل برخورد گلوله با استخوان دست و استخوان بالای سینه، تغییر شکل 
داده اما در هیچ یک از گزارش های پزشکی قانونی آسیب به استخوان بالای سینه ذکر 
نشده و تنها آسیب روی استخوان پهلو راست گفته شده است که آن هم با سینه فاصله 

زیادی دارد.
تعداد گلوله ها همخوانی ندارد

نجفی درباره تعداد محل اصابت گلوله ها گفت: تعداد گلوله ها همخوانی ندارد.
وی درباره سوختگی محل اصابت گلوله روی سینه افزود: در برگه کارشناسی پزشکی 
قانونی که ٧٢ ساعت بعد از حادثه جسد را معاینه کرده بود، جای سوختگی اعلام شده 
است اما کارشناسان هیات پنج نفره می گویند بر اساس عکس ها سوختگی نبوده بلکه 
خشک شدن بر اثر ورود گلوله است؛ چطور گزارش هایی که از روی عکس تهیه شده 

بعد از چند ماه بر گزارش کارشناسی پزشکی قانونی ارجحیت دارد.
نجفی اظهار داشت: از نظر من، گلوله ای که به دست خورده به سینه برخورد نکرده 
و به وان خورده است و گلوله ای که به سینه خورده گلوله ای گمانه شده بوده است؛ 
بنابراین موضوع قتل عمد منتفی است. در این زمان قاضی دادگاه گفت: شما آخرین 
تحلیل تان را نسبت به انگیزه تان از ورود به حمام را که قبلًا گفته اید قصد ترساندن 
مرحومه بوده است،  به عنوان دفاع خود مطرح کنید. نجفی توضیح داد: انگیزه ام را 
گفتم وقتی وارد حمام شدم، با مرحومه رودررو شدم به نحوی که صورتشان به سمت 
دیوار جنوبی و پشت شان به سمت وان و به سمت دیوار شمالی قرار داشت. وی افزود: 
بعد از اولین شلیک دستم را گرفت و چهار گلوله شلیک شد و همچنان اسلحه را گرفته 
بود و در حال حرکت بودیم و ثابت نبودیم کمی هم حرکت می کردم و من حائل بین دیوار 
و مرحومه نبودم. نجفی گفت: برداشتی که دارم این است که گلوله سوم گلوله ای بوده 
که زمانی که مرحومه دستش رها شده به دستش خورده و وارد وان شده است و گلوله 
بعدی به دیوار سمت چپ بنده خورده است. وی افزود: ما کمی خم شده بودیم این 
گلوله که به دیوار خورده می توانسته به من یا به او بخورد که متاسفانه به سینه مرحومه 
خورده و در زاویه حرکت کرده و در پهلوی سمت راست بدن نشسته و دفرمه شده است. 

در نتیجه سرعتش به گونه ای گرفته شده که از بدن او خارج نشده است.
قاضی گفت: اسلحه قبل از شلیک چند گلوله داشت؟

نجفی گفت: ١٣ گلوله.
قاضی گفت: درست است، در زمان تحویل به آگاهی هشت گلوله در اسلحه بود.

نجفی ادامه داد: ایشان وقتی دست مرا رها و به وان افتاد دیگر مطمئن هستم گلوله 
ای شلیک نکردم. در این زمان قاضی دادگاه خطاب به تیمسار ماهرخ کیان زاده 

کارشناس اسلحه گفت در جایگاه قرار گیرد و نظریه تکمیلی خود را ارائه دهد.
کیان زاده در مورد سلاح و ضایعات گفت: ۴۵ سال است که در این حرفه فعالیت دارم 
و بیش از هزار جسد تیر خورده را دیده ام و سلاح های مشابه ممکن است آثار متفاوتی 

به دلیل میزان باروت، کیفیت سلاح و باروت ایجاد کنند.
وی در مورد اینکه گفته شده تیر کمانه کرده و پس از برخورد به دست مرحومه به 
داخل وان رفته است، گفت: هیچ وقت گلوله ای که از دست خارج می شود، نمی تواند 
سوراخی با این ابعاد در وان ایجاد کند چون حالت دورانی را از دست داده است؛ بنابراین 

سوراخ نسبتا بزرگترین ایجاد می کند.
کیان زاده اظهار داشت: در مورد اصراری که به کمانه کردن گلوله هم وجود دارد 
باید بگویم کمانه بودن گلوله زمانی گفته می شود که به جایی می خورد و برمی گردد 
و معمولًا سوختگی در محله اصابت ایجاد می کند چون هنوز گلوله داغ است و شکل 
بیضی از خود باقی می گذارد، عکس های اولیه این اشتباه را به ما داد که زمانی که 
به سینه مرحومه اصابت کرده همراه با سوختگی بوده است اما پس از بررسی های 
بعدی متوجه شدیم که اطراف گلوله چرمی شکل و سیاه رنگ شده و ما گمان کردیم 

سوختگی بوده در حالی که نبوده است.
وی تاکید کرد: گلوله کمانه شده سوختگی به جای می گذارد در حالی که آثار روی 
سینه سوختگی نبوده است. این کارشناس اسلحه گفت: مسیر اصابت و ورود گلوله از 
راست به چپ به دست خورده و هم روی دست و هم روی بدن فاصله نزدیک بوده اما 

چسبیده نبوده است زیرا اگر چسبیده بود محل ورود گلوله بزرگتر می شد.
قاضی کشکولی خطاب به کارشناس اسلحه پرسید: آیا گلوله ای که به دست می 

خورد، می تواند کمانه کند؟
کیان زاده پاسخ داد: کمانه از دست معنا ندارد بلکه می گوییم اصابت غیرمستقیم 
اتفاق افتاده است و در مورد این مرحومه، گلوله غیرمستقیم به سینه ایشان اصابت کرده 

یعنی گلوله از دست خارج و به سینه ایشان نشسته است.
کارشناس اسلحه تصریح کرد: پراکندگی اصابت گلوله ها حاکی از آن است که 
شلیک ها در شرایط غیرعادی بوده است زیرا اگر ایشان مصمم به قتل بودند وقتی وارد 
حمام شدند می توانستند یک تیر به راحتی شلیک کنند ولی نوع گلوله ها حاکی از 

دستپاچگی و شرایط کاملا غیرعادی است.
پس از آن؛ قاضی دادگاه از قره داغی، کارشناس پزشکی قانونی خواست تا در جایگاه 
قرار گیرد. قره داغی گفت: در لحظه کشمکش ممکن است مرحومه به وان سقوط کرده 
و چون اسلحه در سطح بالاتری قرار داشته مرحومه دستش را در هنگام سقوط بالای 
سر گرفته و شاید تلاش می کرده که تعادل خود را حفظ کند و در نتیجه گلوله ای در رفته 

به دستش خورده و بعد هم به سینه اصابت کرده است.
کاهانی کارشناس پزشکی قانونی نیز در جایگاه قرار گرفت و گفت: ۲ نظریه مدنظر 
است؛ یکی اینکه گلوله به دیوار اصابت و کمانه کرده به کف دست خورده و در وان فرو 
رفته است و کمی هم در این میان خون پاشیده شده و مرحوم تعادلش به هم خورده و 

در وان افتاده است.
قاضی در این هنگام گفت: بهتر است توضیح دهید چرا گلوله خارج شده و مسیر 

گلوله را توضیح دهید.
کارشناس ادامه داد: تمام مشکل بحث سوختگی قفسه سینه است اگر بپذیریم 
سوختگی  درست بوده بله می تواند مستقیم گلوله اصابت کرده باشد اما اگر قبول کنیم 
گلوله از دست وارد شده وپس از خروج به بدن خورده باید استخوان ترقوه ترک خورده 

باشد و این استخوان می توانسته، گلوله را دفرمه کند.
کارشناس پزشکی قانونی: می توان نبش قبر و بررسی کرد که آیا آسیبی به استخوان 
جناغ وارد شده یا خیر. اگر شکستگی ایجاد شده باشد، می توان این نظریه را تایید کرد 
که گلوله پس از ورود به دست و خروج از آن به سینه خورده و با برخورد به استخوان باعث 

دفرمه شدن گلوله شده است .

پس از آن، قاضی دادگاه از وکیل متهم نجفی خواست تا آخرین دفاع را از موکلش 
نسبت به سه عنوان اتهامی انجام دهد.

برگه معاینه جسد سند رسمی است
حمیدرضا گودرزی در جایگاه دفاع قرار گرفت و گفت: برگه معاینه جسد، سند رسمی 

است و نمی توان آن را تغییر داد.
وی ادامه داد: در برگه معاینه جسد آثار سوختگی دیده و عنوان شده است و نمی توان 
آن را با مشاوره تغییر داد. کارشناسان برگه را دیده و امضا کرده اند و این برگه به عنوان یک 

سند ترجمه شده بین المللی مطرح است.
قاضی گفت: پزشکی که معاینه جسد را انجام داده نظریه تکمیلی داده و اصلاح کرده 

که سائیدگی بوده است نه سوختگی. 
وکیل متهم گفت: در برگه های معاینه جسد جای انتقاد وجود دارد چون می توان در 
مواردی این اظهارات را اصلاح کرد مثلًا در مورد فاصله شلیک یا علت فوت کارشناسان 
می توانند نظریه دهند اما آنچه به رای العین می بینند و صورتجلسه می کنند را نمی توان 

تغییر داد و این موضوع مورد اعتراض ما قرار دارد.
گودرزی در مورد علت دفرمه شدن گلوله نیز گفت: کارشناس پزشکی قانونی اظهار 
کرده که گلوله به استخوان جناغ خورده اما این گلوله به نظر ما به جسم سختی مثل 
دیوار و غیره خورده است چراکه در داخل بدن تنها استخوانی که شکسته شده دنده 

دوم است و نمی توانسته گلوله را دفرمه کند.
وی تاکید کرد: بنابراین در مورد دفرمه شدن ابهام وجود دارد و فکر می کنم اختلاف 
نظر بین کارشناسان وجود دارد استخوان های دست خانم ها بسیار ظریف است و نمی 
توانسته گلوله را دفرمه کند.  وی افزود: در وان نیز اگر  اثر DNA بر روی گلوله باقیمانده 
بررسی شود شاید تمام نظریات روشن شود اما قاضی دادگاه انجام این کار را تایید نکرد.
گودرزی گفت: خون وسیعی نیز در کف حمام وجود دارد بنابراین نظریه افتادن 
مرحوم در وان و بعد اصابت گلوله رد می شود. این وکیل دادگستری درباره فاصله اصابت 
گلوله گفت: ابهاماتی وجود دارد از دست مرحومه گاز باروت گرفته شده و اثرش مثبت 
بوده است و کارشناسان نگفتند که این اثر باروت برای چه بوده در حالی که نجفی می 

گوید دست یکدیگر را گرفته بودند و کشمکش داشتند.
وی در مورد دفاع ماهوی از موکلش گفت: قتل شبه عمد رخ داده است و با توجه به 
جزئیات صحنه و اظهارات موکلم که از لحظه اول تاکنون تغییری نکرده و کارشناسان هم  

آن را تاکید کرده اند که در حالت غیرعادی گلوله شلیک شده است.
این وکیل دادگستری اظهار داشت: گلوله به دیوار خورده کمان کرده و به قفسه سینه 
خورده است و اصابت گلوله از بالا و از چپ وارد شده بنابراین نمی توانسته از دست رد 

شده باشد چون گلوله از قسمت بالایی بدن وارد شده است.
این وکیل دادگستری گفت: گلوله به دیوار خورده و کمانه کرده و از بالا به صورت کج 
وارد قفسه سینه شده است من نمی خواهم موکلم را تبرئه کنم اما بهتر است تعریف 
کمانه کردن مشخص شود. قاضی با لبخند و مزاح گفت: باید به فرهنگستان علوم 
مراجعه کنیم. وکیل ادامه داد: دیوان عالی گفته بحث کمانه کردن در مصادیق قتل 
عمد نیست حالا می خواهد این گلوله به دیوار خورده باشد یا به دست و کمانه کرده 
باشد متهم اقرار به قتل عمد نکرده بلکه بارها گفته قصد ترساندن همسرش را داشته 
است؛ بنابراین شلیک عمدی رخ نداده و آزمایش گاز باروت هم این موضوع را نشان 
می دهد. پس از آن لاله عقلایی به دفاع از متهم پرداخت و گفت: برای اثبات وقوع قتل 
عمد باید رکن عمد در فعل و نتیجه وجود داشته باشد و چون قتل شبه عمدی است باید 

در این راستا محاکمه انجام شود.
نماینده دادستان: قصد قبلی را برای ارتکاب قتل عمد محرز می دانم

پس از آن محسن اختیاری نماینده دادستان در جایگاه قرار گرفت و گفت: حب و 
بغض در تقاضای دادسرا وجود نداشته و تمام مباحث مبتنی بر کیفرخواست و مباحث 

علمی و حقوقی بوده است.
وی ادامه داد: متهم بارها گفته بالشت را برای پنهان کردن اسلحه با خود به حمام 
برده است در حالی که اگر چنین قصدی داشت می توانست اسلحه را در لباس یا در 
کمر خود پنهان کند و مجددا وجود قصد قبلی را برای ارتکاب قتل عمد محرز می دانم.
نماینده دادستان اضافه کرد: وکیل متهم اعلام می کند که دفرمه شدن گلوله با کف 
دست مرتبط است در حالی که گلوله با استخوان جناغ برخورد کرده و دفرمه شده 
است. وی افزود: وکیل مطرح می کند فضای مجازی حواشی را دامن زده در حالیکه 
شما و وکیل عزل شده  متهم حواشی درست کردند و احساسات عمومی را جریحه دار 
کرده اند. اختیاری اظهار داشت: ما از اقدامات فرهنگی آقای نجفی تشکر می کنیم 
اما صاحب منصب بودن وی مسئولیت ایشان را بیشتر می کند چرا که چهره کشور را در 

صحنه بین المللی هم مخدوش کرد و مجددا تقاضای مجازات تکمیلی از دادگاه دارم.
وی با بیان اینکه قتلی که رخ داده مشمول بند الف ماده ۲۹0 قانون مجازات اسلامی 
است، افزود: مجموعه دادستانی تقاضای اشد مجازات در سه موضوع اتهامی دارد و 
متهم را به لحاظ خسارات و آثاری که جرم داشته و نظم اذهان عمومی را به هم ریخته 

مستحق هیچگونه تخفیفی نمی داند.
آخرین دفاعیات نجفی

پس از آن، قاضی کشکولی از محمدعلی نجفی خواست تا آخرین دفاعیات خود را 
در دادگاه ارائه دهد.

نجفی در جایگاه قرار گرفت و گفت: شرمنده اتفاقی هستم که در آن دخیل بودم 
و باعث ایجاد هیجانات منفی و کاذب در جامعه شد و وقت دستگاه قضا را گرفت و 
به مسئولان بازداشتگاه اوین هم بارها گفته ام که حضورم باعث زحمت برایشان شده 
است و از این بابت عذرخواهی می کنم. وی با اشاره به سخنان نماینده دادستان ادامه 
داد: من اگر مسئول نبودم مانند هزاران واقعه دیگر قتل این موضوع مطرح می شد و 
قبول دارم که در سطح جامعه انعکاس زیادی پیدا کرد و مردم حساس شدند البته در 
سطح بین المللی اینگونه نبوده چرا که به معنی آثار بین المللی نیست؛ آثار بین المللی 
به حادثه ای می گویند که در موازین و سیاست کشورها تاثیر بگذارد در حالی که این 

اتفاق در سطح چند رسانه خارجی فارسی زبان مطرح و دنبال شد که طبیعی هم بود.
نجفی اظهار داشت: من مسئولیت های زیادی در کشور داشته ام و بخش عمده ای 
از ۴0 سال فعالیتم در سطوح بالای مدیریتی بود و بدون هیچ اغراق و منتی خدمت 

کرده ام و کارنامه ام روشن است.
وی اضافه کرد: در قرآن آمده اگر کسی حسن های  داشت خطاهایش پاک می شود 
اما اینجا برعکس تعبیر می شود اگر مشکلی ایجاد شده حسنات نادیده گرفته می شود 
در هر صورت هر آنچه رای داده شود مبتنی بر عدل، انصاف، قانون و شرع مقدس 

خواهد بود.
قاضی خطاب به نجفی اظهار داشت: با توجه به منتفی شدن قصاص، اتهام دیگر 

شما اخلال در نظم عمومی است اگر دفاعی دارید بیان کنید.
نجفی گفت: من این اتهام را قبول ندارم همه زندگی و تلاشم این بوده که در حد توانم 
در حفظ نظام و ایجاد آرامش به ویژه در سطوح علمی فرهنگی و آموزشی کمک کنم 

بنابراین این اتهام را قبول نمی کنم.
قاضی با اشاره به اتهام دیگر نجفی خطاب به او گفت شما اخلال در نظم، صیانت و 

امنیت جامعه داشته اید آیا این را قبول دارید.
متهم گفت: در نظم عمومی چه اختلالی می توانم ایجاد کنم چون آدم معروفی بوده 
ام می شود اخلال؟! استادان و دانشجویان من از سال های ۶0 و ۶۴ مرا می شناختند 
و بارها مرا می دیدند و می گفتند از شاگردان من هستند در نتیجه اصناف و عده بزرگی 
نسبت به سرنوشت من حساس بودند، ۹ سال وزیر آموزش و پرورش بوده ام که هیچکس 
بیش از چهار سال نبود، یک میلیون کارمند آموزش و پرورش و 18 میلیون دانش آموز با 
من در ارتباط بوده و طبیعی است جامعه بزرگی نسبت به این اتفاق حساس باشد اما به 

معنی آشوب و اخلال در نظم اجتماعی نیست.
وی افزود: من از افراد شناخته شده ام ممکن است بخش بزرگی به دنبال تخفیف و 

عده کمی به دنبال اشد مجازات من باشند این به من بر نمی گردد.
قاضی از وکیل متهم خواست آخرین دفاع از موکلش را انجام دهد.

حمیدرضا گودرزی در جایگاه قرار گرفت و گفت مسئله ای که مطرح است اخلال در 
نظم و بیم تجری است، قضات بیشتر به شخصیت متهم مراجعه می کنند برای اینکه آیا 

دوباره این فرد مرتکب جرم می شود یا خیر.
وی افزود: باید پارامترهایی دیده شود و آن، همان شخصیت متهم است آقای نجفی 
همواره با دیگران مهربان بوده و از مدیران بالیاقت جامعه بوده است؛ بنابراین بیم تجری 

برای وی مطرح نمی شود و با سایر افراد تفاوت دارد.
وکیل نجفی گفت: بین این متهم با کسی که بارها مرتکب جرم شده است، تفاوت باید 
قائل بود، آقای نجفی 3۶ سال خدمت علمی داشته بنابراین بیم تجری برایش مطرح 

نیست و بخش عظیمی از جامعه از طرفداران او هستند.
 قاضی ضمن ختم جلسه دادرسی اعلام کرد: در مهلت مقرر رأی صادر خواهد شد.

با حضور معاون استاندارقم:

بسیجیان نمونه آبفای قم تجلیل شدند

بسیجیان نمونه شرکت آب و فاضلاب استان قم با حضور معاون هماهنگی امور زائرین 
استاندار قم، معاون سیاسی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( تجلیل شدند.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، معاون هماهنگی امور زائرین 
استاندار قم در مراسم تجلیل از بسیجیان نمونه شرکت آب و فاضلاب استان که با حضور 
معاون سیاسی سپاه علی بن ابیطالب)ع( و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل، معاونین، 
مدیران و جمعی از کارکنان آبفای قم برگزار شد با اشاره به توطئه های دشمنان در طول 
حیات پربار انقلاب اسلامی گفت: آنچه توطئه های دشمنان را در طول ۴0 سال گذشته 

خنثی کرده، ولایتمداری، بصیرت و روح بسیج حاکم بر جامعه بوده است.
وی با بیان اینکه امروز کشور نیازمند تفکر بسیجی در عمل است، اظهار داشت: رفتار و 
سیره زندگی کسانی که هشت سال دفاع مقدس را درک کرده اند باید ترجمان رفتار بسیجی 
آن دوران باشد تا جوان امروز به طور عملی با آنچه درباره جنگ، دفاع مقدس و سیره شهدا 

گفته می شود آشنا شود.
یونس عالی پور با تأکید بر اینکه مشکلات کشور با تکیه با توانمندی و ظرفیت های داخلی 
مبتنی بر تفکر بسیجی قابل رفع است، گفت: اگر روح بسیج در ادارات و دستگاه های 

کشور حاکم شود جامعه شکوفا خواهد شد در غیر این صورت به قهقرا خواهیم رفت.
معاون سیاسی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( نیز در این مراسم با تحلیل تحولات اخیر 
در منطقه، به نقش آفرینی آمریکایی ها در ایجاد تشنج در کشورهای منطقه اشاره کرد و ابراز 
داشت: آمریکایی های تلاش می کنند تا محور مقاومت و جبهه اسلامی را زمین گیر شده و 

از مرزهای اسراییل دور شود.
وی اتفاقات اخیر کشور پس از سهمیه بندی بنزین را نیز توطئه های دشمنان دانست و با 
بیان اینکه از دو سال پیش برای چنین آشوب هایی در داخل کشور برنامه ریزی شده بود، نا 
امید کردن مردم، ایجاد احساس ناامنی در کشور و القا ناکارآمدی نظام اسلامی را از جمله 

اهداف دشمن در اتفاقات اخیر برشمرد.
سرهنگ ساجدی با بیان اینکه نقشه های دشمن در آشوب های اخیر همچون چهل سال 
گذشته نقش بر آب شد، خاطرنشان کرد: نصرت الهی تنها عاملی است که در طول چهل 
سال گذشته کشور را از تمام توطئه ها و بحران ها اعم از تهدید نظامی، تحریم و جنگ نرم 
عبور داده است. در پایان این مراسم با حضور عالی پور معاون استاندار، سرهنگ ساجدی 
معاون سیاسی سپاه امام علی بن ابیطالب و دکتر صادق پور رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 

شرکت آب و فاضلاب استان قم از بسیجیان نمونه آبفا تجلیل شد.
همچنین از تلاش های کارکنان اعزامی شرکت آب و فاضلاب استان قم به مرز مهران برای 

خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی نیز تقدیر شد.

معاون پژوهش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم خبر داد

برگزاری پنجمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهشی و فناوری 

 معاون پژوهش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم از برگزاری پنجمین نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری این دفتر در هفته پژوهش سال جاری در مرکز همایش 

های غدیر خبر داد
با اعلام این خبر  حجت الاسلام والمسلمین دکتر نجف لک زایی در گفت و گویی 
اظهار داشت: دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم پنجمین سال است که نمایشگاه 
معرفی  آن،  اصلی  هدف  و  کند  می  برگزار  را  خود  فناوری  و  پژوهشی  دستاوردهای 
دستاوردهای این دفتر در عرصه تولید علم به خصوص علوم اسلامیِ انسانی و تولیدات 

عرصه فناوری های نوین است که در معرض دید علاقه مندان قرار دهیم.
وی گفت: با برگزاری این نمایشگاه ارتباطی میان مصرف کنندگان با تولید کنندگان این 
آثار و همچنین میان تولید کنندگان با مخاطبان این آثار برقرار می شود و یکی از اهداف 
این است که از تولید کنندگان این دستاوردها تقدیر و تشکر کرده و به جامعه علمی معرفی 

کنیم.
معاون پژوهش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم تصریح کرد: برپایی این نمایشگاه، 
یکی از مسیرهایی است که از نیازهای مخاطبان آگاه شویم، چرا که در نمایشگاه گفت و 

گوهایی میان مراکز مختلف با مخاطبان شکل می گیرد.
وی افزود: از طریق برپایی این نمایشگاه، یک فضای دوطرفه ای میان دفتر تبلیغات 
اسلامی و مراکز مختلف آن شکل می گیرد و اینجا غیر از تولید علم، وظیفه تبدیل معارف 

عمیق اسلامی متناسب با مخاطبان مختلف به زبان های آنها را هم برعهده دارد.
اهم برنامه های پنجمین نمایشگاه

حجت الاسلام والمسلمین لک زایی با اشاره به اهم برنامه هایی که برای این نمایشگاه در 
نظر گرفته شده، اظهار داشت: این نمایشگاه هر روز در بازه زمانی ساعت 10 تا 1۲ حالت 
جشنواره ای دارد؛ به این صورت که مراسم تجلیل از پژوهشکده ها و گروه ها و اعضای 
علمی و پژوهشگران برتر، مجلات برتر، ادارات برتر، فناوران و نرم افزارهای برتر و حضور 

علمی دفتر تبلیغات اسلامی در عرصه بین الملل، هر کدام در یک روز برگزارمی شود.
وی افزود: همچنین ساعت 8 تا 10 و 1۲:30 تا 1۴ نشست های متنوع به صورت 
همزمان از سوی مراکز مختلف دفتر تبلیغات اسلامی در نمایشگاه و همچنین در برخی 

از مراکز برگزار می شود.
رونمایی از ۳۰۰ اثر جدید

معاون پژوهش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با اشاره به رونمایی از آثار جدید 
پژوهشی دفتر تبلیغات اسلامی در این نمایشگاه اظهار داشت: بیش از ۲00 اثر که از 
آذرماه سال گذشته تاکنون به همت دفتر منتشر شده است، در نمایشگاه مذکور رونمایی 
خواهد شد اما برآوردی داریم که به احتمال زیاد تا روز افتتاحیه این نمایشگاه، این تعداد 

آثار به حدود 300 اثر برسد.
توجه به بیانیه گام دوم انقلاب در نمایشگاه

وی افزود: یکی از بخش هایی که به شعار پنجمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و 
فناوری دفتر تبلیغات اسلامی افزوده شد، بحث تحقق بیانیه گام دوم انقلاب است که این 
نمایشگاه با عنوان »نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی؛ 

مسأله محوری و تحقق بیانیه گام دوم« برگزار خواهد شد.
رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی تصریح کرد: همچنین کارگاه و نشست هایی 
به طور خاص با موضوع »گام دوم انقلاب« هم در این نمایشگاه و هم در نمایشگاهی به 
همت وزارت علوم در تهران و با محوریت پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی دفتر تبلیغات 

اسلامی برگزار می شود.
جزئیات افتتاحیه و اختتامیه

وی گفت: مراسم افتتاحیه این نمایشگاه با حضور حجت الاسلام والمسلمین احمد 
واعظی »رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم« و حجت الاسلام والمسلمین 
تبلیغات  امنای دفتر  و عضو هیأت  انسانی قوه قضائیه  منابع  امینی »معاون  علیرضا 
اسلامی« در روز شنبه ۲3 آذرماه ۹8 برگزار و اختتامیه این نمایشگاه ۲8 آذرماه ۹8 در مرکز 

همایش های غدیر قم برگزار خواهد شد.
زمان برگزاری نمایشگاه

حجت الاسلام والمسلمین لک زایی خاطرنشان کرد: پنجمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی از ۲3 تا ۲8 آذرماه از ساعت 8 تا 1۴ در مرکز 
همایش های غدیر قم واقع در چهارراه شهدا، ابتدای خیابان معلم برگزار خواهد شد و 

بازدید برای عموم علاقه مندان آزاد است.

 مسئول بسیج سازندگی سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( قم:

۱8عرصه اقتصادی توسط بسیج سازندگی درقم 
تقویت می شود

 مسئول بسیج سازندگی سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( قم گفت: در راستای تحقق 
اقتصاد مقاومتی ،  18 عرصه کسب وکار تاکنون درقم شناسایی و تقویت شده و سه قطب 

لبنیات،  گوهر تراشی و پوشاک نیز در این زمینه تشکیل شده است.
سرهنگ پاسدار علی دستوری افزود: یکی از محورهای مورد توجه بسیج سازندگی 
برای کمک به اقتصاد استان و حل مشکل بیکاری درقم، تشکیل قطب های اقتصادی در 
راستای تحقق اقتصاد مقاومتی است که در همین رابطه فرهنگ سازی گسترده در میان 

مردم را پیگیری می کنیم.
وی بیان کرد: به دنبال آن هستیم که اقشار مختلف در برنامه های اقتصادی حضور داشته 
باشند و در این رابطه از همه ظرفیت های استان استفاده شود،  در این زمینه به مناسبت ۴0 
سالگی بسیج ۴0 نشست بصیرتی را درسطح پایگاه های محلات استان برگزار کردیم که 

درآن ها بر موضوعاتی همچون ترویج فرهنگ خرید کالای ایرانی تاکید شد.
وی ادامه داد: فعالیت دیگر بسیج سازندگی درحوزه اقتصادی،  ارائه آموزش های لازم و 
مشاوره های تخصصی به افراد جویای کار است تا یک جوانی که می خواهد وارد حرفه ای 
شود، آشنایی لازم با بازار کار را داشته باشد و بتواند با بهره وری بالا کسب  و کار خود را ادامه 

دهد.

گزارشی از رسیدگی مجدد به پرونده قتل میترا استاد

محمدعلی نجفی: با هدف شلیک نکردم

اجتماعی
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گزارش از هادی سلگی

برای جلوگیری از افزایش هیجانی قیمت کالاها لازم است شهروندان با نهادهای 
حمایت کننده از حقوق مصرف کنندگان در حوزه های مختلف آشنا باشند تا در صورت 

لزوم، بدون اتلاف وقت و هزینه، بتوانند برای مطالبه  حقوق  خود اقدام کنند.
خرید، فروش و مصرف، مقولاتی روزمره هستند. هدف از تجارت، فروش بیشتر و 
کسب سود، و هدف از خرید، برطرف کردن نیاز است. در این مناسبات به دلایل زیادی 
مانند ناگزیری احتیاجات، سربسته بودن بسیاری از کالاها، عدم اطلاع خریداران از 

هزینه و قیمت نهایی، طرف آسیب پذیر این رابطه، مصرف کننده یا مشتری است.
در کشورهایی مثل ایران که روند ثبات بخشی به قیمت کالاها و خدمات متزلزل است، 
قبل از خرید یک کالا یا خدمت، انجام تحقیقاتی درباره کیفیت، قیمت و خدمات پس 
از فروش لازم است. این در حالی است که در کشورهای پیشرفته، بروکراسی عقلانی و 

نهادینه شده ای برای نظارت بر کیفیت کالاها وجود دارد.
با وجود آنکه حمایت از حقوق مصرف کنندگان در کشور ما نیازمند توسعه و تحولات 
عمده ای است، اما نهادهایی هم وجود دارند که اگر با آنها و روش اقدام از طریق آنها آشنا 

باشیم، می توانیم حقوقمان را به عنوان مصرف کننده به راحتی مطالبه کنیم.
نهادهای اصلی حمایت از مصرف کننده

چهار نهاد اصلی در حمایت از حقوق مصرف کننده در ایران شامل سازمان تعزیرات 
حکومتی، سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، سازمان استاندارد و 

سازمان بازرسی کل کشور می شود.
از میان این چهار سازمان، تنها دو سازمان تعزیرات و حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان وظیفه نظارت بر قیمت گذاری کالاها را دارند و دو سازمان دیگر بیشتر از 

منظر امور کیفی و بهداشتی بر کالاها نظارت می کنند.
بعد از افزایش قیمت بنزین و احتمال رشد هیجانی کالاها، سازمان های تعزیرات و 
حمایت از مصرف کننده برای کنترل بازار وارد میدان شده اند. شناخت سازوکار عمل 

این دو نهاد و نحوه ارتباط با آنها می تواند در کنترل فضای روانی بازار کمک کننده باشد.
سازمان قدرتمند تعزیرات

یکی از اصلی ترین و شاید موفق ترین نهادهای رسیدگی کننده به تخلفات صنفی 

و تخلفات بهداشتی، دارویی و درمانی در کشور که سریع تر از سایر مراجع به تخلفات 
رسیدگی می کند و اختیاراتِ گسترده ای برای برخورد با متخلفان و متقلبان دارد، سازمان 
تعزیرات حکومتی است. بعد از انقلاب اسلامی و تقریباً از آغاز جنگ تحمیلی، بحث 
تعزیرات حکومتی به معنای اخص کلمه برای جلوگیری از وقوع تخلفات عدیده ای 
که در زمینه مسائل اقتصادی اعم از کم فروشی، گران فروشی، احتکار و... که با توجه 
به وضعیت بحرانی کشور در آن زمان رخ می داد، پایه ریزی شد. بر همین اساس، در 
ابتدای سال 13۶۲ بنا به درخواست میرحسین موسوی، نخست وزیر وقت در خصوص 
اجازه قیمت گذاری کالاها از سوی دولت و نیز مبارزه با گران فروشی و احتکار، مجوز 
لازم به دولت داده شد. در همین راستا، کمیسیون هایی تحت نظارت وزارت کشور به 
نام کمیسیون های امور تعزیرات حکومتی تشکیل و به کلیه تخلفاتی که به نحوی جنبه 
اقتصادی داشت، رسیدگی می نمود. همچنین به منظور مبارزه با پدیده شوم قاچاق، 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال 13۹۲ توسط مجلس شورای اسلامی به تصویب 
رسید که بر اساس این قانون، بخش اعظمی از مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از کشف 
توسط دستگاه های کاشف، به این سازمان محول شد که این امر نیز تا کنون ادامه دارد.

یکی از وظایف اصلی تعزیرات، نظارت بر قیمت کالاها یا مقابله با گران فروشی است که 
در فصل اول ماده ۲ قانون تعزیرات کشور توضیح داده شده است. شهروندان در صورت 
www. مشاهده تخلفی می توانند با 13۵ یا شماره پیامگیر 30000013۵ یا تارنمای

ir.t13۵  شکایت خود را اطلاع و ثبت کنند.
سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده

در تیرماه سال 13۵۴ به منظور تعیین، تعدیل و تثبیت قیمت تولیدات داخلی کشور 
و کالاهای وارداتی و خدمات و انجام بررسی ها و تهیه طرح های لازم در جهت متعادل 
ساختن و پیشگیری از افزایش نامتناسب قیمت ها »مرکز بررسی قیمت ها« تشکیل شد 
و به دنبال آن در تیرماه همان سال به منظور تهیه فهرست کالاهایی که مصرف کنندگان 
یا تولیدکنندگان آن باید مورد حمایت قرار گیرند، صندوق حمایت مصرف کنندگان 
تشکیل شد و در نهایت در سال 13۵8 از ادغام مرکز بررسی قیمت ها و صندوق حمایت 
مصرف کنندگان، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تشکیل و اساسنامه 
آن به تصویب شورای انقلاب رسید. به موجب ماده 3 اساسنامه، سازمان دارای شخصیت 
حقوقی و استقلال مالی است و به صورت شرکت سهامی اداره می شود و وابسته به وزارت 

بازرگانی )صمت کنونی( است. همچنین در سال 138۴ کلیه وظایف و اختیارات سازمان 
بازرسی و نظارت بر قیمت و توزیع کالا و خدمات به سازمان حمایت محول شد.

علاوه بر موضوع خرید و فروش کالای قاچاق، برای ثبت شکایات با موضوعاتی دیگر 
همچون احتکار، گران فروشی، کم فروشی، تقلب و عدم صدور صورتحساب می توان از 
طریق وب سایت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اقدام کرد. همچنین 
شاکیان می توانند با شماره گیری عدد 1۲۴ اقدام به گزارش تخلفات مشاهده شده خود 

کنند.
این سازمان از زمانی که ارز دو نرخی شده، وظیفه نظارت و کنترل قیمت کالاهای 
مشمول یارانه ارزی را دارد. بر همین اساس این سازمان کلیه تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و عرضه کنندگان کالا و خدمات را که از ارز رسمی بهره مند می شوند، ملزم به تعیین قیمت 
.1۲۴.www رسمی و ثبت آن در سامانه اطلاع رسانی قیمت کالا و خدمات به نشانی

ir کرده است.
در این سامانه مجموعاً بیش از 100 قلم کالا و خدمت قیمت گذاری شده و مردم 
می توانند به آن مراجعه کرده و حداقل و حداکثر قیمت کالاها را ببینند. همزمان در 
دارد.  ثبت شکایت وجود  برای  اطلاع رسانی یک بخشی  بر  همین وب سایت علاوه 
چنانچه مردم کالایی را خریداری کردند که قیمتش نامتعارف بود، امکان ثبت شکایت 
در این رابطه وجود دارد. ضمناً تلفن های ۲۶۲000۵۴ )مربوط به کالاهای سرمایه ای 
از جمله کالاهای فلزی و معدنی،غیر فلزی،خدمات و...(و ۲۶۲000۵3 )مربوط به 
کالاهای مصرفی از جمله کالاهای کشاورزی و غذایی، بهداشتی و دارویی ،خدمات 
بازرگانی و شبکه های توزیعی و...( برای راهنمایی و هماهنگی نحوه ارائه اطلاعات و ثبت 
قیمت ارائه شده است. طبق گفته مسئولان این سازمان، هر روز قیمت همه این اقلام 
مثل انواع برنج، انواع حبوبات، میوه، سیب زمینی، گوجه، خیار، مرغ، تخم مرغ، گوشت 
گوسفند و گوساله، ماست، انواع شیر، پنیر، قند، شکر، چای، انواع روغن، نهاده های 
دامی، انواع کاغذ، سیمان، انواع گچ، تیرآهن، میل گرد، لاستیک، انواع روغن خودرو، 
طیف وسیعی از لوازم بهداشتی و لوازم خانگی، مواردی مثل آرد صنف و صنعت، تن 
ماهی، رب گوجه و... را رصد می کنند و تغییرات آن را اندازه می گیرند. چنانچه تغییر 
قیمت غیرواقعی داشته باشد، واحدهای تولیدی و توزیعی در سطح استان و دلیل 

افزایش قیمت را رصد می کنند.
رشد ۴5 درصدی پرونده ها

طبق اعلام رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، در هفته بعد از 
افزایش قیمت بنزین، نسبت به هفته قبل از آن، تعداد بازرسی های این سازمان در سطح 
کشور، 3۹.۶ درصد افزایش یافت. عباس تابش در جلسه ستاد تنظیم بازار کشور گفته 
است: در همین راستا تعداد پرونده های متشکله ۴۵.۵ درصد و همچنین ارزش ریالی 

پرونده های متشکله نیز با 1۹3.۴ درصد رشد مواجه بوده است.
وی همچنین گفته که پس از اجرای طرح افزایش قیمت بنزین، جلسه تنظیم بازار با 
این ذهنیت که جلوی بار روانی که بر اثر برخی سودجویی ها ایجاد می شود، گرفته شود، 

تشکیل شده است.
نکاتی که هنگام خرید نباید فراموش شود

بر قیمت در  یاد شده، اصلی ترین نهادهای نظارت  چنانچه گفته شد دو سازمان 
کشور محسوب می شوند و برای انجام وظایف خود از مأموران گشت و گزارشات مردمی 
استفاده می کنند. از همین رو، لازم است شهروندان با نهادهای حمایت کننده از حقوق 
مصرف کنندگان در حوزه های مختلف آشنا باشند تا در صورت لزوم، بدون اتلاف وقت 
و هزینه، بتوانند برای مطالبه  حقوق  خود اقدام کنند. این اقدام گاهی می تواند در 
پیشگیری از تخلفات بعدی نیز مؤثر باشد و به تدریج فرهنگ جدیدی را در جامعه و در 
حوزه  مصرف ایجاد کند. فراموش نکنیم که تا حد امکان برای هر خریدی هر چند جزیی 
)مثلًا غذایی که در یک رستوران می خوریم( حتماً از فروشنده یا ارائه کننده  خدمت، 
رسید، فاکتور یا صورت حساب دریافت کنیم و اگر صفت یا ویژگی خاصی برای خرید مد 
نظر ماست حتماً از فروشنده بخواهیم که این ویژگی را در فاکتور قید کند و این سند را تا 
زمان معقولی )معمولًا چند روز برای کالاهایی که زود مصرف می شوند و چند ماه برای 
کالاهایی که دوام بیشتری دارند( نگه داری کنیم تا در صورتی که با مشکلی از نظر کیفیت 

کالا یا قیمت و … مواجه شدیم، پیگیری های بعدی با سهولت بیشتری انجام شود.

نکاتی که هنگام خرید نباید فراموش شود

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی :چگونه از گران فروشی شکایت کنیم؟
دارایی نباید ملاک پرداخت کمک معیشتی باشد

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی می گوید اگر قرار است در طرح معیشتی 
عدالت اجتماعی رعایت شود به جای دارایی  افراد باید هزینه معیشت و درآمد ملاک 
عمل قرار گیرد و کسانی که ماشینها و ملک های میلیاردی خرید و فروش می کنند نباید 

کمک معیشتی به آنها پرداخت نشود.
فتح اله بیات درباره مشمول نشدن بسیاری از کارگران در طرح کمک معیشتی اظهار 
کرد: معتقدم در طرح معیشتی باید کارگران و بازنشستگان در اولویت قرار می گرفتند 
ولی نمی دانیم چرا به این شکل عمل شده و برنامه بعدی مجریان چیست؟ حقوق و 
دستمزدی که کارگران دریافت می کنند یک چهارم هزینه هایشان را هم تامین نمی کند و 

شاید 10 روز اول برج را کفاف بدهد.
وی گفت: بازنشستگان هم رفت و آمدشان زیاد است و خیلی بیشتر از افراد شاغل 
گرفتاری و مشکل دارند ولی بخش اعظمی از بازنشستگان هم کمک معیشتی نگرفتند.

کارگران و بازنشستگان در اولویت بسته معیشتی دولت
این مقام مسئول کارگری ادامه داد: وقتی بحث عدالت اجتماعی مطرح می شود و با 
مردم پیمان می بندیم که پول حاصل از اصلاح قیمت بنزین به مردم می رسد نباید پیمان 
شکنی و خلف وعده کنیم چون اعتماد از بین می رود بنابر این انتظار داریم اشکالاتی که 
در جریان اجرای این طرح هست هرچه سریع تر برطرف شده و کارگران و بازنشستگان 

حداقل بگیر مشمول این طرح قرار گیرند.
بیات گفت: برخی از کسانی که یارانه بگیر هستند کمک معیشتی به آنها پرداخت 
نشده و نگرانند که از طریق ارسال کد دستوری #۶3۶۹* یارانه هایشان هم حذف شود. 
مطمئنا کسانی که از طریق نمایندگان مجلس پیگیری می کنند و به کد دستوری پیامک 

می زنند به همین مبلغ اندک هم نیاز دارند.
وزارت کار در معیارهای بسته معیشتی تجدیدنظر کند

این مقام مسئول کارگری درباره معیار داشتن ملک و دارایی بیش از یک میلیارد تومان 
برای مشمولان طرح معیشتی گفت: وزارت کار باید در این معیارها تجدیدنظر کند. 
ممکن است کسی ۴0 سال قبل خانه ای به قیمت ۵000 تومان خریده باشد و اکنون آن 
خانه دو میلیارد تومان شده باشد ولی او با این خانه که نمی خواهد معامله کند بلکه در آن 

زندگی می کند بنابر این چنین معیاری نمی تواند ملاک قطعی باشد.
کمک معیشتی به بساز بفروشها و داد و ستدهای میلیاردی ممنوع!

وی تصریح کرد: کسانی که داد و ستد و خرید و فروش ماشین و ملک می کنند و 
ماشین های میلیاردی جابه جا می کنند یا  بساز بفروشند و ساخت و ساز می کنند 
مستحق گرفتن بسته معیشتی نیستند و گردش مالی آنها مهم است البته ممکن 
است عده ای ناخواسته حسابهایشان به واسطه کار گردش میلیونی داشته باشد مثلا 
کسانی در یک شرکت مسئول مالی هستند و امور مالی شرکت را انجام می دهند و پول 
به حسابشان واریز و روز بعد به بانک پرداخت می کنند ولی حقوقشان دو میلیون تومان 

بیشتر نیست که این مساله قابل تشخیص است.
به جای دارایی هزینه معیشت و درآمد فرد ملاک نظر باشد

به گفته رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی برخی افراد از طریق حساب شرکت 
یا اتحادیه حقوق کارگری یا کارمندی می گیرند و ممکن است آن حساب بیش از چند 
میلیون گردش مالی داشته باشد ولی حساب متعلق به فرد نیست که بخواهیم او را از 
کمک معیشتی محروم کنیم بنابر این اگر می خواهیم عدالت اجتماعی رعایت شود باید 

هزینه معیشت و درآمد افراد ملاک عمل قرار گیرد.
با وجود آنکه واریز کمک معیشتی طی روزهای اخیر در سه مرحله صورت گرفته و طبق 
اعلام سخنگوی ستاد شناسایی مشمولان طرح حمایت معیشتی ۶0 میلیون نفر از 
کمک معیشتی بهره مند شده اند اما فعالان و مقامات کارگری می گویند این یارانه به طور 
محدود و به تعداد کمی از کارگران حداقل بگیر و بازنشسته پرداخت شده و بخش اعظمی 

از کارگران شامل حال این طرح نشده اند.

توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک صورت گرفت؛

تأمین ۷0 درصد کسری وثیقه واحدهای صنعتی
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با حضور در شهرستان های ممسنی و رستم، از 
شهرک صنعتی نورآباد و ناحیه صنعتی رستم بازدید و در گفت وگو با صنعتگران و فعالان 

اقتصادی این مناطق، از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات آن ها قرار گرفت.
محسن صالحی نیا در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید که در فرمانداری 
شهرستان ممسنی برگزار شد، بر اهتمام سازمان متبوع خود به منظور حمایت از رونق 
تولید و ایجاد اشتغال پایدار در بخش صنعت تأکید کرد و گفت: در این زمینه از تمام 
ظرفیت های قانونی برای حمایت از واحدهای صنعتی درحال فعالیت و نیز راه اندازی 

واحدهای صنعتی راکد استفاده خواهیم کرد.
وی با اشاره به بازدید از برخی واحدهای تولیدی در شهرک صنعتی نورآباد افزود: یکی 
از خواسته های واحدهای صنعتی، بخشودگی جرائم دیرکرد قراردادهای خود است که 
در این زمینه بخشی از جرائم تقسیط خواهد شد و موضوع بخشودگی بخشی از جرائم 
نیز با توجه به این که در منطقه محروم قرار دارند، در هیأت مدیره این سازمان مطرح و 

انشاءالله با نظر مساعد وزیر صنعت، معدن و تجارت، مصوب می شود.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
همچنین بر تعیین تکلیف جرائم تسهیلات معوق واحدهای صنعتی در کارگروه استانی 
تسهیل و رفع موانع تولید تأکید و اضافه کرد: در این زمینه فرمانداری شهرستان، موارد را 

به کارگروه استانی ارجاع خواهد داد.
صالحی نیا در ادامه از انعقاد تفاهم نامه میان بانک صنعت و معدن و سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران برای ارائه تسهیلات حمایتی به واحدهای صنعتی 
و تولیدی خبر داد و گفت: برخی از واحدهای صنعتی متقاضی تسهیلات بانکی در 
قالب این تفاهم نامه برای دریافت تسهیلات حمایتی، به بانک صنعت و معدن معرفی 
می شوند. وی با بیان این که برخی واحدهای صنعتی برای دریافت تسهیلات بانکی 
دارای مشکل کمبود وثیقه هستند، از حمایت های ویژه صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک برای تأمین کسری وثیقه واحدهای صنعتی خبر داد و خاطرنشان کرد: 
این صندوق برای جبران کسری وثیقه 70 درصد از مبلغ تسهیلات، تا سقف 30 میلیارد 
ریال ضمانت نامه صادر می کند و در این زمینه پرونده واحدهای صنعتی که از این 

شهرستان به صندوق معرفی شوند، در اولویت قرار خواهد گرفت.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار امیدواری کرد با حمایت از این واحدهای 

صنعتی، شاهد تسریع در رونق تولید و اشتغال پایدار در شهرک صنعتی نورآباد باشیم.
صالحی نیا همچنین از اختصاص مشوق های ویژه سرمایه گذاری برای برخی شهرک ها 
و نواحی صنعتی مناطق محروم و کمتر توسعه یافته خبر داد و افزود: سرمایه گذاران در 

ناحیه صنعتی رستم نیز از این مشوق ها بهره مند می شوند.
وی اضافه کرد: در راستای تحقق رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار، تا سقف ۵0 درصد 

مشوق در واگذاری زمین برای سرمایه گذاران اختصاص می یابد.
صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیأت  رئیس 
ایران بر تکمیل زیرساخت ها در ناحیه صنعتی رستم نیز تأکید کرد و گفت: به منظور 
ترغیب سرمایه گذاران و ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاری های جدید، توسعه و تکمیل 
زیرساخت های این ناحیه صنعتی در اولویت قرار می گیرد و در این زمینه ۲0 میلیارد ریال 
از محل اعتبارات این سازمان، اختصاص می یابد و از محل اعتبارات استانی نیز طرح 

روسازی و آسفالت جاده ورودی انجام خواهد شد.

دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری:

تولید تلویزیون امسال از مرز یک میلیون 
دستگاه می گذرد

 دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری از کاهش ۹ درصدی تولید تلویزیون در نیمه 
نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال خبر داد و در عین حال اعلام کرد:  تا 
پایان امسال تولید تلویزیون از مرز یک میلیون دستگاه عبور خواهد کرد و در مقایسه با 

سال ۹7 رشد 1۵ درصدی را تجربه خواهد کرد.
»محمد رضا شهیدی« افزود:  ظرفیت های تولید تلویزیون در کشور رو به افزایش است، 
سفارش های مواد اولیه و قطعات و تجهیزات انجام شده و در حال حمل به کشور است و 

پیش بینی می شود تولید سه ماهه پایانی امسال از سه ماهه پاییز نیز پیشی بگیرد.
وی همچنین در زمینه تامین کالا و خدمات پس از فروش تلویزیون در کشور اطمینان 
خاطر داد و اظهار داشت: با انجام خریدهای خارجی مدنظر از سوی کارخانجات، اثرات 
تغییر احتمالی نرخ ارز خنثی شده است. دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران اضافه 
کرد: افزایش قیمت بنزین سهم چندانی در تولید تلویزیون و لوازم صوتی و تصویری ندارد 
که بتواند افزایش مستقیمی در قیمت آنها ایجاد کند. شهیدی افزود: این روزها فقط 
نوسان نرخ ارز می تواند منجر به افزایش نرخ ارز نیمایی شود و در این صورت قیمت 
تلویزیون بالا می رود، اما افزایش قیمت بنزین در این زمینه اثرگذار نیست و دست کم 
تا پایان سال نمی تواند افزایش قیمتی به این محصول تحمیل کند. دبیر انجمن لوازم 
صوتی و تصویری در مورد جایگزینی برندهای داخلی »سام«  و »جی پلاس«  نیز گفت: 
این جایگزینی با استفاده از توان، ظرفیت، خطوط تولید و نیروی انسانی همان شرکت 
ها و با حفظ کیفیت محصولات پیشین اجرایی می شود. پیشتر مدیرکل دفتر صنایع 
فلزی و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت به ایرنا گفته بود: با وجود تحریم های 
بین المللی، مشکلات ارزی، کمبودنقدینگی واحدها و کاهش نسبی قدرت خرید مردم، 
تولید اکثر لوازم خانگی در هفت ماهه امسال از برنامه پیش بینی شده برای آن پیشی 
گرفت. به گفته »عباس هاشمی«، تولید ۵۲۵ هزار دستگاه در هفت ماهه امسال برای 
یخچال و فریزر برنامه ریزی شده بود، اما با وجود تحریم ها و بویژه خروج شرکت های 
ال جی و سامسونگ از ایران که سهم بالایی در تولید این محصولات داشتند، تا پایان 
مهرماه ۶70 هزار دستگاه یخچال و فریزر تولید شد. وی بیان داشت: این آمار در ماشین 
لباسشویی 3۶0 هزار دستگاه، کولر آبی ۵00 هزار دستگاه، رادیاتور فولادی یک میلیون 
و 100 هزار متر مربع و پکیج 300 هزار دستگاه به ثبت رسید و فقط در تولید تلویزیون با 

حدود ۴00 هزار دستگاه از برنامه هفت ماهه عقب هستیم.

روند رشد اقتصاد جهانی در پایین ترین سطح در 10 سال گذشته قرار دارد،  موضوعی 
که بر تقاضای طلای سیاه اثر داشته و با وجود ریسک های سیاسی فراوان، اجازه تعبیر به 

رویای نفت 100 دلاری را نمی دهد.
بیش از 11 سال از رکود تاریخی نفت 1۴0 دلاری می گذرد و صاحبنظران بازار همچنان 
منتظرند تا شاید روزهای طلایی قیمت نفت به واسطه تقویت اقتصاد جهانی و یا شاید 
ریسک های سیاسی دوباره تکرار شود، اما به نظر می رسد بازار و اقتصاد سرناسازگاری با 

نفت دارد و اجازه سه رقمی شدن قیمت ها در این بازار را نمی دهد.
 امسال هم در پایان هر هفته با یک ریسک سیاسی موثر از حمله به تاسیسات نفتی 
عربستان گرفته تا حمله به نفتکش ایرانی در دریای سرخ همراه بود، نفت نتوانست بیش 
از چند روز بالای 70 دلار در هر بشکه بماند و نفت برنت ماه ها است که در میانه های کانال 

۶0 دلاری جا خوش کرده است.
 واقعیتی که باید مرور کرد، اینکه چرا نفت 100 دلاری حداقل در کوتاه مدت اینقدر 

دست نیافتنی به نظر می رسد؟
نفت به عنوان سیاسی ترین کالای جهان به شمار می رود، اما رفتار سال های گذشته 
نمودار قیمتی آن نشان داده که واکنش قیمت طلای سیاه به ریسک های سیاسی به 
چند روز محدود می شود. در واقع  چنانچه چند دهه پیش حمله ای به مراتب کوچک تر از 
آنچه در آرامکو اتفاق افتاد،  برای یکی از تولیدکنندگان کوچک نفت پیش می آمد،  قیمت 

نفت جهشی چند 10 دلاری را تجربه می کرد.
اما انفجار در آرامکو و خروج پنج درصد نفت تولیدی جهان از بازار حتی نتوانست یک 

هفته قیمت ها را تقویت کند و رشد قیمت ها حتی به 10 دلار در هر بشکه نیز نرسید.
بازار نفت یاد گرفته که بی تفاوت از کنار اتفاق های سیاسی بگذرد و در مقابل تمرکز خود 

را بر اقتصاد معطوف کند.
وضعیت اقتصاد جهان نیز از آنجا که تعریف چندانی ندارد،  نمی توان چندان به آینده 
قیمت نفت دلخوش بود.  پیش بینی ها نشان می دهد اقتصاد جهان در سال میلادی 
جاری و سال آینده در پایین ترین سطح یک دهه گذشته  یعنی ۲.۹ درصد رشد خواهد 
کرد، این در حالی است که در پیش بینی ماه سپتامبر ) 10 شهریور - هشتم مهر ( رشد 

سه  درصدی را برای سال ۲0۲0 جهان پیش بینی شده بود.   

اقتصاد آمریکا به عنوان بزرگترین اقتصاد جهان، امسال  ۲.3 درصد رشد خواهد کرد، 
این در حالی است که گزارش ماه سپتامبر رشد ۲.۴ درصدی را برای آمریکا پیش بینی 
کرده بود.  دلیل این تغییر، از بین رفتن اثر مالی کاهش مالیات ها در سال ۲017 و ضعیف 

شدن شرکای تجاری آمریکا عنوان شده است.
همچنین وضعیت دومین اقتصاد بزرگ جهان نیز چنگی به دل نمی زند. رشد چین 
به تدریج کاهش داشته و در سال های ۲0۲0 و ۲0۲1 به ترتیب به ۵.7 درصد و ۵.۵ 
درصد خواهد رسید. علت این کاهش را می توان در تنش های تجاری و ایجاد تعادل 
تدریجی این کشور در فعالیت های اقتصادی به دور از صادرات و پرداختن به اقتصاد 

داخلی دانست.
نکته دیگر درباره ضعیف شدن دو اقتصاد بزرگ جهان، جنگ تعرفه ای بی پایانی است که 

البته رئیس جمهوری ماجراجوی آمریکا به راه انداخته است.
ترامپ علاوه بر چین با اتحادیه اروپا و حتی مکزیک نیز سر ناسازگاری گذاشته و پیمان 

نفتا را نیز تا مرز نابودی کشانده است.
این جنگ های اقتصادی باعث شده تا ارتباط بازار تولید و مصرف محدود شده بر 

تقاضای نفت اثر منفی داشته باشد.
در واقع ارتباط تقاضای نفت با رشد اقتصادی، ارتباطی مستقیم است زیرا قدرت های 
اقتصادی برای بزرگ شدن و ثبت رشد اقتصادی نیازمند انرژی هستند و همچنان نفت 
است که حرف اول را در تامین انرژی جهان می زند. بنابراین اگر اقتصاد جهانی روندی 
کاهشی داشته باشد، نفت نیز از این اتفاق در امان نمی ماند و با افت قیمت مواجه خواهد 

شد.
اما این اثر منفی تنها بر روی اقتصادهای بزرگ نیست. آمریکا و چین حدود ۵0 درصد 
اقتصاد دنیا را در اختیار دارند و هر تحولی در این دو کشور بر کل اقتصاد جهان سایه 

می اندازد. بنابرین افت تقاضا تنها محدود به رشد اقتصادی چین و آمریکا نمی شود.
علاوه بر این در دهه گذشته،  تعداد تولیدکنندگان نفت افزایش داشته است و یکه تازی 
خاورمیانه به حاشیه رانده شده است. همین تعدد تولیدکنندگان باعث می شود تامین 
امنیت انرژی جهان آسان تر باشد و خروج یک کشور از چرخه تولید تاثیر چندانی بر بازار 

نداشته باشد زیرا سایر تولیدکنندگان آماده جبران کمبود بازار نفت هستند.

این مهم در دو مورد قابل اثبات است. در اولین مورد  می توان به تحریم های نفتی ایران از 
سوی آمریکا اشاره کرد. در حالی که اغلب کارشناسان بازار نفت عقیده داشتند که تحریم 
صادرات نفت ایران و خروج ۲ میلیون بشکه نفت از بازار قیمت ها را دچار نوسان می کند،  
اما جبران کاهش صادرات ایران از سوی رقبای قدیم و جدید مانند عربستان،  روسیه و 

عراق باعث شد تا خروج نفت ایران در بازار با کمترین واکنش روبه رو شود.
مورد دوم همان حمله به تاسیسات نفت عربستان است. تولید عربستان حدود ۵0 
درصد کاهش داشت و تاین میزان به معنای خروج ۵ درصد نفت تولیدی جهان از 
چرخه بازار بود. با این حال بازار با کمترین نوسان روزهای نبود نفت عربستان را پشت 
سر گذاشت. درباره تولیدکنندگان جدید نفت، اول از همه باید به آمریکا اشاره کرد که 
با تکیه بر نفت غیرمتعارف یا همان شیل اویل ها از یک واردکننده در حال تبدیل شدن به 

صادرکننده نفت است.
در کنار آمریکا عراق نیز با توسل به تکنولوژی روز شرکت های بزرگ نفتی جهان،  تولید 

خود را افزایش داده و حتی به جایگاه دوم اوپک رسیده است.
بنابراین بازار دیگر نگران آن نیست که کشوری نفت خود را در بازار به هر دلیلی عرضه 
نکند زیرا این اطمینان و ظرفیت وجود دارد که با نفت سایر کشورها بتوان آن را جبران 
کرد. از همین رو ریسک های سیاسی مانند حملات نظامی و یا تحریم های اقتصادی 

تاثیر چندانی بر بازار نفت ندارد.
با توجه به این موارد به نظر می رسد شرایط اقتصادی جهان اجازه رشد قیمت ها تا 100 

دلار را به نفت نخواهد داد و در کوتاه مدت نمی توان منتظر نفت سه رقمی بود.

چرا نفت ۱00 دلاری نمی شود؟

سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 قانون اساسی مجلس با اشاره به تدوین طرحی دو فوریتی برای تک نرخی شدن قیمت بنزین گفت: 
این طرح سیاسی نیست و نمایندگان از فراکسیون های مختلف پای آن را امضاء کردند.

 بهرام پارسایی  با اشاره به تدوین طرحی دو فوریتی برای تک نرخی شدن قیمت بنزین، گفت: تصمیم افزایش ناگهانی قیمت بنزین 
ایرادات و مشکلات بسیاری به دنبال داشت که عدم تحقق وعده هایی همچون کنترل بازار یکی از این مشکلات است بنابراین به 
منظور جلب اعتماد مردمی و اصلاح قیمت بنزین طرحی دوفوریتی پیشنهاد کردیم که قیمت بنزین با قیمت1۵00 تومان تک نرخی 
شود. نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در صورت اجرایی شدن این طرح، بنزین 1۵00تومانی، سالانه 17 
هزار میلیارد تومان برای دولت درآمدزایی خواهد داشت همچنین در این طرح پیشنهاد دادیم که به موازات حذف بنزین3 هزار 
تومانی، کمک  معیشتی بنزین نیز حذف شود، چراکه این کمک ها در قانون نیز تعریف نشده است، ضمن آنکه مردم می گویند؛ نه 
کمک معیشتی می خواهیم نه بنزین گران. وی با تاکید براهمیت در اولویت قرار گرفتن بررسی این طرح و قبول دوفوریت آن ازسوی 
مجلس، افزود: طرح دو فوریتی برای تک نرخی شدن قیمت بنزین سیاسی نیست و نمایندگان از فراکسیون های مختلف پای آن را 
امضاء کردند. این نماینده مجلس ابراز امیدواری کرد رئیس مجلس طرح دو فوریتی برای تک نرخی شدن قیمت بنزین را دراولویت 
دستور کارمجلس قرار دهند. پارسایی معتقد است طرح فوق مورد حمایت و استقبال جامعه قرار خواهد گرفت و دو نرخی بودن آن 
منشاء فساد است. سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 قانون اساسی مجلس با اشاره به نارضایتی ها از عدم واریز کمک معیشتی بنزین، 

اظهار کرد: در پی اجرای این طرح کمک معیشتی بنزین حذف اما یارانه افراد مشمول همچون روال قبل واریز می شود.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ قانون اساسی مجلس:

طرح دو فوریتی برای تک نرخی شدن قیمت بنزین سیاسی نیست
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یکی از اهداف تدوین "طرح الزام دولت به پرداخت تمامی درآمد حاصل از افزایش قیمت بنزین به 

مردم" را کنترل قیمت ها عنوان کرد و افزود: قیمت های کنونی کالاهای مختلف خارج از منطق و رویکرد کارشناسی است.
محمدرضا پورابراهیمیبا اشاره به تصویب یک  فوریتی )بررسی در یک ماه( "طرح الزام دولت به پرداخت تمامی درآمد حاصل از 
افزایش قیمت بنزین به مردم" در نشست علنی این هفته مجلس شورای اسلامی، گفت: تعدیل شکلی با حفظ محتوای مصوبه 
سوان سه قوه یکی از هدف از تدوین این طرح است به عنوان مثال تغییر نرخ سهمیه ها، خدمات عمومی، پوشش بهتر حمل و نقل 
عمومی که تورمی برای جامعه نداشته باشد. ترغیب مردم به گاز سوز کردن خودروها با ارائه تسهیلات به داوطلبان نیز در این بخش 

می گنجند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی همچنین ادامه داد: یکی دیگر از اهداف تدوین این طرح اصلاح و اجرای 
سیاست های جبرانی است که اکنون در قالب پرداخت وجه نقدی به بخشی از مردم دنبال می شود که در این طرح نحوه توزیع اصلاح 

شده است به عنوان مثال مشخص می شود این توزیع به صورت کالای اساسی باشد یا برای همه یکسان باشد و...
وی هدف سوم از تدوین "طرح الزام دولت به پرداخت تمامی درآمد حاصل از افزایش قیمت بنزین به مردم" را کنترل قیمت ها عنوان 

کرد و افزود: قیمت های کنونی کالاهای مختلف خارج از منطق و رویکرد کارشناسی است.
به گفته این عضو کمیسیون اقتصادی برای بررسی این طرح تشکیل کمیسیونی مشترک پیش بینی شده است و امید است با 

تصویب آن دغدغه های مردم رفع شده و با نظارت بیشتر از افزایش قیمت ها جلوگیری شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

قیمت های کنونی کالاهای مختلف خارج از رویکرد کارشناسی است 

موضوع  به  اشاره  با  طباطبایی  علامه  دانشگاه  اقتصاد  استاد 
افزایش نرخ بنزین گفت : در قلمروی اقتصاد هیچ عاملی به اندازه 
سیاست های تورم زا و اشتغال زدا در گسترش نابرابری و فقر نقش 
ندارد. به طوری که در همین سیاست تغییر قیمت بنزین بیشتر 

استدلال ها در محکومیت آن مربوط به تورم زایی و اشتغال زدایی آن 
است.

اقتصاد  و  دین  موسسه  هفتگی  نشست  در  مومنی  فرشاد 
رئیس  رئیس جمهور،  آقای  که  متاسفم  بسیار  بنده  اظهارداشت 
استراتژی  اقتصادی  مسئولان  دیگر  و  بودجه  و  برنامه  سازمان 
تبلیغاتی خود را بر این موضوع تمرکز کردند که در این سیاست به 
هیچ وجه طمع مالی ندارند که البته بنده با 10 دلیل می توانم نشان 
دهم که از نظر کارشناسی قابل خط خدشه است، اگر واقعیت هم 
داشته باشد باز هم به هیچ وجه توجیه این سیاست نیست. البته 
آنچه که در این چند روز مردم با پوست و گوشت خود لمس کردند 

جدا از  آمارهای شگفت انگیزی است که ارائه می شود.
وی افزود: باید توجه داشت که سیاست های تورم زا در ذات خود 
جیب بری از فقرا و باج دهی به اغنیاء است. ما حتی این را مطالعه 
به  اعتنا  قابل  رانت های  تورم زا  سیاست های  چگونه  که  کرده ایم 
غیرمولدها و ثروتمندان می دهد و زندگی فقرا را با سختی روبه رو 
می کند بطوریکه جبران نقدی تنها درصدی از آنچه از دست داده اند 
را به صورت ناپایدار جبران خواهد کرد و چون سرویس های رانتی 

غیرمتعارف به ثروتمندان می دهد نابرابری های ناموجه را از هر دو 
سو تقویت کرده و بنابراین بحران ساز خواهد شد.

ناحیه  از  که  فشارهایی  داشت  توجه  باید  کرد:  تصریح  وی 
سیاست های تورم زا بر مالیه دولت و کسری آن وارد می شود حدود 
3.۵ برابر فشارهای است که بر مالیه بنگاه های تولیدی و خانوارها 
است. حتی تجربه تاریخی ایران و سایر کشورهای در حال توسعه 
نشان می دهد که وقتی دولت از طریق سیاست های تورم زا دچار 
زمینه های  در  خود  حاکمیتی  مسوولیت های  از  می شود  بحران 
آموزش، سلامت، تغذیه و طرح های عمرانی اشتغال زا طفره می رود 
به طوری که در دو دهه گذشته رفتار مالی دولت در این چهار مورد 
کشور را در آستانه فاجعه قرار داده است. آیا نظام تصمیم گیری ما 
نمی داند میزان تعهدی که در زمینه سلامت و آموزش به مردم است 
تقریباً نصف میانگین جهانی است؟ جالب آنکه این فرار از مسوولیت 
در  کشور  نفتی  درآمدهای  که  است  گرفته  شدت  دوره هایی  در 
اوج بوده است. بنابراین اگر دولت محترم فکر می کند با اجرای 
سیاست های تورم زا خیری به فقرا می رساند با ادله بی شمار می توان 

نشان داد که اینگونه نخواهد بود.

با انتقال آب به سمنان مشکلات حادتر می شود
 رییس موسسه دین و اقتصاد با انتقاد از انتقال آب دریاچه خزر 
به استان سمنان گفت: این یک موضوع حیاتی است و باید به 
علاقمندان ایران و بویژه ساکنین استان سمنان هشدار داد که 
در صورت انتقال آب، اوضاع و احوال شان از نظر کیفیت زندگی و 
بحران های اقتصادی به مراتب بدتر از الان خواهد بود. اگر  هدف 
آشامیدنی  آب  زمینه  در  استان  این  مردم  نگرانی  کردن  برطرف 
است، مطالعات نشان می دهد که با اتخاذ سیاست های بهینه  سازی 
این  کنونی  مصرف های  در  درصدی  صرفه جویی 10  و  مصرف 

مشکل حل خواهد شد.
وی با بیان اینکه محاسبات رانتی ها به طرز افراطی بر سمت عرضه 
تمرکز دارد گفت: حتی در گزارش های رسمی تصریح شده است در 
صورت انتقال آب، سه چهارم منابع آزاد شده قرار است در خدمت 
تشدید بحران پایداری در آن منطقه از طریق استقرار واحدهای 
صنعتی رانتی بشدت آب بر باشد. با توجه به اینکه استان سمنان 
آنها باید از مردم و پایداری آن  دانشگاه و دانشکده اقتصاد دارد 

منطقه حمایت و جلوی این کار نمایشی را بگیرند.

فرشاد مومنی :

افزایش قیمت بنزین هیچ خیری برای فقرا نخواهد داشت
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فرزاد آشوبی :

پرسپولیس باکالدرون وقتش را تلف می کند
کارشناس فوتبال ایران ضمن زیرسوال بردن تصمیمات تاکتیکی گابریل کالدرون 

گفت: پرسپولیس با این مربی وقتش را تلف می کند.
فرزاد آشوبی در خصوص پیروزی یک بر صفر پرسپولیس مقابل صنعت نفت آبادان 
در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال کشور گفت: پرسپولیس در نیمه اول 
تحت تاثیر تاکتیک غیرقابل درک و فهم آقای کالدرون بود. او با تغییراتی که در ترکیب 
خود داشت باعث سردرگمی اعضای تیمش شد. کالدرون خودش پرسپولیس را به هم 

می ریزد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس درباره عملکرد این تیم در نیمه دوم بازی نیز صحبت 
کرد و اظهار داشت: آمدن فرشاد احمدزاده و اضافه شدن علی علیپور به این تیم کمک 
کرد تا تهاجمی تر بازی کند. پرسپولیس در نیمه دوم می توانست بیشتر از یک گل به ثمر 

برساند اما انسجام لازم را در انجام حملات نداشت.
وی افزود: بدون شک مشکل اصلی پرسپولیس میانه میدان است. این تیم نیاز به یک 
بازیکن دارد تا بتواند در لحظات سخت، بازیسازی کند. کالدرون ابزار لازم را برای این 

پست دارد اما اعتقادی به داشتن چنین بازیکنی ندارد.
آشوبی ضمن انتقاد دوباره از تاکتیک های فنی پرسپولیس در فصل جاری تصریح 
کرد: صادقانه می گویم روند سینوسی پرسپولیس دورنمایی از موفقیت به این تیم 
را نشان نمی دهد. اگر موقعیت های صنعت نفت در نبمه اول گل می شد قطعا کار 
پرسپولیس برای جبران کردن سخت بود. بارها گفته ام پرسپولیس تیم پرقدرتی است اما 

اشتباهات فنی سبب شده است تا این تیم شرایط مطلوب نداشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: من درباره ماندن یا رفتن کالدرون نظری ندارم اما جمیع جهات به 
ما نشان می دهد او به هیچ وجه توانایی ایجاد تغییر در ترکی تیمش را ندارد. پرسپولیس 

با کالدرون در حال از دست دادن زمان است.
آشوبی در پایان راجع له احتمال جدایی مارک ویلموتس از تیم ملی فوتبال ایران تاکید 
کرد: برایم تعجب آور است که مدیران فدراسیون بعد از پنج ماه می گویند او نمی تواند 
مربی خوبی باشد. شکی نیست ویلموتس کاستی های فراوان دارد اما باید به او حق 
بدهیم که پس از کارلوس کی روش که هشت سال آمده است نیاز به زمان دارد تا دیدگاه 
های خود را تغییر دهد. ویلموتس را قبل از اینکه بخواهیم فنی صحبت کنیم ابتدا باید 

درباره مشکلاتی که باعث شد او را دلسرد کند صحبت کنیم.
 

»جزیره« رویایی »علیرضا« غرق شد؛ 

»جهانبخش« در فهرست فروش برایتون
یک تارنمای انگلیسی در گزارشی از تصمیم باشگاه برایتون برای قرار دادن نام علیرضا 

جهانبخش در فهرست فروش این باشگاه در ژانویه خبر داد. 
تارنمای "برایتون اند هو ایندیپندنت" که اتفاقات و اخبار شهر  برایتون را پوشش می 
دهد، در گزارش خود نوشت: پنجره نقل و انتقالات زمستانی ماه ژانویه به سرعت در حال 
نزدیک شدن است و بسیاری از باشگاه های حاضر در لیگ های معتبر اروپایی شروع 
به سبک و سنگین کردن گزینه های خود کرده اند و برایتون نیز از این قاعده مستثنی 

نیست.
برایتون هفته جاری با تمدید قرارداد گراهام پاتر به مدت ۲ سال دیگر، دست حمایتی 
خود را تا سال ۲0۲۵ پشتوانه وی کرد و این باشگاه علاوه بر در نظر داشتن خریدهای 
جدید، تعدادی از بازیکنانی را که تحت هدایت پاتر آنقدرها پررنگ نبودند، در فهرست 

فروش قرار خواهد داد.
مهاجم ایرانی جولای ۲018 با قراردادی به ارزش 17 میلیون پوند از آلکمار هلند راهی 
انگلیس شد؛ او در فصل گذشته تحت هدایت کریس هیوتون در ۲۴ بازی که در لیگ 
جزیره و جام اتحادیه به میدان رفت گلی به ثمر نرساند و در فصل جاری نیز با هدایت پاتر 

تنها در دیدار مقابل بریستول روورز در جام اتحادیه به کار گرفته شد.
جهانبخش علاوه بر این در دیدار مقابل لسترسیتی تعویضی بلا استفاده بود. پاتر 
اغلب در مورد نگرش مثبت جهانبخش در جریان تمرینات به رغم فرصت بازی محدود 
حرف زده و همواره اخلاق کاری وی را مورد ستایش وافر قرار داده است اما جهانبخش تا 

اینجای کار فرصت حضور در بازی های لیگ جزیره را پیدا نکرده است.
صحبت هایی در مورد استفاده از وی به عنوان وینگر راست به منظور ایجاد فضای 

رقابتی برای مارتین مونتایا مطرح شد اما این اتفاق نیز تا اینجای کار رخ نداده است.
این در حالی است که پاتر اکتبر سال جاری در پاسخ به این پرسش که آیا جهانبخش در 
ژانویه فروخته می شود یا نه، به شکلی دوپهلو گفته بود: جواب شما هم بله و هم نه است.

شهرخودرو در خانه باخت؛

لطف »اسکوچیچ« به مدعیان
شهر خودرو در تقابل خانگی مقابل صنعت نفت شکست خورد تا »دراگان اسکوچیچ« 

شرایط مساعدی برای سایر مدعیان لیگ برتر فراهم کند. 
تیم های شهر خودروی مشهد و صنعت نفت آبادان از ساعت 1۴ امروز در ورزشگاه امام 
رضای مشهد در چارچوب هفته دوازدهم مسابقات لیگ برتر به مصاف هم رفتند که این 

دیدار در پایان با نتیجه یک بر صفر به سود شاگردان اسکوچیچ خاتمه پیدا کرد.
تک گل بازی در دقیقه ۲7 توسط عیسی آل کثیر زده شد. شماره هفت تیم آبادانی 
ضربه ایستگاهی اش را از پشت محوطه به سمت دروازه رحمتی فرستاد که توپ در بین 
راه به مدافعان شهر خودرو برخورد کرد و مسیرش تغییر کرد و منجر به تک گل بازی شد.
با این نتیجه شاگردان یحیی گل محمدی دومین باخت فصل را هم تجربه کردند. 
جالب است که هر ۲ شکست مقابل تیم های خوزستانی و در ورزشگاه امام رضا به ثبت 
رسیده است. آنها همچنان به صورت موقت با ۲3 امتیاز در صدر جدول باقی ماندند اما 
صنعت نفت توانست با این برد دلچسب خارج از خانه 1۹ امتیازی شود و به رده ششم 
صعود کند. محمدحسین مرادمند و علی نعمتی از تیم میزبان و مصطفی احمدی، 

مسلم مجدمی و عیسی آل کثیر از تیم میهمان از داور مسابقه کارت زرد گرفتند.

جام جهانی تهران از تقویم اتحادیه 
جهانی کشتی حذف شد!

 در حالی که متولیان ورزش ایران در تلاش برای میزبانی جام جهانی کشتی فرنگی 
در تهران بودند، این مسابقات از تقویم سال ۲01۹ اتحادیه جهانی کشتی حذف شد!

به گزارش  مهر، پس از اینکه اتحادیه جهانی کشتی میزبانی جام جهانی کشتی ۲01۹ 
تهران را لغو کرد، متولیان ورزش و فدراسیون کشتی وارد عمل شدند و پس از رایزنی با 
برخی از مسئولان کشتی کشورهای شرکت کننده در جام جهانی، از بازگرداندن میزبانی 

تهران خبر دادند.
اما اتحادیه جهانی کشتی که طی روزهای اخیر هیچ واکنشی به بازگرداندن میزبانی 
جام جهانی در تهران نشان نداده بود، آب پاکی را روی دست متولیان ورزش ایران ریخت 

و این مسابقات را از تقویم سال ۲01۹ این اتحادیه حذف کرد.
این  از برگزاری  این در حالیست که وزیر ورزش و فدراسیون کشتی چندی پیش 
مسابقات در زمان دیگری تا پایان سال ۲01۹ خبر داده و از واژه »تعلیق« به جای »لغو« 

جام جهانی تهران استفاده می کردند.
رقابتهای جام جهانی کشتی فرنگی قرار بود طی روزهای 7 و 8 آذرماه با حضور 8 تیم 

برتر دنیا به میزبانی سالن 1۲ هزار نفری آزادی تهران برگزار شود.

یزدانی خرم:

تیم ملی والیبال در اوج نیست
 رئیس اسبق فدراسیون والیبال در واکنش به تعطیلی زود هنگام لیگ برتر گفت: نباید 

اسپانسرها را پشیمان کرد. 
محمدرضا یزدانی خرم درباره تعطیلی زود هنگام رقابت های لیگ برتر والیبال برای 
برگزاری اردوهای تیم ملی گفت: در جریان جزئیات دقیق این تصمیم نیستم، حتما 
بررسی های لازم را انجام داده اند و با کم و زیاد کردن همه جوانب چنین تصمیمی گرفته 
شده است. وی ادامه داد: سایر تیم ها بسیار خوب کار کرده اند و تیم ملی والیبال ایران 
در اوج نیست و در حال حاضر در ضعف است. ملی پوشان در تیم های باشگاهی تقسیم 
شده اند و تنوع زیاد شده است بنابراین فدراسیون مجبور به انجام این کار شده است ولی 

می توانستند هم لیگ و هم اردوی ملی را برگزار کنند.
رئیس اسبق فدراسیون والیبال درباره نبود لژیونرها نیز در اردوهای اولیه گفت: یکی 
از ایرادات وارد به تصمیم تعطیلی زود هنگام لیگ نبود لژیونرها است. بازیکنی که می 
خواهد نتیجه بگیرد باید در اردوهای ملی باشد. علاوه بر این نیز می توانستند بجای 
برگزاری دو بار بازی در هفته یک بار بازی در هفته انجام دهند. منبع در آمد بازیکنان لیگ 
برتر است با این شرایط بازیکنان روحیه خود را از دست می دهند. با این وضعیت باشگاه 
ها پول نخواهند داد. وی افزود: برگزاری لیگ و اردوی ملی هیچ مانعی برای هم ندارند. 
بازیکنان باید منبع درآمدشان را حفظ کنند و باشگاه ها نیز ناراحت نشوند. راه حل این 
است هم لیگ برگزار و هم اردوها را برگزار کنند تا هم در آمد بازیکنان حفظ شود، بدن ها 

آماده باشد و اسپانسرها نیز پشیمان نشوند.

فوتبال استقلال که تا دقیقه ۹۵ بازی با سپاهان از حریفش پیش بود، با دریافت گل 
مساوی برد و صدرنشینی لیگ را با هم از دست داد تا خیلی از طلسم هایش شکسته 

نشود.
تیم های استقلال و سپاهان دیروز شنبه در ورزشگاه نقش جهان اصفهان با یکدیگر 

روبرو شدند که این مسابقه در نهایت با نتیجه تساوی ۲ به ۲  به پایان رسید.
در این بازی که در چارچوب هفته دوازدهم لیگ برتر و با قضاوت محمدحسین زاهدی 
فر برگزار شد، »گئورکی ولسیانی« )1۴( و امید نورافکن )۹۵( برای سپاهان و مهدی 

قائدی )۵7( و شیخ دیاباته )7۹( برای استقلال گلزنی کردند.
ترکیب دو تیم و تعویض زودهنگام سپاهان

تیم فوتبال استقلال با نظر آندره استراماچونی سرمربی ایتالیایی با ترکیب سید حسین 
حسینی، روزبه چشمی، مسعود ریگی، فرشید اسماعیلی )7۶ - علی دشتی(، عارف 
غلامی، وریا غفوری، دیاباته، سیاوش یزدانی )7۲ - آرش رضاوند(، علی کریمی، میلیچ 

و مهدی قائدی )83 - شاهین طاهرخانی( وارد زمین شد.
سپاهان هم با هدایت امیر قلعه نویی با پیام نیازمند، عزت الله پورقاز، گئورگی ولسیانی، 
محمدرضا مهدی زاده، سعید آقایی، مهدی کیانی، امید نورافکن، محمدرضا حسینی 
)3۶ - رسول نویدکیا - 80 علی قربانی(، محمد محبی )77 - رضا میرزایی(، سجاد 
شهباززاده و کی روش استنلی در این بازی حضور یافت. در نیمه نخست رسول نویدکیا به 

دلیل مصدومیت حسینی جای او را گرفت.
نیمه نخست؛ سپاهان یک موقعیت و یک گل

جریان بازی در نیمه نخست به صورت کلی در اختیار استقلال بود. آبی پوشان در 
حالی توپ و میدان را در نیمه اول در اختیار داشتند که روی یک غافلگیری گل خوردند 

و سپاهان هم به جز صحنه گل، موقعیت گل دیگری روی دروازه آبی پوشان خلق نکرد.
اولین و جدی ترین موقعیت این بازی در دقیقه ۹ رقم خورد. وریا غفوری کاپیتان 
استقلال که پشت ضربه کاشته این تیم قرار گرفته بود، توپ را به تیرک افقی سپاهان 
کوبید و توپ راهی به دروازه نیافت.به ثمر رسیدن گل اول نخست مسابقه زمان زیادی 
ارسال  توانست  سپاهان  تاخته  پیش  مدافع  ولسیانی  گئورگی  دقیقه 1۴  در  نبرد. 
محمدرضا حسینی همبازی خود را با یک شوت در داخل محوطه جریمه وارد دروازه آبی 
پوشان کند. استقلال بعد از دریافت گل، هجومی تر ظاهر شد و در دقایق ۲0 و ۲1 
پنج کرنر متوالی به دست آورد که نتوانست از هیچکدام از این موقعیت ها استفاده کند. 
شوت »هرویه میلیچ« مدافع استقلال هم در همین برنامه هجومی استقلال تا آستانه 
باز شدن دروازه سپاهان پیش رفت ولی پیام نیازمند دروازه بان طلایی پوشان توپ را به 

کرنر فرستاد.
در دقیقه 3۶ هم محمدرضا حسینی بازیکن سپاهان به دلیل مصدومیت از زمین خارج 

شد و رسول نویدکیا جای او را گرفت.

نیمه دوم؛ از جنجال داوری تا گل های استقلال
بازی در نیمه دوم تحت تاثیر اعتراض بازیکنان و مربیان دو تیم به تصمیمات داور قرار 
داشت. دو تیم بازی به مراتب جذابتری را به نمایش گذاشتند. جنجالی ترین صحنه 
این بازی در دقیقه ۵1 رقم خورد. کرنر ارسالی تیم استقلال روی هوا به دست کی روش 
استنلی مهاجم سپاهان خورد که برای کمک به خط دفاعی تیمش عقب کشیده بود. 
داور این صحنه را پنالتی ندانست و رای به ادامه بازی داد. همین مسئله اعتراض شدید 

کادر فنی و بازیکنان استقلال را در پی داشت و بازی سه دقیقه متوقف شد.
تنها دقایقی از اعتراض استقلال نگذشته بود که مهدی قائدی پاس وریا غفوری را به 
صورت سرضرب و محکم وارد دروازه سپاهان کرد تا بازی مساوی شود. دو تیم برای به 
ثمر رساندن گل، دست از بازی هجومی نکشیدند اما اینبار بازهم آبی پوشان بودند که 
موفق به گلزنی شدند. شیخ دیاباته مهاجم خارجی استقلال در دقیقه 7۹ کرنر ارسالی 
مهدی قائدی را با ضربه سر وارد دروازه سپاهان کرد. در این نیمه، سیاوش یزدانی مدافع 
استقلال در دقیقه 7۲ مصدوم و تعویض شد. امیر قلعه نویی هم در دقیقه 80 رسول 
نویدکیا را که نیمه نخست به زمین فرستاده بود، تعویض کرد و علی قربانی جایش را 
گرفت. تلاش شاگردان قلعه نویی برای جبران نتیجه تا ثانیه های پایانی ادامه داشت. در 
حالی که برای نیمه دوم ۶ دقیقه وقت تلف شده اعلام شده بود، امید نورافکن که سابقه 

بازی در استقلال را هم دارد، توانست گل تساوی را برای سپاهان به ثمر برساند.
استقلال صدر و برد را با هم از دست داد

استقلال در حالی برد را در این مسابقه از دست داد که می توانست با کسب سه امتیاز، 
علاوه بر ثبت هفتمین برد متوالی خود در لیگ، بعد از حدود سه سال به صدر جدول 
برگردند که امید نورافکن رویای آبی ها را بر باد داد. در حال حاضر سپاهان با ۲3 امتیاز و 

با تفاضل گل بهتر نسبت به شهر خودرو صدرنشین است.
آندره استراماچونی:

تساوی برای سپاهان خوشحال کننده بود
سرمربی تیم فوتبال استقلال تیمش را شایسته پیروزی برابر سپاهان دانست و گفت: 

با تفکرات هجومی وارد زمین شدیم و به دنبال رسیدن به سه امتیاز این دیدار بودیم.
آندره استراماچونی پس از تساوی دو به دو تیمش برابر سپاهان گفت: فضای ورزشگاه 
بسیار فوق العاده بود و سپاهانی ها هم استقبال خوبی از ما داشتند که جا دارد از آنها 

تشکر کنم. فقط چمن زمین قدری بلند بود!
سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال استقلال در مورد صحنه جنجالی این دیدار که توپ به 
دست مهاجم سپاهان برخورد کرد گفت: بعد از توپی که به دست بازیکن حریف خورد و 

داور باید پنالتی می گرفت بازیکنان ما عکس العمل خوبی داشتند. 
وی ادامه داد: در نیمه اول خیلی خوب کار کردیم و بخش عمده زمان بازی را در اختیار 
داشتیم. ما بازی را به گونه ای شروع کردیم که می خواستیم بازی را ببریم. ما هجومی 

بازی کردیم و دنبال برد بودیم.
سرمربی آبی ها در ادامه خاطرنشان کرد: چند بازی بود که ما گلی دریافت نکرده 
بودیم. اما شرایط بازی به گونه ای پیش رفت که سپاهان شروع کرد به ارسال توپ های 
بلند روی دروازه ما. آنها چند بازیکن بلند قامت داشتند که این کار را برای ما سخت می 
کرد. متاسفانه ما بهترین سرزن تیم مان را از دست دادیم و سیاوش یزدانی مصدوم شد. 

استراماچونی خاطرنشان کرد: با این حال از عملکرد تیم و بازیکنان راضی هستم چرا 
که سپاهان تیم خوبی است که از تساوی در اصفهان خوشحال بود. ما موقعیت های 
زیادی داشتیم و حتی زمانی هم که جلو بودیم چند موقعیت دیگر داشتیم. ذهنیتی که از 
بازی های اخیر داریم نشان می دهد که تیم ما رو به پیشرفت است و به بالا حرکت م یکند.

5۰ هزار نفر پنالتی استقلال را دیدند به جز داور!
 مرد ایتالیایی نیمکت آبی ها در مورد قضاوت داور این دیدار نیز گفت: می خواهم در 
مورد یک نکته کلی صحبت کنم. اعتراض اصلی من در مورد داور. می توانم قبول کنم که 
داور صحنه راندیده است. شاید جلوی او بسته بوده و بازیکنانی جلویش بودند که ندیده 

است. سوال من این است که پنج داور دیگر چرا کمکش نکردند. 
وی ادامه داد: در پایان بازی با بازیکنان سپاهان صحبت می کردم. وقتی باشگاه های 
بزرگ بازیکنان خارجی می آورند می خواهند سطح لیگ شان را بالا ببرند. وقتی می 
خواهیم همه با هم رشد کنیم خیلی مشکل است که این اتفاقات بیفتد. به خصوص 
اینکه یک باشگاه در مورد انتخاب این داور اعتراض داشته است. شاید به همین خاطر 
است که مردم ذهنیت پیدا می کنند. من حرف داور را می پذیرم چرا که گفت ندیده 
است. ولی نمی توانم بپذیرم که پنج کمک داور این صحنه را ندیدند. صحنه ای که ۵0 
هزار نفر در ورزشگاه آن را دیدند. استراماچونی ادامه داد: برخی بازیکنان گفتند که 

همیشه اینطوری بوده اما من گفتم که باید سطح فوتبال مان را بالا ببریم. 
سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه آیا از عملکرد تیمشان راضی 
هستند گفت: به خاطر همین دو گلی که به سپاهان زدیم از عملکرد تیمم راضی هستم. 
درست است که سپاهان در دقایق آخر گل را زد و همه بازیکنان ما از رقم خوردن این 
نتیجه ناراحت هستند. این بازی ملاکی بود که من پیشرفت تیمم را بررسی کنم. این 

بازی مهمی بود اما مسیر خیلی طولانی است. 
وی افزود: می دانید که اگر از سپاهان یک گل عقب بیفتید چه خواهد شد چون آنها 
تیم خوبی هستند. با این حال ما خوب بازی کردیم و توانستیم بازی را در اختیار داشته 
باشیم.  استراماچونی در مورد رفتار حرفه ای بعد از آن صحنه گفت: پاسخ داوران  در 
مورد سوالی که پرسیدم را نپسندیدم. حسی که به من دست داد خوب نبود. توضیحات 
او را نپذیرفتم. هرکسی می تواند اشتباه کند. من و بازیکنانم هم می توانیم اشتباه کنیم 
اما رفتاری که در قبال این اشتباه داریم مهم است. ما باید رفتار حرفه ای را یاد بگیریم تا 

فوتبال ایران و لیگ ایران بهتر شود.
 مدیرعامل باشگاه استقلال:

حریف سپاهان شدیم،حریف داور نشدیم
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: نمی دانم اصرار فدراسیون برای انتخاب زاهدی فر در 

بازیهای ما چیست. چون این اولین باری نبود که وی این کار را با ما کرد. 
 امیرحسین فتحی مدیرعامل باشگاه استقلال پس از بازی این تیم مقابل سپاهان 
اظهار داشت: بازی خیلی خوب بود. همه کارشناسان و فوتبالی ها بازی را دیدند و همه 
استقلال را تحسین کردند. سپاهان در برابر ما واقعا حرفی برای گفتن نداشت. ما حریف 
سپاهان شدیم ولی حریف داوری نشدیم. داور دو امتیاز خوب و صدر جدول را از ما گرفت. 
وی افزود: زاهدی فر برای چندمین بار است که این کار را با ما می کند و نمی دانم کمیته 
داوران فدراسیون فوتبال چه اصراری دارد که این داور را برای بازی های ما انتخاب کند. 
مدیرعامل استقلال در پاسخ به این سوال که آیا به داوری این بازی اعتراض می کنند، 
گفت : ما با تمام وجودمان اعتراض می کنیم تا حق استقلال و هواداران را بگیریم ولی 
متاسفانه زحمات استقلال به دست این داور از بین رفت و نتوانستیم از اصفهان با سه 

امتیاز برگردیم و به صدرجدول برسیم.
فتحی در واکنش به این که اعتراضات استقلال به داوری تا به این جای فصل تاثیری در 
روند داوری ها نداشته بیان کرد: متاسفانه همین طور است. ما قبلا هم راجع به این داور 
اعتراض کرده بودیم. ایشان به تنهایی شاید ۹ تا 1۲ امتیاز از ما گرفته اما اصرار بر ایشان 
بود. آن ضربه )هند پنالتی کی روش( هند نبود، آن ضربه اسپک و ابشار در والیبال بود که 

همه دیدند به جز داور. چرا داور ندید؟ فقط می توانم بگویم متاسفم.
از بهترین  پایان اضافه کرد: تیم بسیار خوب و عالی بود. فکر می کنم یکی  او در 
بازی های استقلال بود و فکر نکنم هیچ تیمی جلوی سپاهان به این شکل بازی کرده 

باشد و اینطور سپاهان را در اختیار بگیرد.
دست  به  جریمه  محوطه  در  واضح  کاملا  صورت  به  توپ  گفت:  داوری  کارشناس 

کی روش خورد و داور یک پنالتی واضح را برای استقلال نگرفت.
سعید مظفری زاده: 

برخورد توپ به دست کی روش قطعا پنالتی بود
 سعید مظفری زاده کارشناس داوری فوتبال در خصوص صحنه  مشکوک به پنالتی 
دیدار استقلال و سپاهان اظهار داشت: در محوطه جریمه توپ به صورت واضح به دست 
کی روش برخورد کرد و یک پنالتی اتفاق افتاد. تعجب می کنم چطور داور این صحنه 
را ندید.وی در خصوص خطای میلیچ روی رضا میرزایی بیان داشت: این صحنه پشت 

محوطه جریمه بود و داور به درستی در آن صحنه قضاوت کرد و خطای پنالتی نگرفت.

غافلگیری تیم استراماچونی در ثانیه های پایانی

سپاهان از شکست گریخت
نورافکن، ناجی قلعه نویی شد

 فدراسیون جهانی فوتبال باشگاه روبین کازان روسیه را به پرداخت ۹۵ هزار یورو غرامت آموزشی رضا شکاری به باشگاه ذوب آهن 
محکوم کرد. 

بعد از شکایت باشگاه ذوب آهن از رضا شکاری بازیکن سابق این تیم در پی انتقال به باشگاه روبین کازان روسیه، فدراسیون جهانی 
فوتبال در نهایت رای خود را از یک بخش از این شکایت اعلام کرد. در رای فیفا، باشگاه روبین کازان باید بابت فقط بابت غرامت 
آموزشی شکاری مبلغ ۹۵ هزار یورو به ذوب آهن پرداخت کند. همچنین ۵ درصد هزینه دیرکرد )حدود 10 هزار یورو( هم به این مبلغ 

اضافه می شود و به این ترتیب ذوبی ها از شکایت غرامت آموزشی صاحب 10۵ هزار یورو خواهند شد. 
شکاری در حالی از ذوب آهن راهی روبین کازان شد که سعید آذری مدیرعامل وقت ذوبی ها ابتدا شکایتی را در فدراسیون فوتبال 

ایران طرح کرد که شکاری در این شکایت به خاطر فسخ یکطرفه قراردادش محکوم شد.
شکاری در ادامه بدون توجه به این رای که کارکرد داخلی داشت، به باشگاه روبین کازان روسیه پیوست و حدود دو سال در این تیم 
بود. آذری بعد از ناامیدی از ضمانت اجرایی رای فدراسیون ایران، با کمک یک وکیل ایتالیایی شکایت ذوب آهن را در فیفا ثبت و حتی 
بعد از جدایی از این باشگاه، شکایتش را پیگیری کرد. چندی پیش رای ابتدایی کمیته حل اختلاف فیفا منتشر شد که تفسیرهای 
مختلفی از آن صورت گرفت و عنوان می شد شکایت ذوب آهن از شکاری رد شده است. در حالی که حتی بعضی از اعضای باشگاه 
ذوب آهن تمایلی به پیگیری این پرونده نداشتند، آذری با رایزنی مجدد با وکیل ایتالیایی، درخواست گراندز )اعلام جزئیات رای( را 
به فیفا فرستاد و حالا روبین کازان به پرداخت غرامت به یک باشگاه ایرانی محکوم شده است. این برای اولین بار است که یک باشگاه 
ایرانی توانسته است با طرح شکایت در فیفا، یک باشگاه خارجی را در پی انتقال بازیکن داخلی محکوم کند؛ اتفاقی که در دوران 

مدیریت سعید آذری در ذوب آهن رخ داد و می تواند نقطه عطفی در عرصه مدیریت باشگاهی ایران باشد.

 سرمربی پیشین پرسپولیس ضمن رد هرگونه توافق نهایی با تیم ملی فوتبال ایران درباره مطالبات خود از باشگاه پرسپولیس گفت: 
هنوز هیچ پولی از این باشگاه دریافت نکرده ام. دیدارهای متوالی برانکو ایوانکوویچ با سفیر ایران در زاگرب کرواسی به شایعات اخیر 
پیرامون حضور قریب الوقوع وی روی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران به عنوان جانشین مارک ویلموتس دامن زده است. با این حال 
پروفسور کروات در صفحه شخصی خود در فضای مجازی به گفتگو با آقای صادق، سفیر ایران در کرواسی پیرامون باشگاه پرسپولیس 
اشاره کرده است. سرمربی پیشین سرخپوشان پایتخت که توانست در طول چهار فصل متوالی، هفت جام برای این تیم بیاورد و 
پرسپولیس را برای نخستین بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا برساند طلب یک میلیون یورویی خود را از این باشگاه دریافت نکرد تا قید 
ادامه همکاری را بزند و از ایران برود. برانکو ایوانکوویچ در خصوص جلسات اخیر خود با سفیر ایران در زاگرب تنها به گفتن کلیات 
بسنده کرد و اظهار داشت: من دوستی صمیمانه و خوبی با ایشان دارم. ایرانی ها همیشه برای من عزیز هستند. همیشه و همه جا 
گفتم که ایران وطن دوم من است. آقای صادق هم یکی از بهترین دوستان ایرانی من بود که من برای برخی مسائل مربوط به خودم و 
باشگاه پرسپولیس صحبت هایی هم با او داشتم. وی در پاسخ به این سوال که تعریف و تمجید اخیرتان از دیدار با سفیر ایران در زاگرب 
نشانه ای از تسویه حساب باشگاه پرسپولیس با شما دارد تصریح کرد: نه؛ هنوز نه! هیچ پولی بابت طلب هایم از پرسپولیس نگرفته ام.

در مورد تیم ملی چیزی نمی دانم!
سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران درباره احتمال حضور روی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران به عنوان جانشین مارک ویلموتس 
به گفت: من در این باره چیزی نمی دانم.برانکو در حالی همچنان از پرداختن به اصل ماجرا طفره می رود که گفته می شود صحبت 
های اولیه وی با مسئولان وزارت ورزش از طریق سفیر به خوبی پیش رفته است و حالا منتظر برآورده شدن شروط خود برای توافق 

نهایی است.

فیفا باشگاه روبین کازان را محکوم کرد
 هدیه ۱05 هزار یورویی آذری به باشگاه ذوب آهن

برانکو:
پولی از پرسپولیس دریافت نکرده ام

سرمربی تیم نساجی قائمشهر گفت: مشکل این است که تصمیم گیرنده یک نفر 
نیست و نهادهای موازی می آیند و تصمیمات متفاوتی را برای فوتبال اتخاذ می کنند و 

هواداران این تیم در جاده ها سرگردان هستند. 
در حالی که قرار بود دیروز شاهد برگزاری دیدار تیم های پرسپولیس و نساجی مازندران 
در چارچوب هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور باشیم، استانداری 
تهران اعلام کرد که به دلیل آلودگی هوا اجازه برگزاری مسابقه را نخواهد داد و تلاش  
سازمان لیگ برای برگزاری این دیدار هم بی نتیجه ماند تا سرانجام دیدار پرسپولیس و 
نساجی قائمشهر لغو شود. در همین رابطه »رضا مهاجری« سرمربی نساجی قائمشهر 
در گفت وگویی درباره لغو مسابقه اظهار داشت: متاسفیم که این اتفاق رخ داد. هم ما و 
هم پرسپولیس آماده این دیدار بودیم و از لحاظ ذهنی خود را مهیا کرده بودیم ولی پس 

از کش و قوس های فراوان اعلام کردند که مسابقه لغو شده است.
وی در ادامه افزود: علم آنقدر پیشرفت کرده که شما می توانید شرایط آب و هوایی 
در یک ماه و حتی یک سال آینده را نیز پیش بینی کنید، اما متاسفانه دوستان قادر 
نبودند تا پیش بینی درستی داشته باشند. امروز صبح در بخش خبری یکی از مسئولان 
فدراسیون گفته بود بازی صد درصد برگزار می شود اما حالا می گویند لغو شده است. 
فدراسیون و سازمان لیگ تلاش خودشان را انجام می دهند اما مشکل کار این است 
که تصمیم گیرنده یک نفر نیست. نهادهای موازی وارد ماجرا می شوند و تصمیم های 
متفاوتی را اتخاذ می کنند. فدراسیون فوتبال، کمیته پزشکی و ایفمارک دارد و آنها 
می توانند نظر بدهند که برگزاری بازی ضرر دارد یا خیر. اما دیگران می آیند و برای فوتبال 
تصمیم می گیرند. سرمربی تیم نساجی در ادامه خاطرنشان کرد: امروز ۲ تیم پرطرفدار 
نساجی و تراکتور در تهران بازی داشتند. هواداران این ۲ تیم برای تماشای بازی تیمشان 
به سمت پایتخت حرکت کرده اند ولی حالا نمی دانند که باید چه کار کنند و سرگردان 
شده اند. ای کاش زودتر اعلام می کردند تا این هواداران با وضعیت معیشتی سخت 
موجود و قیمت بنزین در جاده ها سرگردان نشوند. خود ما هم با توجه به مشکلات 
مالی موجود باید بیشتر در اردو بمانیم و هزینه های سنگینی روی دست باشگاه گذاشته 
می شود. مهاجری در پایان درباره بهتر شدن هوا در یک ساعت اخیر و اینکه نساجی 
آمادگی دارد تا در صورت تغییر نظر مسئولان، امروز به مصاف پرسپولیس بروند گفت: 
وقتی اعلام می شود که مدارس در تمام مقاطع و دانشگاه ها تعطیل هستند و زوج و فرد 
از درب منازل انجام می شود، مشخص است که میزان آلاینده ها کم می شود و هوا رو به 
بهبودی می رود؛ چون شهر حالت نیمه تعطیل پیدا می کند. من در حال حاضر در اتوبان 
شهید باکری هستم و کوه ها را با وضوح بالا می بینم. اما بازی لغو شده است و دیگر تغییر 
نخواهد کرد. جلسه فنی تیم را لغو کردیم و بازیکنان تیم از لحاظ ذهنی آمادگی ندارند و 
اوضاع خوبی نیست. برنامه تیم ها به خودی خود فشرده بود و حالا بدتر می شود. باید در 
یکی از روزهای پیش رو بازی کنیم و فدراسیون و سازمان لیگ هم چاره ای ندارند چرا که 

تیم فوتبال امید مسابقه های مهمی را در مقدماتی المپیک در پیش دارد.

در واکنش به لغو دیدار پرسپولیس با نساجی قائمشهر؛

مهاجری: هواداران ما در جاده ها 
سرگردان شده اند
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در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه بصورت یک مرحله ای از محل اعتبارات عمرانی خود مناقصه های شماره ۹8/700/1080 و 
۹8/700/1081 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران جهت ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.که پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده را بصورت ضمانت 
نامه بانکی یا واریز نقدی ارایه نماید. به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر

از میزان مقرر، چک شخصی ، چک بانکی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار در سامانه : ۹۸/۹/۱۰ می باشد. 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : از تاریخ ۹۸/۹/۱۰ لغایت روز دوشنبه ساعت ۱۴ مورخ ۹۸/۹/۱۸ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد )رمز شده( :  ساعت ۱۳:۰۰ روز شنبه تاریخ ۹۸/۹/۳۰ 

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱۰:۰۰ روز دوشنبه تاریخ ۹۸/۱۰/2  
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای 

الف :  آدرس : انتهای بلوار امین ، بلوار غدیر ، بعد از پمپ بنزین دبیرخانه ستاد مرکزی شرکت آب و فاضلاب استان قم و یا برای اطلاعات 
بیشتر با شماره تلفن 3۲8۵۶۴۶3 - 0۲۵ تماس حاصل نمایند. 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 27۳۱۳۱۳۱ – ۰2۱ 
دفتر ثبت نام : 88۹۶۹737 – 0۲1 و 8۵1۹37۶8 – 0۲1 

به پیشنهادهای فاقد امضاء و مهر، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

شرکت آب و فاضلاب استان قم 
مناقصه  عمومی یک مرحله ای)نوبت اول(

دفتر قراردادها - شرکت آب و فاضلاب استان قم
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جهانبخش محبی نیا:

بعضی نمایندگان دلالی می کنند یا برای دلالی به مجلس می آیند
برخی نمایندگان که تریبون مجلس را فروختند به سعادت رسیدند!

۷ سیاسی

وزیر کشور دوران اصلاحات گفت :اصلاح طلبان هم الان باید نگاهشان به آینده باشد. 
حتما باید به دنبال تغییر گفتار و رفتار و ساختار باشند و خودشان را روزآمد  کنند. همچنین 

روی مطالبات مردم کار  کنند تا بتوانند با مردم هم صدا شوند.
عبدالواحد موسوی لاری در ارتباط با نحوه ورود دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا به 
انتخابات پیش روی مجلس شورا اسلامی اظهار کرد: هم جریان اصلاح طلب و هم جریان 
اصولگرا انتخابات سال 13۹8 را انتخابات ویژه ای می بینند و هردو نسبت به حضور مردم 
دغدغه دارند. کاهش حضور مردم دغدغه اصلاح طلب ها است و جریان رقیب از حضور 
پرشور حمایت نمی کند. یعنی احساس می کند اگر مردم حضور محدود وکنترل شده ای 

داشته باشند بهتر است.
وی ادامه داد: هر دو جریان دغدغه مندی زیادی برای حضور مردم در انتخابات دارند. با 
این تفاوت که اصلاح طلبان می خواهند مردم مشارکت فعالی در انتخابات داشته باشند اما 

جریان رقیب خواهان مشارکت محدود است.
جریان رقیب اصلاح طلبان فقط اصولگرایان نیستند 

موسوی لاری خاطر نشان کرد: جریان رقیب اصلاح طلبان فقط اصولگرایان نیستند. الان 
یک طیف وسیعی رقیب جریان اصلاحات است. به اعتقاد من جریان رادیکال و تند داخلی 
با جریان برانداز خارجی در اصل مخالفت با اصلاح طلبان به نتیجه رسیدند. به همان 
اندازه که برخی رسانه های داخلی اصلاح طلبان را می کوبند جریانات برانداز خارجی هم 

حساسیتشان روی اصلاح طلبان است و در جهت نفی آنان می کوشند.
وی خاطرنشان کرد: در این فضا اصلاح طلبان باید کاری کنند. مهم ترین کاری که الان 
از دست آنان بر می آید حفظ اتحاد و انسجام درونی خودشان است. خداوند متعال جای 
خودش، اما اصلاح طلبان تکیه گاهی جز مردم ندارند. حمایت مردم هم در فضای چند 
دستگی اتفاق نمی افتد. اگر اصلاح طلبان به انسجام برسند و حرکت جبهه ای خود را حفظ 

کنند؛ امکان گذر از موانع موجود بالا خواهد رفت.
این فعال سیاسی با بیان اینکه "اگر مردم پشت اصلاح طلبان نباشند، رای آوری برای آنان 
سخت می شود" گفت: تلاش برای ایجاد وحدت نظر در جمع خودشان و کسب حمایت 
عمومی، از هرچیزی برای اصلاح طلبان واجب تر است. این موضوع دور از دسترس نیست.

حرکت های ائتلافی انتخاباتی اصلاح طلبان مثبت است
وی با اشاره به روند تشکیل جبهه اصلاح طلبان و تایید این جبهه توسط وزارت کشور 
تایید کمیسیون ماده ده قانون احزاب قرار گرفت و  گفت: ائتلاف اصلاح طلبان مورد 
جبهه اصلاح طلبان تشکیل شد. در همین راستا ساختار شورای سیاستگذاری به عنوان 
نماد حضور اصلاح طلبان در انتخابات از طرف جبهه اصلاح طلبان که عنوان ائتلاف 
اصلاح طلبان است مورد حمایت قرار گرفت. طبق قانون جدید احزاب، لیست ائتلاف ها 
وجبهه ها به اطلاع وزارت کشور هم رسید. آن جبهه هم شورایعالی را انتخاب کرد و کارهایی 

به آن تنفیذ کرد.
آخرین  با  ارتباط  در  اصلاح طلبان  انتخاباتی  سیاستگذاری  شورایعالی  عضو  این 
فعالیت های این شورا در استان ها نیز گفت: در حال حاضر بحث سیستم مشابه شورای 
مرکزی در حضور استان ها در مناطق در حال  تمام  شدن است. کارگروه های داخلی 
شورایعالی شکل گرفته است. ستاد انتخاباتی اصلاح طلبان شروع به کار کرده است. در 

مجموع حرکت های ائتلافی انتخاباتی اصلاح طلبان مثبت است.
موسوی لاری در گفت وگو با ایسنا در ادامه به تحلیل جریان اصولگرایی و نحوه حضورش 
در انتخابات پیش رو پرداخت و گفت: در جریان مقابل یک گروه را تیم آقای احمدی نژاد 
تشکیل می دهد که ساز خودشان را می زنند و همچنان از امکاناتی که ذخیره کرده اند، 
استفاده می کنند. افرادی هم به صورت متفرقه، مثل آقای قالیباف کارهای انتخاباتی 
انجام  می دهند که این دو گروه در میان ائتلاف اصولگرایان جایی ندارند و دارند خودشان به 
تنهایی برای خود کاری می کنند. جمنا و تشکل های جدید که راه اندازی کردند هم خیلی 
تحرکی ندارند. اما احزاب اصولگرایان معتدل مثل جمعیت موئتلفه و تشکل های روحانیت 
مبارز و جامعه مدرسین کارهایی شروع کرده اند که نشانه ای از تحرکات انتخاباتی دارد؛ 

گرچه هنوز به انسجام و وحدت نظر نرسیده اند.
زمینه وحدت اصولگرایان در تهران سخت ترخواهد بود 

وی پیش بینی کرد: اصولگرایان در تهران کارشان دشوارتر خواهد بود و به نظر می رسد 
زمینه به وحدت رسیدنشان سخت تر است. انتخابات علاوه بر حضور احزاب و گروه های 
سیاسی مسائل دیگری هم دارد که در مناطق و شهرهای کوچک خودش را نشان می دهد. 
مثل گرایش های قومی، محلی، فرقه ای احزاب و تشکل های ملی در انتخابات کلان شهرها 
موثر هستند. اما تاثیر احزاب و مرکز نشینان در حوزه انتخابی کوچک تاثیر زیادی نخواهد 

بود.
وزیر کشور دوران اصلاحات همچنین تصریح کرد: اگر اصلاح طلبان در تهران باشند 
یا نباشند تلاش بکنند یا نه، در خیلی از شهرها مردم بر حسب شرایط محلی خودشان 
با گرایشات قومی و محلی و فاکتورهای دیگری وارد عرصه انتخابات می شوند. در فلان 
ده مردم به دنبال اینکه فلان شخص چه قدر اصلاح طلب یا اصولگرا است که رای نمی 
دهند؛ اما اینکه به این روستا و آن روستا یا این قوم و آن قوم وابسته است یا خیر رایشان 
تغییر می کند .وی به تبیین تفاوت حضور مردم شهرها و روستاها در انتخابات پرداخت و 
گفت: انتخابات در شهرهای بزرگ میدان زور آزمایی احزاب و تشکل های سیاسی است؛ 
اما فارغ از شهرهای بزرگ، بالای ۲00 کرسی در شهرهای کوچک و مناطق محدود است که 
با مکانیزم های خودش مطرح می شود. نتیجه اصلی انتخابات را آن ها رقم می زنند گرچه از 
نظر کیفی آیینه انتخابات کشور تهران است و به نظر می رسد هرکسی در تهران برنده باشد 

یعنی در کل کشور برنده شده است.
اصلاح طلبان نمی توانند بگویند دولت روحانی به ما ربطی ندارد

این فعال سیاسی با بیان اینکه "مردم از دولت تدبیر و امید هم تدبیر انتظار داشته و هم 
امید " گفت: این دولت هرچند دولت اصلاحات نیست، اما بالاخره اصلاح طلبان از روحانی 
حمایت کردند که رئیس جمهور شد و دولت تشکیل داد. گرچه آقای روحانی  آن طوری که 
بایسته است حق اصلاح طلبان را ادا نکرد؛ بخصوص در دور دوم. واقعیت آن است که این 
دولت نسبت به اشخاصی که او را سر کار آوردند بی تفاوت بود؛ نه اینکه پست و مقام بدهد، 

بلکه در امور مشورتی و تصمیم گیری هم از حامیانش استفاده نکرد.
وی تصریح کرد: مردم سرخوردگی پیدا کردند. این دلخوری فقط از مجلس یا دولت 
نیست. از همه عناصری است که در ایجاد مشکلات امروز جامعه از جمله موضوع معیشتی 
دست داشتند. حالا به دلیل اینکه دولت و عملکردش بیش تر از سایرین در دید مردم است، 
حامیان دولت هم که اصلاح طلبان جزوی از آن هستند مورد دلخوری مردم قرار گرفتند. 

اصلاح طلبان نمی توانند بگویند دولت روحانی به ما ربطی ندارد.
اصلاح طلبان  به  مردم  گفت:  اصلاح طلبان  سیاستگذاری  شورای عالی  رئیس  نائب 
می گویند ما به دعوت شما به این دولت و این نمایندگان رای دادیم. نمایندگانی که ما به 
سی نفرشان رای دادیم چه کردند؟ دولتی که ما در شرایط دشوار به آن رای دادیم چه کرد؟ 
اما به نظر من گذشت زمان این گلایه مندی را اگر کم رنگ نکند، جهتش را عوض خواهد 
کرد. یعنی کم کم خود مردم در تحلیل هایشان به اینجا می رسند که از خود می پرسند سهم 
دولت در مدیریت کشور چه قدر است؟ اگر کل دولت با تمام وجود در صحنه باشد چه قدر 
در اداره کشور سهم دارد؟ اگر مجلس همه ظرفیت خود را به کار بگیرد چه قدر می تواند 
موثر باشد؟ مردم می بینند بخش نظارتی مجلس تحقیق تفحص پیشنهادی می دهد جریان 

اکثریت که اصولگرا است با این پیشنهادات گزینه ای برخورد می کند.
وی تصریح کرد: درست است تعدادی از نمایندگان با لیست امید به مجلس رفتند، اما 
از روز اول خرج خودشان را از فراکسیون امید جدا کردند. همه آنانی که با لیست امید 
به مجلس رفتند با فراکسیون امیدهمراهی نکردند.  فراکسیون امید حول و حوش 10۵ 
صندلی در اختیار دارد و حدود یک سوم نمایندگان مجلس را تشکیل می دهد. پس اقلیت 

است اما اقلیت مقتدر.
قصد توجیه و تبرئه عملکرد نمایندگان لیست امید را ندارم 

موسوی لاری تاکید کرد: عرایض من به قصد  توجیح و تبرئه این افراد نیست. اما می 

خواهم بگویم با گذشت زمان مردم تحلیل می کنند که نا به سامانی فعلی چند درصدش به 
خاطر عملکرد دولت است چند در صدش به خاطر سایر دستگاه ها است. در مورد مجلس 
هم همین طور است، حساب می کنند فراکسیون امید در عملکرد امروز مجلس چه سهمی 
دارد. این تحلیل ها، نسبت به آن نگاه تند و برافروخته یک سال پیش مردم، واقعی تر است. 
التهاب و نارضایتی مردم به کلی از بین نمی رود اما با گذشت زمان واقعیت ها را کامل می 

بینند.
وی ادامه داد: مردم می گویند در بعضی موارد فراکسیون امید، شورای شهر و دولت می 
توانستند بهتر عمل کند؛ این گله مندی ها درست است اما باور من این است که مردم کم 
کم وزن تاثیر گذاری بخش های مختلف جامعه را برای خود مشخص می کنند. می بینند 
وزن فراکسیون امید چه قدر است و چه قدر می شود نابه سامانی ها را به او نسبت داد. وقتی 
همچنین حساب و کتابی پیش بیاید خواه یا ناخواه آن شدت ناراحتی ها دیگر فقط مختص 

دولت، فراکسیون امید یا شوراهای شهر و روستا نخواهد بود.
 مردم به صندوق رای مراجعه نکنند سر از نا کجا آباد در می آورند 

این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که آیا مردم برای حضور در انتخابات رغبتی نشان 
می دهند؟ گفت: از نظر من هنوز مردم برای حضور در انتخابات تصمیم جدی نگرفتند. 

بخصوص در کلان شهرها در جاهایی که مردم سیاسی رای می دهند.
وی ادامه داد:  تلقی من این است که مردم به این نتیجه می رسند که اگر دنبال تغییر 
در زندگیشان هستند باز هم باید به صندوق رای مراجعه کنند. اگر به صندوق رای مراجعه 

نکنند سر از نا کجا آباد در می آورند.
وی در تبیین همین موضوع اظهار کرد: اصلا فرض کنید جوان ها، خانم ها و  عامه مردم 
از دولت حسن روحانی، اصلاح طلبان و فراکسیون امید ناامید هستند. خب چه باید 
بکنند؟ اصلاح اصلاحات یعنی چی ؟ یعنی وضعیت امروز اصلاحات را حداقل برگردانند به 
دوران اصلاحات. اگر امروز بتوانیم طوری تلاش کنیم که خودمان را به شاخص های دولت 
اصلاحات برگردانیم خیلی کار کردیم. همه شاخص های توسعه دولت اصلاحات از تمام  
دولت های بعد از انقلاب جلوتر است. وقتی می گوییم اصلاح اصلاحات یعنی حداقل 
برگردیم به گذشته ای که شاخصه هایش مشخص است. در آنجا کسری و ناکامی هایی 
داشتیم اما شاخصه ها را که می بینیم متوجه می شویم اوضاع به مراتب از امروز بهتر بوده 

است.
باید ساختاراصلاحات را اصلاح کنیم 

این فعال سیاسی با بیان اینکه "آنجایی که در راه اصلاحات مسیر را اشتباه رفتیم باید 
اصلاح شود" گفت: اصلاح اصلاحات یعنی بازگشت به شاخصه های اصلاح ط لبی. در نظر 
گرفتن سهم جوانان و نوسازی در ساختارهای اصلاحات هم  لازمه دیگر است؛ جوانگرایی و 
تغییر ذائقه جمعیتی باید جدی تلقی شود. اما همه حرف من این است که این تغیرات باید 
به صورت طبیعی و نه فرمایشی پیش برود. ما طوری باید مکانیزم حرکت را درست کنیم که 

خود به خود نسل امروز کارش را به نسل بعدی واگذار کند.
وی  همچنین گفت: پیش کسوت ها را نباید از صحنه خارج کنیم اما نیروهای جوان را 
هم نباید فراموش کنیم. باید به سمتی برویم که آقا یا خانوم پیشکسوت بر خودش فرض 
بداند نیروی جوانی را کنار خود رشد دهد. این تغییر نسلی به طور ناخواسته در حال شکل 
گیری است. نسل دیروز امروز بالای ۶0 سال هستند در مرحله بازنشستگی واقعی هستند 

به صورت طبیعی باید نسل جوان جای آنان را پر کنند و از تجربه آنا استفاده کنند.
وزیر کشور دولت اصلاحات ادامه داد: متاسفانه نوعی تقابل بین نیروی دیروز و امروز ایجاد 
کردند اما اصلا درست نیست. ما به فردا نمی رسیم مگر آنکه از تجربه دیروز استفاده کنیم و 
با نیروی امروز فردا را بسازیم. نادیده گرفتن تجربه دیروز همان قدر اشتباه است که نادیده 
گرفتن توان و جسارت و فعالیت نسلی که امروز می تواند مسئولیت را بر عهده بگیرد. پس 
ضروریست که بدانیم نه این را باید از دست بدهیم و نه آن را. باید ساختارمان را اصلاح کنیم 

اگر جایی نیاز به روزآمد شدن دارد. باید از تجربه دیروز کمک بگیریم تا آینده ساخته شود.
اصولگراها از باهنر و ناطق عبور کردند

وی در پاسخ به این پرسش که چهره های اصولگرای میانه رو مثل باهنر و ناطق را چه طور 
ارزیابی می کند گفت: یکی از خلاء هایی که در جریان اصولگرا وجود دارد این است که 
امثال آقای باهنر در حاشیه هستند. من در مصاحبه ای گفتم مشکل آقای باهنر این است 
که به عنوان یک آدم با تجربه که تا حدود زیادی فضای سیاسی را می شناسد کاری دستش 
نیست. علی لاریجانی هم نیروی با تجربه ای است که هیچ  چیزی دستش نیست. الان کار 

از دست این ها خارج شده است.
وی ادامه داد:  جریانی در اصول گراها رشد کرده که از اواخر دوران احمدی نژاد هم تند 
تر شدند؛ امثال باهنر و ناطق در میان آن ها جایی ندارند. ناطق چهره ای است که قبل 
از انقلاب بوده و در انقلاب هم در جاهای مختلف سمت داشته است. سرمایه جریان 
اصولگرایی است. اما برداشت این است که اصولگراها از آقای باهنر و ناطق عبور کردند. 
همان طور که نهادهای مدنی مثل جامعه روحانیت و مدرسین کارکرد خود را از دست 
داده اند. اگر این  افراد و جریانات با خواست رادیکال ها حرکت کنند آن ها قبولشان دارند. اگر 
نظر مخالف بدهند کنارشان می گذارند. من آقای ناطق را برای اصولگرایان ظرفیت خوبی 

می بینم. اما به نظرم نمی رسد اصولگراها به صورت عام سراغ ناطق بروند.
با تندروی، حذف و تخریب نمی شود به جایی رسید 

موسوی لاری در تبیین رابطه دو جریان سیاسی فعال کشور گفت: من در یک کلمه می 
توانم بگویم که ارتباط امروز اصلاح طلبان با اصولگرایان میانه رو به این شکل است که هر 
دو فهم واقع بینانه ای نسبت به مناسبات اجتماعی پیدا کردند. چهل سال حضور در متن 
جامعه به هر دوی این جریان فهمانده که با تندروی، حذف و تخریب نمی شود به جایی 
رسید. امثال آقای باهنر)ضرغامی را تردید داردم که به باهنر و ناطق نزدیک باشد( فهمیدند 
به عنوان یک اصولگرا باید جریان مقابل را هم بپذیرند. اصلاح طلبان در گذشته هم همین 

مشی را داشتند هیچ وقت در کارنامه اصلاح طلبان حقیقی برخورد تند نمی بینند. البته 
حتما که برخوردهایی رادیکالی هم ممکن است وجود داشته باشد.

وی در همین راستا افزود: عناصری که اسم برده شد با جریان اصلاحات الان در این 
سکو ایستاده اند که هر دو می گویند می توانیم با هم رقابت داشته باشیم اما یکدیگر را 
تخریب نکنیم و جامعه را به سمتی بکشانیم که با فهم و بینش پیش برود. اگر این مشی که 
در اصلاح طلبان ریشه دارد در میان اصولگرایان میانه رو هم به عنوان مشی حاکم سیاسی 

تلقی شود حتما جامعه شرایط بهتری خواهد داشت.
احمدی نژاد را جریان سوم نمی بینم 

این فعال سیاسی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه آیا امکان بروز و ظهرو جریان 
سومی در انتخابات وجود دارد یا خیر گفت: اگر ما امثال احمدی نژاد را یک جریان بدانیم، 
بله آن ها تلاش می کنند خود را  به عنوان یک رکن سیاسی در جامعه معرفی کنند؛ اما 
من احمدی نژاد را در طیف اصولگرایان، اما در انتهای طیف آنان می بینم. همان طور که 
اصلاح طلبان هم طیفی عمل می کنند اصولگرایان هم از جامعه مهندسین و امثال آن ها 
شروع می شوند و به آقای احمدی نژاد ختم می شوند. در واقع ایشان منتهی الیه  طیف 

اصولگرا است. خودش می خواهد طیف سوم باشد اما من او را طیف سوم نمی بینم.
وی در ادامه به بیان خاطره ای از نحوه تایید صلاحیت محمود احمدی نژاد جهت کسب 
کرسی  شهرداری تهران پرداخت و  تصریح کرد: آن روز طیف های اصولگرا پشت سر 
احمدی نژاد بودند. در جریان شهردار شدن احمدی نژاد که من وزیر کشور بودم و حکمش 
را امضا نمی کردم یکی از کسانی که از من مایوس بود و به آقای رئیس جمهور فشار می آورد 

همین آقای باهنر بود. فشار می آوردند که ما حکم او را برای شهرداری تهران امضا کنیم.
موسوی لاری مدعی شد: احمدی نژاد برای تایید حکم شهرداری اش مشکل داشت.  
مشکلاتی داشت و همچنین تجربه کافی برای این کار نداشت. مهم تر از همه مشکل در 

استعلامش بود که وزرات اطلاعات تاییدش نمی کرد.
احمدی نژاد محصول اجماع جریان اصولگرا بود 

وی همچنین گفت: اصولگرایان از ابتدای حضور احمدی نژاد به او پیوسته بودند . از 
همان زمان شهرداری احمدی نژاد آقای باهنر در یکی از مذاکرات گفته بود ما احمدی  
نژاد را برای ریاست  جمهوری می خواهیم و قبول داریم؛ شما حکمش را برای شهرداری 
نمی دهید؟ زیر پرده کار کرده بودند. به محض اینکه مطرح شد از آقای مصباح یزدی و 
موحدی کرمانی تا مهدوی کنی از او حمایت کردند. احمدی نژاد محصول اجماع خواسته 

یا ناخواسته جریان اصولگرا بود.
وی در نقد برخورد حاکمیت با احمدی نژاد گفت: امروز هم احمدی نژاد تندترین نقدها 
را به نظام و همه افراد دارد اما همه جا هست،  در همه جمع ها مثل مجمع تشخیص حضور 
دارد. اگر او جریان سوم بود با این حرف های تندی که می زند) که به مرز اپوزسیون خارج 
نزدیک تر است تا یک منتقد درون نظام( حتی شده یک بار باید با او برخورد می شد. پس 
معلوم می شود در طیف اصولگرایی تعریف می شود که نهادهای در قبضه اصولگرایان با او 

برخورد نمی کنند.
موسوی لاری در واکنش به حضور برخی از چهره های جوان اصولگرایی با نام جوانان 
انقلاب اسلامی در انتخابات پیش رو گفت:  به نظر من اینکه جریانات مختلف با تابلو 
خودشان بیایند در انتخابات حضور پیدا کنند خیلی خوب است. جوانان انقلابی عنوانی که 
جدیدا راه افتاده،  احمدی نژاد، باهنر، ناطق جامعه روحانیت  با تابلو خودشان باید بیایند. 
اینکه می گویم یک طیف هستند درست است اما پرنگ و کم رنگ هستند. اینکه جریان 
اصولگرا از ابزارها و مسائل مبتنی بر باورهای مردم استفاده می کنند، طبیعی است. البته 
استفاده ابزاری از بیاینات رهبری و دینی بد است. اما اینکه اصولگرایان یک سری استراتژی 

خاص دارند هم امری طبیعی است.
اصلاح طلبان از رهبری و امام استفاده ابزاری نمی کنند

وی در دفاع از مشی سیاسی جریان اصلاح طلب نیز گفت: در میان اصلاح طلبان 
احترام به بیانات رهبری و توجه  به جوان گرایی و مشکلات جامعه وجود دارد؛ اما تفاوتش با 
اصولگرایان در این است که از رهبری و امام و مناسک مذهبی نمی خواهند استفاده ابزاری 
کنند. در بخشی از جریان اصولگرا بهره برداری ابزرای از همه مطرح است. البته اصولگرایان 
عاقل، خردورز و ریشه دار هم هستند که کم تر دچار مشکل می شوند. به نظر من آنان که 
دیر آمدند و زود می خواهند به مقصدشان برسند  بیش تر از این مسائل سواستفاده می 

کنند.
این فعال سیاسی پیش بینی کرد: به نظرم روش اصولگرایان در انتخابات تغییری نخواهد 
کرد. همچنان از ابزارهای رسمی مثل شورای نگهبان استفاده می کنند. در همه دوران ها 

بوده این دوره هم خواهد بود و شاید شتابش هم بیش تر باشد.
اصلاح طلبان باید بامردم هم صدا شوند

وی همچنین گفت: اصلاح طلبان هم مسیر خودشان را دارند. مسیر تکیه بر مردم 
که  است  این  است  اصلاح طلبان  فراروی  که  اشکالی  متفاوت.  آینده ای  دادن  نشان  و 
نشان دادن آینده متفاوت در این دوره مشکل است. چون مردم احساس می کنند در 
انتخابات13۹۲و13۹۴ و13۹۶ همین حرف را زدند اما نتوانستند محقق کنند. این به 
معنای از دست دادن این روش نیست. یعنی اصلاح طلبان هم الان باید نگاهشان به آینده 
باشد. حتما باید به دنبال تغییر گفتار و رفتار و ساختار باشند و خودشان را روزآمد  کنند. 

همچنین روی مطالبات مردم کار  کنند تا بتوانند با مردم هم صدا شوند.
موسوی لاری در پایان گفت: اگر هم صدا شدن با مردم فقط امری ابزاری باشد هم جواب 
نمی دهد مثل آن اتفاقاتی که در مشهد افتاد و منجر به ماجراهای دی ماه ۹۶ شد . آنان 
فکر می کردند با طرح مسائل معیشتی می توانند دولت را هدف قرار دهند اما آتش شلوغی 
که در مشهد به راه انداختند به شهرهای دیگر هم کشیده شد و بنیانگذاران آن موضوع 

خودشان بیش تر از همه آسیب دید.

عبدالواحد موسوی لاری:

اصلاح طلبان باید بامردم هم صدا شوند

جهانبخش محبی نیا، عضو هیات رئیسه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات می گوید: نمایندگانی داریم که برای 
دلالی می آیند و افرادی هستند که شان مجلس را می شکنند؛ ما وجود این افراد را انکار نمی کنیم.

 مواضع و رویکردهایش در مجالس پنجم، ششم، هفتم و هشتم از او یک اصولگرای تمام عیار به نمایش می گذاشت، اما 
یک دوره دوری از پارلمان و بازگشت دوباره به مجلس در دورده دهم گویی از جهانبخش محبی نیا چهره ای دیگر در سیاست 
ساخت، آنقدر که حتی برخی بگویند او یک اصلاح طلب شده است. خودش اما می گوید؛»چون کتک سیاسی از هر دو 
جناح خورده است راه جداگانه ای را درپیش گرفته است.« او که بیش از بیست سال بر روی صندلی های خانه ملت نشسته 
است، حالا دل پری از نادیده گرفتن جایگاه و شأن مجلس از سوی نهادهایی چون مجمع تشخیص، شورای نگهبان و ...دارد 
و البته هم منتقد سرسخت نظارت استصوابی است هم کنایه می زند به نمایندگانی که خودزنی می کنند و با رفتارشان شان 
نمایندگی را زیر سوال می برند. گپ و گفت ما با این نماینده مجلس که در آستانه دهم آذرماه،»روز مجلس« انجام شد، آنجا 
جالب تر شد که صراحتا از ورود برخی چهره ها به مجلس از مسیر دلالی یا برای دلالی سخن گفت. او ابایی ندارد که بگوید 

برخی نمایندگان تریبون مجلس را می فروشند اما این را هم می گوید که نگاه غالب این نیست و نادر و اقل است.
در ادامه  مشروح گفت وگو خبرآنلاینبا جهانبخش محبی نیا می خوانید ؛

آقای محبی نیا! این روزها زیاد می شنویم که گفته می شود دیگر »مجلس در راس امور نیست«، خود شما 
هم سال گذشته گفتید نظارت استصوابی پدر این مجلس را درآورده است، چقدر در راس امور نبودن مجلس 

متوجه نظارت استصوابی است و چقدر متوجه رفتار و عملکرد خود نمایندگان است؟
نظارت استصوابی خیلی تاثیر دارد و قانونی است که خودمان در مجلس دوم تصویب کردیم اما حالا برای اصلاح آن 
اختیاری نداریم. البته حتما نمایندگان هم مقصر هستند و اصلا ذره ای نباید شک کرد ولی حرف این است که ایا این 
مجلس بازوی اصلی نظام هست یا نه. من نظرم این است که تا وقتی مجلس آن جایگاه اصلی و واقعی خود را پیدا نکند 

هم حاکمیت مقصر است، هم نمایندگان مقصر هستند، هم هیات رئیسه مجلس مقصر است.
مجلس را با شورای نگهبان، مجمع تشخیص و ...تضعیف نکنیم

این موضوع را تاکید می کنم که من مباحث را از نظر علمی مطرح می کنم و مبحث من جناحی و سیاسی نیست. برخی 
به من می گویند چپ شده ای در حالی که به جرات می گویم در هیچ نشست اصلاح طلبی مشارکت نداشته ام. من با سران 
اصلاحات هم ملاقاتی نداشته ام یک جلسه ای با موضوع بنزین مطرح شده بود که اقای حیدری نماینده تهران جلسه ای 
تشکیل داده بود و برخی اصلاح طلبان را نیز دعوت کرده بود و از من نیز دعوت شد که من به دلیل آنکه موضوع بنزین بود 

در این جلسه شرکت کردم. حال می گویند این اصلاح طلب شده است و از مواضع خود برگشته است.
من تغییری نکرده ام. عاشق کشور و نظام جمهوری اسلامی هستم، وقتی من می گویم باید به مجلس اعتماد کنیم برای 
این است که این مجلس نماد دموکراسی است و نباید آن را با شورای نگهبان، مجمع تشخیص مصلحت نظام و شورای 

انقلاب فرهنگی آن را تضعیف کرد.
علاقه به رهبری نباید راهی برای عبور از ایست بازرسی های سیاست باشد

من شعارهای مشارکتی ها در مجلس ششم را نمی گویم بلکه می گویم مجلس خودش را به جایی نرساند که مورد تاکید و 
اتکا نباشد، من می گویم چرا باید نقش مجلس در ذهن بخشی از نیروهای انقلابی از قوه قضائیه، شورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام کمتر نشان داده شود. این ها همه فرزندان انقلاب هستند. باور بفرمایید گاهی اوقات تفسیر بدی 
از نمایندگان ارائه می شود. باور کنید نمایندگانی هستند که اگر از دور دوربینی بر روی آنها زوم شود می گویند نسبت به 
رهبری یا اصل نظام موضع دارند اما من با همه اینها صحبت کرده ام و واقعا همه آنها به رهبری علاقه مند هستند آن هم به 
چه زیبایی؛ گاهی به آنها می گویم چرا این موضع را بیان نمی کنید می گویند خصلت فردی ما این است. می گویند برای 
آنکه باید مراقبت کنیم که این تصور به وجود نیاید که این ابراز علاقه برای پاک کردن پرونده و یا راهی برای عبور از معبرها و 
ایست بازرسی های سر راه  سیاست است. گاهی اوقات هم باید برخی اظهار نظرها را به پای عصبانیت ها بگذاریم، بالاخره 
گاهی اوقات ما با فرزندان خود هم دعوا می کنیم و حرفی می زنیم؛ البته که باید مراقبت شود تا حرفی که هزینه ای برای 
کشور و نظام به دنبال داشته باشد بر زبان نیاوریم اما حالا که یک بار هم چنین حرف هایی مطرح شده است خب این همه 

نشان ایثار داشتیم یک بار هم اشتباهی رخ داده است نباید آن صد مورد را به دلیل یک مورد نادیده گرفت.
ما بدون مجلس نمی توانیم جمهوری اسلامی را اداره کنیم

معتقدم نهادهای دیگری که در دامن جمهوری اسلامی  هستند  اگر بخواهند مجلس را تضعیف کنند جمهوری اسلامی 
را تضعیف کرده اند. این یک واقعیت است که ما بدون مجلس نمی توانیم جمهوری اسلامی را اداره کنیم و نیاز به یک 

زندگی در مقیاس جهانی داریم.
فروختن تریبون مجلس، اقل و نادر است و نمی توان گفت هرکسی به منصبی رسید حتما تریبونی را در اختیار دولت یا 

دیگر نهادها قرار داده است حتما این چنین نیست. اما برخی ها هم اینکار را کردند و اتفاقا به سعادت هم رسیدند.فراموش 
نکنیم همسایگان  ما، دشمنان ما چشمشان به این کشور است همین اسرائیل با این نخست وزیر بدقلق و آشفته ای که دارد 
فقط منتظر است تا یک ایرادی از ما بگیرد. آنها می خواهند بگویند ما دموکراسی نداریم مسلم است که رقابت ها و نهادهای 
دموکراسی ما که مجلس نمود بارز آن است را رصد می کنند و می خواهند ببینند وقتی در کشور ما گفته می شود مجلس در 

راس امور است یا ریل گذاری قوانین از مسیر مجلس می گذرد آیا واقعیت دارد.
فردی که می گوید مجلس غلط می کند، به جمهوری اسلامی تیر می زند

گاهی اوقات افرادی که خود را دلسوز نظام می دانند حرف های بی ادبانه ای می زنند غافل از آنکه این حرف ها تیر به 
جمهوری اسلامی است؛ می گوید »مجلس غلط می کند ... « این فرد در حال غرق شدن است. یا بعضی نمایندگان 
خودزنی می کنند؛ برای رسیدن به انگور ریشه تاک را می زنند درحالی که وقتی ریشه تاک را بزنی دیگر انگوری نداری آن 

را بخوری مجبور می شوی شراب درست کنی شراب هم که حرام است.
استعفا دادن نماینده که علاج کار نیست

آقای محبی نیا شما می گویید مجلس شان خود را مثل گذشته ندارد، این نقد از زبان نمایندگان دیگری هم 
مطرح می شود، پس این کورس گذاشتن ها برای رسیدن به صندلی پارلمان برای چیست؟ اگر این اظهارات از 
روی دلسوزی است مثلا می توان گفت شما چرا دوباره کاندیدا شدید و به مجلس برگشتید؟ چرا منتقدان این 

موضوع استعفا نمی دهند و ...
ببینید استعفا که نجات بخش نیست. تصور کنید شما یک چوپان هستید وقتی آب و هوا خوب نیست یا مرتع خوبی 
ندارید آیا رها می کنید و می روید؟! من اگر از مجلس استعفا بدهم چه راه نجاتی وجود دارد؟ استعفا دهم که بی صاحب 
بماند؟ بنابراین استعفا علاج کار نیست. این را هم بگویم در بطن سیاست و تاریخ سیاست استعفا را به یک ابزار سیاست 

تبدیل کرده ایم که خواسته ایم با آن حرمت شکنی کنیم این موضوع ذائقه مردم ما و نخبگان ما را تلخ کرده  است.
بعضی نمایندگان خودزنی می کنند

بحث دیگری که وجود دارد این است که می پرسید چرا عملکرد مجلس فربه نیست؟ همانطور که گفتم ما در همین 
مجلس گاهی خود نابودسازی می کنیم و این موضوع در قوای دیگر هم مشاهده می کنیم. در بعضی مواقع بنیان یک 
نظام، یک نهاد، یک ارگان و ... محکم است که از بیرون نمی توان هیچ خدشه ای به آن وارد کرد اما از درون فعل و انفعالاتی 

می توان صورت داد که این روند خودنابودسازی را تسریع می کند. در مجلس بعضی از دوستان ما خودزنی می کنند.
برخی افراد بی ادب که حاشیه امنی دارند، به مجلس توهین می کنند

مصداق این خودزنی ها کجاست؟
یکی از این خودزنی ها اینجاست که بدون آنکه عملکرد و کارکرد مجلس، کمیسیون، صحن و هیات رئیسه را بررسی 
کند از »ب« »بسم الله« می گوید این مجلس ناکارآمد است یا به این مجلس هیچ امیدی نیست و این مجلس هیچ کاری 
نمی تواند بکند و ... بیرون از مجلس هم آنهایی که لیست شان رای نیاورده است یک جوب آبی راه می اندازند و با این پساب 
مسموم دخانی درون مجلس ترکیب می شود و این متریال ذهنی را ایجاد می کنند که مجلس ناکارآمد است. از سوی دیگر 
هم افرادی که حاشیه امن دارند و اتفاقا بی ادب هم هستند علیه یک نهادی که نماد اراده ملت و نظام جمهوری اسلامی 

است سخنرانی ها و توهین ها می کنند. این گونه است که جریان خودنابودسازی به راه می افتد.
ببینید ما نباید فکر کنیم که فقط ما با مشکل مواجه هستیم واقعیت این است که لیبرالیسم در بحران است؛ حالا 
مارکسیست ها را که عملکردشان را دیدیم اما لیبرالیسم هم اوضاع خوبی ندارد. امروز یکی از دغدغه های دانشگاه های 
آمریکا این است که اجازه ندهند از دل این لیبرالیسم ترامپ فاشیسم بیرون بزند؛ که امروز اگر فاشیسم بیرون نزده باشد 
پوپولیسم را می توانیم ببینیم و بدتر از آن عوام فریبی است. ما فکر می کنیم بدون ارتباط با دنیا کار می کنیم اما این طور 

نیست همه دنیا می تواند بر ما تاثیر می گذارد.
برخی برای دلالی به مجلس می آیند

قبول دارید امروز نمایندگی تبدیل شده است به یک برند پول ساز و پر قدرت و اساسا بسیاری برای رسیدن 
به همین پول و قدرت به سراغ نماینده شدن می روند؟

بله این موضوع قطعا و بدون شک وجود دارد اما ای کاش بتوانیم این موضوع را به یک کمیت مطلق و یک عدد و یا یک 
نسبت مشخص تبدیل کنیم. من نمی توانم بگویم چه تعداد از این افراد وجود دارد اما می گویم بله نمایندگانی داریم که 

برای دلالی می آیند و افرادی هستند که شان مجلس را می شکنند؛ ما وجود این افراد را انکار نمی کنیم.
حضور آقازاده برخی نمایندگان در مهمانی های نامناسب یک آسیب است

البته نمایندگانی هم داریم که با دلالی بعضی ها به پارلمان وارد می شوند و اصلا صلاحیت ندارند. بعضی مواقع ما 

کاندیداهایی داریم که صلاحیت ندارند و با مانع هم رو به رو می شوند اما در برخی موارد شاید این اتهام به آقایان شورای 
نگهبان وارد نباشد اما برخی آقازاده های نمایندگان در این آلونک ها  و در برخی مهمانی های نامناسب و نشست ها 
متاسفانه دیده می شوند که این ها آسیب هایی است که وجود دارد. اما واقعیت این است که از این دریچه چند نفر در نهایت 

می توانند وارد شوند.
اسامی نمایندگانی که دلالی می کنند را افشا کنیم

من نظرم این است که سیاه نمایی هم نکنیم و اگر چند نفر واقعا نقش نمایندگی که نقش زیبایی در قامت سیاسی است 
را تبدیل به امر دلالی می کنند اینها را افشا کنیم و ثانیا برخورد کنیم و ثالثا بعد از پایان دوره نمایندگی دوره استیضاح آنها 
توسط ملت فرا می رسد. ملت وقتی برای چند بار به او رای ندادند راه آنها هم بسته می شود. بله یکی از آسیب های جدی 
و اساسی پارلمان همین امر دلالی است که البته یک ایرادی هم به نهادهایی که نقش تنویر افکار را به عهده دارند از جمله 
شما رسانه ها، روزنامه ها و صدا وسیما وجود دارد که زندگی زیبایی را برای مردم ترسیم می کنند در حالی که باید این را به 

مردم بگویند که نمایندگی برای پیش قدم شدن فلان پیمانکار و یا آمدن فلان مدیر شرکت نیست.
 امروز شاید ۹0 درصد مردم فکر می کنند نماینده باید برای اشتغال کاری کند درحالی که این موضوع اصلا در حوزه 
وظایف نمایندگی نیست اما وقتی مردم یک حوزه انتخابیه چنین انتظاری دارد طبیعی است که یک نماینده باید برود و 
به قول معروف دم یک ارگانی را ببیند تا بتواند دو نفر را سر کار بگذارد. یا مثلا از نماینده می خواهند وام برایشان درست 
کند نماینده هم که نمی تواند بگوید کار من نیست رسانه ها هم که در این زمینه کمک کند که بگوید خزانه دست دولت 

است.
فروختن تریبون مجلس نادر و اقل است اما...

شما در مصاحبه ای گفته بودید در زمان دولت احمدی نژاد که آن زمان فکر می کنم نماینده مجلس هفتم یا هشتم بودید 
به شما پیشنهاد شده بود که له یا علیه فردی از تریبون مجلس صحبت کنید تا شما را برای پست وزارت معرفی کنند یا 

سمتی به شما بدهند هرچند شما این پیشنهاد را نپذیرفتید اما به نظرتان چقدر این تریبون فروشی ها وجود دارد؟
این هم اقل و نادر است و نمی توان گفت هرکسی به منصبی رسید حتما تریبونی را در اختیار دولت قرار داده است حتما 

این چنین نیست.
منظور من فقط دولت نیست هر ارگان و نهاد دیگری که...

بله این یکی از موارد اقل و نادر است که البته برخی ها هم پذیرفتند و اتفاقا به سعادت هم رسیدند.
وزرایی داریم که تا سوالی از آنها می شود، متوسل به دعا می شوند

در همین مجلس؟
بگذریم... اما واقعا در اقلیت قرار دارند. ما وزرایی داریم که واقعا لیاقت وزارت دارد وقتی از او سوال می شود واقعا سوال را 
جواب می دهد و انقدر هم به لحاظ بلوغ سیاسی پخته است که عتاب و تشویق را یکی می بیند در مقابل وزرایی هم داریم 
که تا سوالی از انها می شود سر درد می گیرد و به انواع دعاها متوسل می شوند. اما به هر حال این موارد وجود دارد. یک نکته  

مهمی که وجود دارد این است که ما نوادر را به جای نگاه غالب تصور نکنیم.
از دو جناح راست و چپ کتک سیاسی خورده ام 

شما  گفتید نه گرایش چپ دارم و نه راست در مجلس هم که می گویید عضو فراکسیون خاصی نیستید 
چرا این رویه را انتخاب کردید؟ به نظرتان این یک ایراد نیست که تابلوی گرایش سیاسی تان را مشخص نکردید؟

ببینید من کتک این دو جناح را خورده ام. زمانی به یک سمت و سویی رفتم و اتفاقا تند هم بودم اما سن و تجربه و مطالعه 
به من آموخت که باید لحاف این کرسی را بالا بزنم تا ببینم این گربه ای که بالای کرسی مهر و محبتی به ما نشان می دهد زیر 
کرسی چند بچه خوابانده است. لذا این جناح ها خیلی به شعارهایی که می دهند وفادار نیستند. حالا متاسفانه بگویم و یا 
خوشبختانه من آرمانگرا هستم اما در آنها صداقت ندیدم. خیلی مواقع در مجلس دیدم که اتحاد این دو جناح می توانست 
باعث تقویت و پیشرفت کشور شود اما این کار را نکردند یا در مواردی مشاهده کردم که به دلایل گرایشات جناحی به یک 

طرح ملی رای ندادند.
حقیقت در خانه های سیاست بازان دفن می شود

من با گوش های خودم در همین مجلس می شنیدم که طرحی یا لایحه ای در مجلس مطرح می شد می گفتند این را 
چپی ها داده اند یا این را راستی ها دادند حواست باشد... لذا دیدم این ها به گونه ای عمل نمی کنند که این بدن نظام 
و کشور به حرکت دربیاید. به قول مولانا که می گفت دیدم آب روان چطور در میان شن ها پنهان می شد حقیقت هم در 
این خانه های سیاست )البته سیاست به معنای سیاست بازان( دفن می شود شاید هم من اشتباه می کنم و شاید هم این 

آشفتگی مقدمه ای است برای رسیدن به روشنایی.  



استاندار قم با بیان اینکه سرانه آموزشی استان از عقب 
کتمان  قابل  غیر  این معضل  و  رنج می بَرد  مزمن  ماندگی 
و  وضعیت  این  از  شدن  خارج  راهکارهای  گفت:  نیست، 

رسیدن به میانگین کشوری را باید احصا کنیم.  
بهرام سرمست روز شنبه درجلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: 
برای تحقق این هدف برخی از مسائل در داخل استان قابل 

مدیریت است.
وی اهمیت حمایت های نمایندگان قم در مجلس شورای 
اسلامی را مورد توجه قرار داد، و بیان داشت: باید در بودجه 
استان به مساله فروش زمین های تجاری و خرید فضاهای 
آموزشی دربافت فرسوده و مناطقی که کمبودهایی وجود 

دارد، توجه شود.
آموز  دانش  هر  ازای  به  آموزشی  فضای  سرانه  میانگین 
درکشور ۵.۲ متر مربع و در قم ۴.۲ مترمربع می باشد. وی 
بیان داشت: فضاهای آموزشی قم از نظر کمی دارای مشکل 
جدی می باشد، لذا استفاده از ظرفیت خیران مدرسه ساز 
ضروری است چون در مقایسه با میانگین کشوری فعالیت 
زمین  اختصاص  با  نیز  را  پتانسیل  این  و  داشتند  خوبی 

می توانیم فعالتر کنیم. 
وی با تاکید بر استفاده از ظرفیت اوراق تسویه خزانه برای 
این موضوع گفت: معاون عمرانی استانداری این مساله را 
پیگیری و نمایندگان نیز حمایت کنند تا بتوانیم  سازمان ها و 

دستگاه های نظارتی را با این موضوع همراه کنیم.

سرمست ادامه داد: به منظور توجیه این مساله در فرصت 
های  دستگاه  و  برگزار  را  مشترکی  جلسه  یک  مانده  باقی 
واقعا  شرایط  چرا  که  کنند،  ریسک  مقداری  نیز  اجرایی 
اضطراری و نیاز است که این بحث ها ای آموزشی را دنبال 
نمایند. استاندار قم با اشاره به وجود ۴0 هزار دانش آموز اتباع 
در این استان گفت: برای جبران کمبود فضاهای آموزشی 
قم باید از ظرفیت کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل 
متحد نیز استفاده شود، و در این زمینه هم نمایندگان استان 
کمک کنند و مکاتبه ای صورت گیرد، و در سطح ملی این 

بحث را دنبال کنیم. 
وی همچنین شاخص های آموزشی این استان را به لحاظ 
کیفی مطلوب توصیف کرد و افزود: این  نشان دهنده آن است 
که درشرایط کمبود فضاهای آموزشی، از نظر کسب رتبه های 
مختلف بویژه درکنکور سراسری با موفقیت های خوبی مواجه 

بودیم که این قابل تقدیر است.
نهضت تامین زمین برای احداث فضاهای آموزشی 

درقم فعال شود
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه 
گفت: درحال حاضر یکی از مهمترین موانع موجود برای 
تامین فضاهای آموزشی درقم از طریق کمک های خیران، 
نبودن زمین است از این رو باید نهضت تامین زمین را در این 

استان فعال کنیم. 
اظهار  ذوالنوری  مجتبی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
داشت: ما زمانی می توانیم دراستان برای توسعه فضاهای 

که  باشیم،  داشته  خوبی  جذب  ملی  منابع  از  آموزشی 
حمایت های خیران قوی باشد. 

وی بیان داشت: خیران مدرسه ساز استان برغم توانایی که 
درساخت و ساز مدرسه دارند، ولی زمین مورد نیاز برای این 

کار را ندارند.
وی خاطرنشان کرد: برخی از خیران تمایلی به تکمیل 
طرح های نیمه تمام آموزشی ندارند، و می خواهند به صورت 

مستقل این کار را انجام دهند.
ذوالنوری ادامه داد: به همین علت باید برای شروع طرح، 
زمین مورد نیاز را برای آنها تامین کنیم، تا این امکان که از 

منابع ملی چیزی را جذب کنیم، وجود داشته باشد. 
وی گفت:  اگر نهضت تامین زمین را دراستان ایجاد کنیم، 
گزارش های جذب منابع در دوره های بعدی متفاوت خواهد 
را  لازم  حمایت های  نیز  استان  مجلس  نمایندگان  و  بود، 
انجام می دهند.  وی همچنین با بیان اینکه دراین خصوص 
زمین هایی را دراختیار دولت به معنای حاکمیت داریم، یادآور 
شد: باید کاربری برخی از زمین ها را تغییر بدهیم تا دراختیار 
شهرداری قرار بگیرد و دراحداث فضاهای آموزشی استفاده 

شود.
تحصیل ۶7درصد دانش آموزان قمی در مدارس 

دو شیفته 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم  نیز در 
این جلسه با اشاره به وضعیت مدارس تک شیفت و دو شیفت 
استان گفت: حدود ۶7 درصد دانش آموزان در مدارس دو 
شیفت و 33 درصد در مدارس تک شیفت مشغول به تحصیل 
هستند.  محسن پور گلیان وضعیت جمعیت دانش آموزی 
استان قم در دو رده دولتی و غیردولتی را مورداشاره قرار داد و 
اظهار داشت: ۵ درصد از ۲۵۶ هزار دانش آموز استان قم در 

مدارس روستایی مشغول به تحصیل هستند.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم افزود: 
از تعداد ۲۵۶ هزار دانش آموز استان، 8۹ درصد در مدارس 
دولتی مشغول به تحصیل هستند که 113 هزار دانش آموز 

پسر و مابقی دانش آموز دختر هستند.
وی با اشاره به وضعیت مدارس تک شیفت و دو شیفت 
استان قم گفت: حدود ۶7 درصد دانش آموزان در مدارس دو 
شیفت و 33 درصد در مدارس تک شیفت مشغول به تحصیل 

هستند.
به وضعیت سرانه آموزشی استان قم  با اشاره  پور گلیان 
به کل کشور ابراز کرد: ۹۲1 هزار مترمربع فضای آموزشی 
استان قم بوده و سرانه آموزشی استان ۴/۲7 است که رتبه 

استان قم ۲7 کشوری به لحاظ سرانه آموزشی است.

آیت الله اعرافی:

جوانان باید با آموزه های ایثار و شهادت 
آشنا شوند

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت:  توجه به آموزش و پرورش و آشنا 
ساختن نسل جدید با آموزه های ایثار و شهادت امری ضروری است که باید 

مورد توجه قرار گیرد.
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر شنبه در دیدار با نماینده ولی فقیه در سپاه 
استان قم و ستاد کنگره ملی شهدای استان قم که در دفتر مدیر حوزه های 
علمیه برگزار شد، بزرگداشت یاد و نام شهدا و برگزاری کنگره شهدا را برخوردا از 
اهمیت بسیار دانست و افزود: ما هرچه داریم به برکت شهدا و ایثارگران است. 
وی با تأکید بر اینکه فرهنگ ایثار و شهادت روح و جان ماست و به ما هویت 
می دهد، تصریح کرد: نباید از هیچ تلاشی در زمینه گسترش فرهنگ ایثار و 
شهادت مضایقه کرد. مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور استفاده از مقوله 
هنر در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت را امری بسیار مهم و اساسی دانست 
و افزود:  هنر به راحتی می تواند یک گفتمان و حقیقت را ارائه دهد بنابراین 
نباید در برگزاری کنگره شهدا از این عرصه مهم و تأثیرگذار غفلت شود. وی 
بیان کرد: خلق یک سرود ماندگار، تئاتر خوب، کلیپ های تأثیرگذار، فیلم، 
گرافیک، خطاطی و عرصه های مهم دیگر در هنر از مسائلی است که کمک 
زیادی به ماندگاری فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه می کند و می توان در 
هر بخش هنرمندان را به کار گرفت. آیت الله اعرافی گفت:  توجه به آموزش 
و پرورش و آشنا ساختن نسل جدید با آموزه های ایثار و شهادت امری ضروری 
است که باید مورد توجه قرار گیرد. وی اظهار داشت:  در آموزش وپرورش برای 
آشنایی نسل جوان با فرهنگ ایثار و شهادت باید اقدامات بسیاری انجام 
گیرد. عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: همچنین تحصیل بیش از ۶0 
هزار دانشجو در قم نیز باید مورد توجه قرار بگیرد و متناسب با نیاز و ذائقه 
دانشجویان طراحی صورت گرفته و در حوزه شهدا کار شود. وی با بیان اینکه 
انجام کارهای سطحی و شکلی و بدون عمق از آفت های کار دینی است، 
اظهار داشت: باید تلاش شود تا کارهای دینی از  معضل  سطحی بودن 
دور شود تا بتواند تأثیرگذاری خوبی روی مخاطب داشته باشد که البته کاری 
سخت و دشوار است. آیت الله اعرافی گفت: راه اندازی موزه شهدای استان 
امری ضروری است که باید مورد توجه قرار گیرد. وی ابراز کرد: نکته اصلی 
در برپایی این کنگره مردمی بودن و اثربخش بودن آن است که این کار باید با 

محتوای غنی و برآمده از انگیزه باشد تا بر مخاطب اثر بگذارد.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم خبرداد

راه اندازی سامانه »قمیار« برای خدمت به 
شهروندان

 معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم با اشاره به راه اندازی سامانه 
»قمیار«، افزود: 18 خدمت شهرسازی از طریق سامانه قمیار بدون حضور در 
شهرداری می توان دریافت کرد. محسن رنجبربا اشاره به اجرای طرح »قمیار« 
در قم افزود: قمیار سامانه ای است که در پرتال شهرداری قرار دارد و مردم 
با دسترسی به آن خدمات الکترونیک را از شهرداری دریافت می کنند. وی 
گفت: بالغ بر 18 خدمت شهرسازی از طریق سامانه قمیار بدون حضور در 
شهرداری می توان دریافت کرد. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری 
www. قم تصریح کرد: شهروندان می توانند به سایت شهرداری به آدرس
qom.ir مراجعه کرده و پس از ثبت نام، با سیستم های موجود احراز هویت 
صورت می گیرد و پیامکی برای فرد ارسال می شود که می توانند از خدمات 
قمیار استفاده کنند. وی گفت: تخفیفات مربوط به صدور پروانه ساختمان 
و مصالح ساختمانی که از اول آذرماه آغاز شده و تا ۲۲ بهمن ماه ادامه دارد 
را می توان از طریق این سامانه دریافت کرد. رنجبر اظهار داشت: استفاده از 
سامانه قمیار ابتدا در منطقه پنج شهرداری به صورت پایلوت انجام شد اما 
اکنون برای همه شهروندان قابل استفاده است. وی گفت: تبلیغات لازم برای 
آشنایی مردم با سامانه قمیار در حال انجام و فضای لازم برای ارائه اطلاعات در 
سامانه فراهم است که تا حد ممکن اقدامات به صورت اینترنتی انجام می شود 

و در صورت نیاز از فرد می خواهند که به صورت حضوری مراجعه کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  تاکید کرد

لزوم فرهنگ سازی برای دفن اموات در 
بهشت معصومه)س(

معاون خدمات شهری شهرداری قم از تلاش برای افزایش نگاه معنوی مردم 
به آرامستان بهشت معصومه)س( خبر داد. سیدامیر سامع با اشاره به اقدامات 
شهرداری در راستای افزایش اقبال مردم به دفن اموات در آرامستان بهشت 
معصومه)س(، اظهار کرد: یکی از راهبردهای اصلی که سازمان آرامستان 
ها در برنامه راهبردی خود پیش بینی کرده است، بحث اقبال قوی تر مردم 
برای نگاه معنوی به بهشت معصومه)س( است که در این زمینه تا حدودی 
موفق عمل کرده ایم. معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه از نظر 
حقوقی و قانونی نیز به دنبال این هستیم که دفن اموات در آرامستان های 
سطح شهر را محدود کرده و دفن اموات را به سمت بهشت معصومه)س( 
هدایت کنیم. سامع بیان کرد: در کنار اقدامات حقوقی و قانونی برنامه های 
فرهنگی نیز می تواند در این زمینه بسیار راهگشا باشد و در عین حال بهره بردن 
از تجربیات مدیران سازمان آرامستان های کلانشهرهای کشور می تواند مؤثر 
باشد. وی با تاکید بر اینکه باید به مرور دفن اموات در آرامستان ها و در جوار 
بقاع امامزادگان در شهر محدود و ممنوع شود، خاطرنشان کرد: البته با مصوبه 
شورای اسلامی شهر قم و شورای برنامه ریزی استان این مساله ممنوع شده اما 
همچنان به دلیل اقبال معنوی به این فضاها امکان حذف کامل دفن اموات 
در این آرامستان ها به وجود نیامده است. معاون خدمات شهری شهرداری قم 
گفت: به دنبال تغییر نگاه مردم به بهشت معصومه)س( و فرهنگ سازی در 
این زمینه هستیم و این مسئله را از مبادی قانونی و حقوقی نیز دنبال می کنیم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

مسائل اقتصادی بر میزان جمع آوری 
پسماند خشک اثر مستقیم دارد

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: مسائل اقتصادی بر 
میزان جمع آوری پسماند خشک اثر مستقیم دارد.

سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به شرایطی که در حوزه مدیریت پسماند 
خشک در سطح شهر اثرگذار است، اظهار کرد: شرایط اقتصادی که موجب 
می شود که ارزش ریالی پسماندها افزایش پیدا کند و به همین خاطر این امر 
تاثیر در کسب و کار مدیریت پسماند خشک در سطح شهر دارد و گاها مشاهده 
می شود حجم زیادی از افراد به عنوان دوره گرد یا زباله گرد داریم. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر اینکه این افراد به دلیل 
مشکل اقتصادی و انتفاع بیشتر اقدام به جمع آوری پسماند خشک از سطح 
شهر کرده و تنش هایی در حوزه مدیریت پسماند ایجاد می کنند، تصریح کرد: 
سعی کردیم این افراد را جمع آوری کنیم و تعهد بگیریم و اگر علاقمند به کار 
در این حوزه هستند با پیمانکاران زیرمجموعه سازمان کار کنند. میرابراهیمی 
با بیان اینکه به دلیل همین موارد، میزان جمع آوری پسماند خشک در شهر 
متغیر است، افزود: تلاش مجموعه سازمان مدیریت پسماند به این سمت و 
سو است که جمع آوری پسماند خشک در شهر ساماندهی شده و در راستای 

کاهش هزینه های شهر تفکیک از مبدا در دستور کار شهروندان قرار گیرد.

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم  خبرداد

افزایش میزان استفاده از جایگاه ها ی 
سوخت CNG  درقم

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  عامل  مدیر 
شهرداری قم گفت: میزان استفاده از جایگاه ها ی سوخت CNG نسبت به 
گذشته، رشد قابل توجهی داشته و این نشان دهنده اقبال مردم به سوخت پاک 
بعد از موضوع گرانی بنزین است. علیرضا مظفری با اشاره به رشد قابل توجه 
استفاده از جایگاه ها ی سوخت CNG، عنوان کرد: تعداد 10 جایگاه  در استان 
قم زیر نظر سازمان میادین شهری شهرداری قم است که اکنون در حال فعالیت 
هستند. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
 CNG شهرداری قم در ادامه افزود: میزان استفاده از جایگاه ها ی سوخت
نسبت به گذشته، رشد قابل توجهی داشته و این نشان دهنده اقبال مردم به 
سوخت پاک بعد از موضوع گرانی بنزین است.  مظفری در خصوص جمع آوری 
جایگاه های LPG گفت: با توجه به این که استفاده از LPG برای دولت مقرون 
به صرفه نبود و همچنین برای حمل و نقل به تجهیزات ماشینی نیاز داشت که 

این مسئله امری خطرآفرین بود و جایگاه های LPGجمع آوری شد.

آخرین وضعیت روح الله زم در زندان
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، با اشاره به برخی شایعه ها مبنی بر رخداد 
اتفاقی برای زم در زندان، تاکید کرد: »در پرونده زم علاوه بر مسائل امنیتی، حفظ جان متهم هم حائز 
اهمیت است و باید مراقب بود. محمدجواد جمالی نوبندگانی، نماینده فسا و نایب  رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی، با اشاره به انتشار اخباری مربوط به پرونده روح الله زم، سرکرده کانال 
تلگرامی آمدنیوز گفت: »من فکر می کنم باید اجازه دهیم در مورد مسائل امنیتی، ابتدا حریم های امنیتی 
حفظ شود. ثانیاً اگر اطلاعات غیررسمی و رسمی هم به دست ما می رسد، شاید به ادامه کار امنیتی و 
تحقیقات ضربه بزند، بنابراین باید در اعلام آن دقت شود.«او با ذکر اینکه هنوز خبری در مورد پرونده زم 
از سوی مقامات اعلام نشده است، ادامه داد: »ممکن است برخی از اخبار مربوط به پرونده زم موثق و 
تایید شده نباشد. چون هنوز یک مقام رسمی درباره پرونده او اظهار نظر نکرده است. حتی در مورد نحوه 
دستگیری زم هم کلی گویی شد و هیچ کس رسما از مقامات، تلویزیون و جراید جمهوری اسلامی اعلام 
نکرده که زم در کجا دستگیر شده است.« این نماینده مجلس تاکید کرد: »به نظر می رسد زمانی که 
قضیه ای تازه و در دست تحقیق است، انتشار و اعلام اخبار غیررسمی کار درستی نیست. منافع ملی بر 

تمامی مسائل باید ارجحیت داشته باشد. در پرونده زم نباید به دنبال تسویه حساب ها باشیم.
 

اعلام موجودیت ائتلاف بزرگ نیروهای انقلاب اسلامی قم
ائتلاف بزرگ نیروهای انقلاب اسلامی قم )ابناء قم( اعلام موجودیت کرد. به گزارش ایسنا، در اطلاعیه 
ای که از سوی هیات اجرایی این ائتلاف منتشر شده، آمده است:پس از جلسات مکرر بین احزاب؛ 
تشکل ها و چهره های شاخص انقلابی قم و در راستای کارجمعی حداکثری جهت نیل به اهداف مقدس 
انقلاب اسلامی و در لبیک به بیانه گام دوم رهبر معظم انقلاب امام خامنه ای مدظله العالی و برای ایجاد 
فضای امید و نشاط در جامعه و بهره مندی از ظرفیت عظیم نیروهای جوان و انقلابی؛ ائتلاف بزرگ 
نیروهای انقلاب اسلامی استان قم )ابناء قم( تشکیل گردید.این ائتلاف متشکل از احزاب اصولگرا 
،گروه ها ،تشکل ها، نمایندگانی از اقشار مختلف به ویژه علماء، فضلاء اندیشمندان، دانشگاهیان چهره 
های شاخص و جوانان پرشور و انقلابی قم می باشد. در همین راستا و در اولین گام؛ از عموم احزاب 
اصولگرا ،اشخاص و چهره های انقلابی استان قم برای حضور حداکثری در انتخابات دعوت به همکاری و 
همفکری به عمل می آید.تا ان شاءالله با خرد جمعی، کاندیداهایی در شأن شهر کریمه اهل بیت حضرت 
فاطمه معصومه ) سلام الله علیها( را برای ورود به مجلس شورای اسلامی به مردم شریف استان  قم معرفی 

نماید.

وضعیت بارش ها در کشور طی دو ماه آینده 
احد وظیفه رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی کشور ضمن اشاره به 
اینکه از ابتدای مهر ماه تاکنون بارش ها در کشور در محدوده نرمال بود، گفت: مدل های عددی نشان 
می دهد که بارش ها در کشور طی دی ماه و به ویژه بهمن ماه کمتر از حد نرمال باشد. به گفته وی 
بیشترین بارش ها از ابتدای مهر ماه تاکنون به ترتیب در استان های گیلان، مازندران و قزوین رخ داده 
است و استان هایی مانند تهران، البرز، قزوین، فارس، قم و یزد بارشی بالاتر از بلند مدت و نرمال خود 
داشتند.وظیفه ادامه داد: به طور کلی بارش هاب امسال در کشور نسبت به بلند مدت تا حدودی در حد 

نرمال و بیش از حد نرمال است اما نسبت به سال گذشته کمتر است.

چرا ایرانیان اینقدر در دادگاه شکایت می کنند؟ 
 رییس دیوان عالی کشور گفت بی اطلاعی شهروندان از قوانین یکی از علت های اصلی تشکیل 
پرونده های زیاد در دادگاه هاست که برای حل این مشکل و کاهش آنها باید فعالیت های فرهنگی و 
اطلاع رسانی در کشور افزایش یابد.حجت الاسلام "سیداحمد مرتضوی مقدم" جمعه  شب در جمع 
شهروندان و حقوقدانان بسیجی در مسجد امیر چقماق یزد افزود: باید مردم را به نحو مناسب در جریان 

مقررات مختلف کشور قرار دارد که تحقق این مهم نقش موثری در حل بسیاری از مشکلات دارد.

١8 محکوم ایرانی از تایلند به کشور منتقل شدند
معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزیر دادگستری و رئیس کمیته انتقال محکومان جمهوری اسلامی 
ایران گفت: ١٨ تن از محکومان زندانی ایرانی که سالها دوران محکومیت خود را در زندان های تایلند می 
گذرانیدند در دو نوبت به کشور منتقل و تحویل مسئولان ذیربط شدند. محمود عباسی در این باره افزود: 
اتهام بیشتر این افراد قاچاق مواد مخدر بود و این محکومان باید ادامه محکومیت خود را در زندان های 

کشور بگذرانند.

گرانی بنزین بر قیمت مسکن بی تاثیر است
رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: برخی تصور می کنند که، چون بنزین گران شده پس مسکن هم 
گران خواهد شد. شک نکنید که، چون قدرت خرید متقاضیان مسکن پایین است قیمت مسکن افزایش 
نمی یابد، چون اصلًا کشش رشد قیمت برای مسکن قابل تصور نیست. تجربه نشان داده است که وقتی 

قدرت خرید پایین باشد هیچ مؤلفه ای نمی تواند قیمت مسکن را تحت تأثیر قرار دهد.

صالحی: اقدام بازرس آژانس در راستای خرابکاری بود 
 صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان با بیان اینکه ایران اقدام اخیر بازرس آژانس را در راستای 
خرابکاری صنعتی می بیند، گفت: مستندات حمل مواد مشکوک توسط بازرس آژانس را در اختیار داریم.

سازمان زندان ها: ۶۰ درصد زندانیان اعتیاد دارند 
دکتر تشکریانمدیرکل بهداشت و درمان سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور، گفت: بیش 

از ۶0 درصد زندانیان به مواد مخدر اعتیاد دارند، بنابراین باید آنها را تحت درمان قرار دهیم.

رئیس اداره پیش بینی هواشناسی استان قم  خبرداد

پایداری آلودگی هوا تا دوشنبه در آسمان قم
رئیس اداره پیش بینی هواشناسی استان قم از پایداری هوا و ادامه وضعیت آلودگی از روز جمعه، 

هشتم، تا عصر روز دوشنبه، 11 آذر ماه در قم خبر داد. 
محمد رضا قاضی با رد کردن نظراتی که منشأ آلودگی را بین قاره ای یا بین شهری می¬دانند، گفت: 
آلودگی هوای قم، منشأ داخلی و استانی دارد و در بخش ها و شهرهایی که آلاینده های بیشتری داریم، 
شاهد آلودگی بیشتر نیز هستیم، چنانکه در شکوهیه به دلیل وجود مراکز صنعتی و آلاینده های 
صنعتی، خط آلودگی به دلیل پدیده وارونگی دما کاملًا مشخص و مشهود است، امّا پدیده آلودگی در 
کهک یا دستجرد به دلیل میزان پایین آلاینده ها به صورتی که در شهرک های صنعتی یا شکوهیه وجود 

دارد، نیست و کمتر اتفاق می افتد.
وی اظهار کرد: میزان آلودگی هوای قم، عصر روز شنبه به دلیل وزش باد، موقتاً کاهش یافت اما 

آلودگی در روزهای یکشنبه و دوشنبه وجود خواهد داشت.
  قاضی درباره شرایط تشدید آلودگی به سه مورد اشاره کرد و گفت: هوای آرام و بدون باد، یکی از دلایل 
پایداری آلودگی است چرا که وزش باد و ایجاد تلاطم در هوا، موجب مخلوط شدن دمای هوا در سطوح 
مختلف شده و مانع از شکل گیری پدیده وارونگی هوا و آلودگی می شود. به علاوه در شهری مثل قم که 

مانند تهران با کوه احاطه نشده وزش باد باعث خروج سریعتر ذرات آلاینده از منطقه می شود.
قاضی ادامه داد:  هوای صاف و بدون ابر در فصل سرد سال نیز احتمال ایجاد وارونگی و آلودگی 
را افزایش می دهد، چرا که وجود پوشش ابری در آسمان، سبب جذب پرتوهای مادون قرمز تابشی 
از سطح زمین و گرم تر شدن لایه هوای نزدیک به زمین می شود، در نتیجه در هوای ابری،  احتمال 

وارونگی کمتر است.
قاضی افزود: طولانی بودن شب ها در پاییز و زمستان نیز، شرایط را برای آلودگی مساعد می کند. چرا 
که  در شب های طولانی، زمین برای باز تابش انرژی جذب شده در روز فرصت کافی خواهد داشت و 
به همین دلیل هر چه شب طولانی تر باشد، سطح زمین سردتر و ضخامت لایه وارونگی بیشتر خواهد 

شد.
وی در پایان گفت:  پدیده وارونگی دما، باعث آلودگی و پدیده بندال باعث پایداری وضعیت جو 
می شود. پدیده بندال یک پدیده بزرگ مقیاس در حد قاره است و به جریانات جوی مربوط می شود. این 
پدیده مستقیماً در افزایش آلودگی نقش ندارد ولی از آنجا که باعث می شود شرایط جوی برای روزهای 

متمادی بدون تغییر باقی بماند شرایط را برای انباشت آلاینده های جوی فراهم می کند.
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بهترین شما خوش خوترین شماست؛ 
آنان که الفت می  گیرند و الفت 

می  پذیرند.
یکشنبه - دهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4930

استاندار قم :

سرانه آموزشی استان از عقب ماندگی مزمن رنج می بَرد 

مطالعه تنها راه رشد و پیشرفت

 مدیرکل حج و زیارت استان قم گفت:  ودیعه گذاران حج تمتع که از استان قم برای حضور 
https:// در این سفر معنوی ثبت نام کرده اند، هرچه سریع تر اطلاعات خود را در سامانه

reserve.haj.ir تکمیل کنند. 
مهدی صالحی بیان کرد: مبنای تخصیص کاروان حج به استان ها تعداد افراد شرکت کننده 
در فراخوان است، بنابراین هرچه تعداد افراد بیشتری از قم در این سامانه اطلاعات خود را 

تکمیل کنند، تعداد کاروان های اختصاص یافته به استان برای حج تمتع افزایش می یابد.
وی افزود:  لازم است تا همه ودیعه گذاران حج تمتع که در سال های 8۴ تا 8۶ و حتی قبل 
از آن برای این سفر معنوی ثبت نام کرده اند،  اطلاعات خود را در سامانه یادشده ویرایش و 
تکمیل کنند،  چراکه در آن سال ها اطلاعات به صورت کامل گرفته نمی شد و اکنون نیاز به 

اصلاح و تکمیل شدن دارد.
آغاز  تمتع سال 13۹۹ درحال  فرآیند عملیات حج  این که  به  توجه  با  داد:  ادامه  وی 

شدن است، تکمیل اطلاعات ودیعه گذاران درسامانه برای آماده کردن پیش زمینه ها و 
برنامه ریزی های این سفر معنوی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و موجب خدمت رسانی 
هرچه بهتر به زائران می شود. صالحی گفت: ودیعهگذاران برای تکمیل اطلاعات خود 
به راحتی می توانند وارد سامانه شوند و به صورت شخصی این کار را انجام دهم، همچنین 
می توانند با مراجعه به دفاتر رسمی حج و زیارت،  اطلاعات خود در سامانه را تکمیل کنند. 
وی بیان کرد: از همه ودیعه گذاران حج تمتع درقم می خواهیم هرچه سریع تر و درنهایت تا 
دی ماه نسبت به تکمیل اطلاعات خود در سامانه اقدام کنند تا با آغاز فرایند ثبت نام کاروان ها 
در بهمن ماه سال جاری، سهیمه مطلوبی برای استان در حج تمتع سال 13۹۹ لحاظ شود.
وی ادامه داد: دراین مرحله تنها ودیعه گذاران اطلاعات خود را در سامانه تکمیل می کنند 
و نیازی به پرداخت هیچ گونه وجه نیست، فرایند تکمیل وجه پس از مشخص شدن کاروان ها 

در مراحل بعد انجام می شود.

مدیرکل حج و زیارت  استان قم:

ودیعه گذاران حج تمتع اطلاعات خود را تکمیل کنند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: این اداره 
کل به نمایندگی از طرف شرکت بازآفرینی شهری ایران 
به کلیه اشخاصی که در محدوده مصوب بافت فرسوده 
شهری مبادرت به احداث و نوسازی بنا نمایند، برای 
معرفی  عامل  بانک  به  کم  بهره  با  تسهیلات  دریافت 

می نماید. 
فرسوده،  بافت های  داشت:  اظهار  صبوری  حسن 
محلات ناکارآمدی در فضای شهری است که مسائل و 
پیچیدگی های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی خود را 
دارد. وی گفت: این بافت ها به مرور زمان فرسوده تر شده 
تاسیسات شهری  ابنیه، شبکه  بر فرسودگی  و علاوه 
آن ها نیز فرسوده و کارکردهای شهری خود را از دست 

می دهند .
صبوری بابیان اینکه این محله ها دارای مشکلات رو 

بنایی و زیرساختی هستند تصریح کرد: این محلات و 
بافت ها از یک سو دارای ریشه های سکونتی ارزشمند 
از  و  است  معماری  و  اجتماعی  فرهنگی،  غنای  با 
طرف دیگر به جهت فرسودگی شدید، نبود دسترسی 
مناسب به خدمات شهری و بهداشتی، وجود مشکلات 
اجتماعی و امنیتی و آسیب پذیری در برابر زلزله، سیل و 
آتش سوزی و نیز تطابق نداشتن بازندگی امروز شهری و 
شهرسازی مدرن، دارای مشکلات رو بنایی و زیرساختی 
دولت  بافت ها  این  نوسازی  و  احیا  برای  که  هستند 

تسهیلاتی با شرایط ویژه در نظر گرفته است.
مدیرکل راه و شهرسازی قم در ادامه خاطرنشان کرد: 
عوارض  درصدی  معافیت ۵0  و  بخشودگی  بر  علاوه 
صدور پروانه ساختمانی به ازای هر واحد مسکونی که 
در این محدوده احداث یا نوسازی می شود، مبلغ ۵0 

میلیون تومان وام با بهره ۹درصد پرداخت می گردد.
وی دوره مشارکت این تسهیلات را 30 ماه عنوان کرد و 
افزود:۵0 درصد این تسهیلات قابل تقسیط و بقیه پس 

از پایان مشارکت تسویه می گردد.
صبوری تصریح کرد: علاوه بر دریافت این تسهیلات، 
تومان  میلیون  تا۶0   10 مبلغ  به  دیگری  تسهیلات 
افراد  اینکه  یا  و  شهر  نوع  ساخت،  )نوع  با  متناسب 
حرفه ای یا غیرحرفه ای مبادرت به ساخت نمایند( با 
بهره 18 درصد از بانک مسکن با دوره تقسیط 1۲0 

ماهه اعطا می شود.
مساحت کل شهر قم 1۲ هزار و ۹00 هکتار است که 
از این میزان بیش از چهار هزار هکتار، بافت ناکارآمد 
شهری می باشد و حدود ۶۵ درصد جمعیت قم در آن 

ساکن هستند. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

تسهیلات کم بهره برای نوسازی بافت فرسوده اعطا می شود

رئیس ستاد انتخابات استان قم  گفت :ثبت نام از داوطلبین  نمایندگی مجلس همزمان 
با سراسر کشور از 10 آذر شروع و تا 1۶ آذر ادامه خواهد داشت و بعد از آن شاهد ثبت نام از 

دواطلبین مجلس خبرگان رهبری انجام می شود. 
بیژن سلیمان پور عصردیروز درنشست خبری که با موضوع تشریح  برنامه های ستاد انتخابات 
استان قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت انتخابات امسال در کشور اظهارداشت : بعد از پیروزی 

انقلاب، شاهد تدوین قانون اساسی در کشور با نگاه، توجه و رسیدگی به حقوق مردم بودیم.
معاون امنیتی سیاسی اجتماعی استانداری قم افزود: در اصل ششم قانون اساسی بر اتکاء 
به آراء مردم تأکید و اصل ۵۶ در نظام جمهوری اسلامی نیز بر اهمیت همین مسئله و ایفاء 

نقش در حاکمیت توجه شده است.
وی بیان داشت: امام راحل بر مسئله دموکراسی و حضور فعالانه مردم در انتخابات کشور 
تأکید، لازم و  ضروری و مشروعیت نظام را به مردم می دانند. به دلیل همین مسائل، از همان 

زمان، انتخابات در کشور همیشه با حضور حداکثری مردم برگزار شد.
سلیمان پور گفت: اما از سویی انتخابات این دوره از همه دوره ها حساس تر است و دلیل این 
مسئله به خاطر حساسیت حداکثری امریکا و همپیمانان آنها به درون کشور و برای پیش برد 
نتیجه انتخابات به نفع منافع و اهداف خود است. همین مسئله می طلبد مردم پای صندوق 
رأی بیایند تا از این طریق شاهد شکل گیری مشارکت مردمی باشیم تا بدین طریق قدرت ایران 
به جهان نمایش داده شود و از طرفی با انتخاب درست و صحیح کسانی درمجلس حضور پیدا 

کنند که از همه نظر به دنبال رشد کشور، نظام و انقلاب می باشند.
رئیس ستاد انتخابات استان قم  افزود: اما موضوع دیگر بحث حضور  گرایشات و احزاب 
مختلف در انتخابات است. معتقدم توسعه سیاسی و ظهور و بروز احزاب و تفکرات مختلف جزء 
آرمان های نظام است و اگر قرار باشد انتخابات با شکوهی داشته باشیم، لازم است همه احزاب 

با همه نوع فکر و سلیقه در انتخابات حاضر شوند.

وی بیان داشت: براین باوریم همه احزاب پای بند به توسعه کشور و نظام و قانون اساسی 
کشور می باشند و ما وظیفه داریم حقوق همه این افراد با هر نوع سلیقه و فکری حفظ شود.

سلیمان پور گفت: زمانی در انتخابات امنیت  اجرا می شود که مردم با خیال راحت رأی 
دهند. بنابراین قم باید به دلیل حضور حرم حضرت معصومه)س( از همه لحاظ  اخلاقی، 

امنیتی و ... الگو باشد و نباید حب و بغض در انتخابات تأثیر داشته باشد.
معاون امنیتی سیاسی اجتماعی استانداری قم افزود: استاندار و همه مسئولین قم دنبال 

این هستند انتخاباتی را متکی بر حفظ  و صیانت آرای مردم برگزار کنند.
سلیمان پور گفت: برای برگزاری انتخابات امسال شعاری برگزیده شد و آن شعار هم » گام 

دوم انقلاب، بی طرفی و انسجام ملی« است.
وی بیان داشت: ستاد انتخابات استان نیز از اردیبهشت فعالیت خود را برای برگزاری 
انتخابات صحیح در قم شروع کرده و از ۲ ماه گذشته، جلسات هر ماه یک بار، در کمیته ها 

برگزار شد والان قم آماده برگزاری هر نوع انتخابات همراه با آرامش است.
سلیمان پور گفت: همه تلاش و هدف در این انتخابات، رعایت بی طرفی و برگزاری امنیت 
و نظم کامل است و این امر زمانی کامل و میسر می شود که اصحاب رسانه و خبرنگاران هم 

پای به پای مسئولین استان قم در میدان باشند تا شاهد حضور با شکوه تر انتخابات باشیم.
وی افزود: از دیروز رسما انتخابات کلید خورد و ثبت نام از داوطلبین مجلس از 10 آذر شروع 
و تا 1۶ ادامه خواهد داشت و بعد از آن شاهد ثبت نام از دواطلبین مجلس خبرگان رهبری 

خواهیم بود.
رئیس هئیت بازرسی انتخابات استان قم نیزدر این نشست خبری  گفت: هیئت بازرسی 
همراه باآغاز ثبت نام فعالیتش شروع می شود. مهندس محسن بهشتی، افزود: همه تلاش 
هئیت اجرای انتخابات با شکوه و با سلامت  و کامل است و امیدواریم مجلسی کار آمد شکل 

بگیرد تا شاهد رشد و شکوفایی کشور باشیم.

رییس اداره بازرگانی خارجی استان قم با اشاره به اینکه 
میزان صادرات ثبت شده از مبدا قم در سال جاری 188هزار 
تن بوده است، گفت: صادرات استان قم از ابتدای سال 1۵۶ 

میلیون دلار آورده مالی داشته است. 
میزان  بیشترین  کرد:  بیان  قمی  فرهادی  مجتبی  سید 
صادرات استان به 10گروه کالای صادراتی اختصاص دارد؛ 
گروه های صادراتی، محصولات ساخته شده  این  ازجمله 
از فلز همچون مفتول مسی، اقلام پلاستیکی، محصولات 
روغن های  و  ضدیخ  و  حشره کش ها  همچون  شیمیایی 

معدنی همچون هیدروکربن های سبک و سنگین هستند.
مانند  غلات  و  ذرت  برپایه  فرآورده های  داد:  ادامه  وی 
اسنک ، ویفر و کلوچه، انواع مصنوعات آلومینیومی مانند 
فویل ها، ماشین آلات و وسایل مکانیکی، لباسشویی، دستگاه 
تصفیه ی آب، شیرآلات بهداشتی، الیاف مصنوعی، کفش و 
فرش دستباف نیز از جمله محصولاتی هستند که بیشترین 

میزان صادرات استان قم را به خود اختصاص داده اند.
رییس اداره بازرگانی خارجی استان قم عنوان کرد: البته 
صادرات خدماتی، همچون خدمات فنی مهندسی نیز از 
مبدا استان قم به خارج از کشور وجود دارد اما آمار دقیق و 

ثبت شده ای از میزان آن در دسترس نیست.
وی ادامه داد: یکی از معضلات صادرات در داخل کشور، 
افزایش هزینه های تولید، افزایش هزینه های حمل و نقل و 
افزایش قیمت مواد اولیه است که موجب افزایش قیمت 
نهایی کالا و در نتیجه کاهش میزان فروش می شود. عدم 
برندسازی از دیگر معضلات حوزه  صادرات  است هرچند 
در  را  خود  برندسازی،  با  تولیدی  شرکت های  از  برخی 
کشورهای مقصد مطرح کرده اند اما این میزان کافی نبوده 
موانع  فرهادی در خصوص  است.  بیشتر  توجه  نیازمند  و 
صادراتی بیان کرد: وجود رقبای فعال و ممنوعیت هایی که 
کشورهای هدف برای صادرکنندگان ایجاد می کنند از دیگر 

موانع موجود در زمینه ی صادرات است.
خصوص  در  قم  استان  خارجی  بازرگانی  اداره  رییس 
ظرفیت های موجود در استان گفت: هرکالایی که در استان 
تولید می شود و هر کالایی که در هر نقطه از جهان مصرف 
از  بسیاری  است،  صادراتی  ظرفیت  یک  دارد  کننده ای 
کالاهای چینی در بدو ورود به بازارهای داخلی شاید خیلی 
مصرف  برای  ضرورتی  و  نبودند  کننده  مصرف  مطلوب 
نداشتند، اما قیمت مناسب، تنوع محصولات و بسته بندی 
صنایع  مثال  برای  شد،  آن ها  فروش  افزایش  موجب  زیبا 
دستی و سوهان استان قم نیز ظرفیت های بزرگی هستند 
که نیازمند توجه بیشتر برای صادرات بیشتر است. وی ادامه 
داد: در سال جاری صادرات استان قم 1۵۶ میلیون دلار 
آورده مالی داشته است و ازنظر وزنی   188 هزار تن میزان 
صادرات ثبت شده از مبدا قم بوده است که این میزان نسبت 

به سال گذشته 3۵درصد افزایش داشته است.

رئیس ستاد انتخابات استان قم خبرداد

آعاز ثبت نام از داوطلبین نمایندگی مجلس درقم 

رییس اداره بازرگانی خارجی استان قم خبر داد:

افزایش 35درصدی حجم صادرات استان قم

تحف العقول: ص45

طرح: کیوان وارثی


